
يادداشت-2

كلاف سردرگم واگذاري خودروسازان
 واگذاري بلوك خودروسازان 
سياست درستي است؛ چرا 
كه مديريت و مالكيت دولت 
همزم��ان در ش��ركت هايي 
دلي��ل  ب��ه  ك��ه  اس��ت 
قيمت  گذاري دستوري بالغ 
بر ۱۱۵ هزار ميليارد تومان 
زيان انباش��ته داشته اند. در 
وهله اول س��لب مس��ووليت از دولت خواهد ش��د و 
هم اتكا به بخش خصوصي مي تواند راهگش��ا باشد. 
البته اين واگذاري به ش��رطي موف��ق خواهد بود كه 
مالكيت و مديريت همزمان با يكديگر واگذار ش��ود. 
ش��روطي را معاونت وزارت صمت تعيين كردند كه 
تا ۱۰ سال املاك و ساير دارايي ها قابليت واگذاري و 
فروش ندارد. تركيب توليد محدود شده و ۷۰ درصد 
بر اساس پلتفرم هاي موجود تعيين تكليف شده و ۳۰ 
درصد هم به صورت ساير موارد توسط خودرو سازان يا 
مديريت جديد به نوعي پايه گذاري شود. ارزش گذاري 
اين شركت ها بسيار با اهميت است. در وهله اول قرار 
است بلوك بسيار كوچكي از اين خودروسازان واگذار 

شود كه باتوجه به وسعت بلوك تغييري در مديريت 
نخواهيم داشت. نحوه واگذاري شركت هاي تودلي و 
مادر نيز حائز اهميت است. ظاهر قرار است يكسري از 
شركت هاي تابع همانند پارس خودرو و... را ابتدا خارج 
كنند و بعد مراحل واگذاري انجام شود. با شروطي كه 
گذاشته ش��ده فكر مي كنم بازه زماني معقولي براي 
تركيب توليد يا عدم به روز كردن دارايي هاي غيرمولد 

در نظر نگرفته شده است.
دولت نسبت به سازوكار اداره و مديريت اين شركت 
حساسيت دارد. كماكان كليه برنامه اي كه مديريت 
يا خريداران جديد، تمام برنامه هاي توليد و طرح هاي 
توس��عه بايد به تاييد وزارت صمت برسد. من عقيده 
دارم اين واگذاري صرفا در قالب تامين مالي به منظور 
تامين نقدينگي پايان سال جاري و همينطور پوشش 
بخشي از كسري بودجه پيش بيني شده و متاسفانه 
تجربيات مناسب و قابل قبولي در اين زمينه نداشتيم؛ 
واگذاري هلدينگ خليج فارس كه بخشي از سهام آن 
به يكي از شركت هاي زيرمجموعه دولت واگذار شد.

با اين ساز و كار كماكان ساسيت هاي دخالتي دولت 
در توليد صنعت پابرجا خواهد بود.

در شرايط كنوني دولت مشكل اجراي تصميم گيري 
دارد و همواره درباره مسائل اينچنيني بيشتر از اينكه 
شفاف سازي كند گره افكني كرده است. در يك سال 
اخير دولت س��هام ش��ركت هاي دولتي را به صورت 
بلوكي واگذار كرده و كاملا به بخش خصولتي واگذار 
ش��ده اند. اما براي واگذاري س��هام به مردم در قالب 
س��هام عدالت و... مشكلي وجود ندارد، هرچند در دو 
سال اخير ارزش سهام عدالت در يك محدوده ثابت 
باقي مانده در حالي كه تورم در اقتصاد كشور فزاينده 

بوده است.
در حال حاضر عرضه و تقاضا در بازار س��رمايه كثرت 
دارد به همي��ن دليل معاملات با ي��ك منطق انجام 
مي ش��ود، همانطور ك��ه در هفته هاي گذش��ته كه 
شاخص كل بورس روند صعودي پيدا كرده بود دولت 
به س��رعت عرضه اوليه ها را روانه كرد و از اين طريق 
سعي كرده مانع رشد بازار شود.به طور قطع بازار برآيند 
تصميم گيري فروشندگان و خريداران سهام است و 
در مقطع كنوني پيش بيني هاي بنيادي حكايت از اين 
دارد كه بازار بايد رشد كند، هرچند تكنيكاليست ها 

آن را رد مي كنند.

فردين آقابزرگي

يادداشت-3 يادداشت-4

مولدسازي شكست مي خورد، مگر اينكه.... مشكلات اقتصادي و خانه هاي كوچك
قبل از اينكه ابع��اد و زواياي 
گوناگون طرح مولد س��ازي 
بخواهن��د اجراي��ي ش��وند، 
شكس��ت اين طرح را از الان 
مي توان تضمي��ن كرد. مگر 
اينك��ه ايده ه��اي متفاوتي 
در س��اختار مديريت��ي و 
تصميم سازي كش��ور بروز و 
ظهور كن��د. اين ح��رف تنها مختص من نيس��ت و 
بس��ياري از تحليلگران و اساتيد بر آن تاكيد كرده اند. 
ممكن اس��ت اصل ايده، ايده مطلوبي باشد، اما روشي 
كه براي اجراي اين ايده طراحي ش��ده، اشتباه است. 
اي��ده خصوصي س��ازي يك اي��ده متعالي اس��ت كه 
بسياري از كشورها براي دس��تيابي به رشد و توسعه 
به آن دس��ت مي زنند، اما در اي��ران معمولا تصويري 
ناصحيح از ايده هاي خوب تدوين و طراحي مي شود. 
اولين خصوصيت اين طرح شتابزدگي آن است. براي 

بررسي اين طرح از بنده هم براي نظرخواهي و بررسي 
كارشناسي طرح دعوت ش��د و اينقدر عزيزان عجله 
داشتندكه فرصت ندادند حتي اين طرح را كارشناسي 
كن��م و نظر خ��ودم را بيان كن��م و با عجل��ه به دنبال 
نتيجه بودند. در واقع تنه��ا به دنبال دعوت ظاهري از 
كارشناسان بودند، بدون اينكه ابعاد محتوايي نظرات 
آنها را مورد توجه قرار بدهند. اولا كه بايد گفت اين يك 
طرح من درآوردي است و هيچ كجاي دنيا دولت ها به 
اين شكل به دنبال به اصطلاح مولدسازي نيستند، آن 
هم درخصوص دارايي هاي خود. اين طرح هيچ مرجع و 
سند بالادستي ندارد و معلوم نيست چه تفكر تامين مالي 
پشت اين طرح خوابيده است. تنها در كشورهايي كه به 
سمت خصوصي سازي واقعي حركت كرده اند كاهش 
تصدي گري دولت ها در شركت هاي دولتي و واگذاري 
امور به بخش خصوصي ديده مي شود كه ارتباطي با اين 
طرح مولدسازي ندارد. اين طرح از همين الان شكست 
خورده است زيرا نه اعتمادي براي جذب سرمايه داخلي 

و خارجي وجود دارد و نه ساز و كاري براي مولد سازي. 
همين امروز بسياري از صنايع كشور از جمله صنايع 
فلزات و پتروش��يمي و نفت در حال نابودي هستند از 
بس كه دولت ها تعرفه و ماليات و عوارض بر آن بسته اند. 
اصلا چ��را دولت به دنبال كم��ك به بخش خصوصي 
نيست و س��راغ دارايي هاي راكد خود رفته است؟ چرا 
طرح مولد س��ازي شركت هاي خصوصي را كليد نزده 
است؟ اين همه شركت ريز و درشت دركشور محتاج 
سرمايه  در گردش هس��تند و زير بار تحريم و گراني و 
ركود در حال ورشكستگي هستند. در اين شرايط و با 
چه ضمانتي كسي براي مولد سازي دارايي هاي دولتي پا 
پيش خواهد گذاشت؟ پاسخ بسياري از اين پرسش ها در 
رويكرد مفسده آميزي است كه اين طرح ها در بطن خود 
دارند. ضمنا سال ها پيش راه هاي توسعه و پيشرفت با 
كمك دولت ها تدوين شده اس��ت. انواع قراردادهاي 
عمومي - خصوصي نظير BOT و مش��تقات آن بين 
ادامه در صفحه 3 دولت ها و...  

 در ح��ال حاض��ر ش��رايط 
اقتص��ادي به گون��ه اي رقم 
خ��ورده ك��ه بس��ياري از 
خانواده ها امكان استفاده از 
خانه هايي با وسعت مناسب 
را ندارند، خيلي از آنها شايد 
تا قبل از اين گراني ها حريم 
خصوصي در خانه داش��تند 
اما بعد از اين اتفاق ها بس��ياري از همين خانواده ها 
مجبور شده اند، خانه هاي كوچك تري را براي زندگي 
انتخاب كنن��د، به اين ترتيب ه��م حريم خصوصي 
فرزندان از بين رفته و هم حريم خصوصي پدر و مادر، 
در چنين شرايطي ممكن است تنش در بين اعضاي 
خانواده بيش��تر شود. اگر فرزندان كوچك باشند كه 
ميزان وابستگي آنها به والدين افزايش پيدا مي كند 
و به اين ترتي��ب پدر و مادر هيچ فضايي براي خلوت 
كردن ندارند و اين مس��اله هم به نوبه خود مي تواند 

مشكل آفرين باش��د، اما اگر فرزندان بزرگ تر باشند 
و به سن نوجواني رسيده باشند ماجرا كمي مشكل 
مي شود، عموما اكثر نوجوان ها نياز دارند كه فضاي 
خصوصي خود را در خانه داشته باشند، وقتي چنين 
فضاي��ي را از قبل داش��ته و حالا از دس��ت داده اند، 
تاثيرات منفي آن بس��يار بيشتر از زماني است كه از 
ابتدا به نداشتن اين فضاي خصوصي عادت كرده اند. 
به اين ترتيب اولين اتفاق اين است كه نوجوان سعي 
مي كند ساعات بيشتري را در بيرون از خانه سپري 
كن��د، در واقع فضا و ام��كان براي اينكه به س��مت 
آسيب هاي اجتماعي هم كشيده ش��ود بسيار زياد 
مي شود. فضاي كوچك خانه و اختلاف نظرهايي كه 
ممكن اس��ت بين فرزندان نوجوان در خانه به وجود 
بيايد يكي ديگر از دلايلي است كه باعث فرار نوجوان 
از خانه مي شود، فرار نه به معناي واقعي كلمه بلكه به 
معناي ماندن ساعات بيشتر در بيرون از خانه. عموما 
ادامه در صفحه 8 اين اتفاق براي...... 
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چالش هاي گمركي را فهرست كردند

گمرك 
آف لاين!

يادداشت-1

كسري بودجه، گوشت، 
برنج، پياز و مصائب مردم

 ه��ر زمان كه دوس��تان 
رس��انه اي با من تماس 
مي گيرن��د و از م��ن 
مي خواهن��د درب��اره 
بودجه، كس��ري بودجه 
و تبعات آن يادداش��تي 
بنويسم، به هم مي ريزم. 
ك��ه  س��ت  ل ها سا
كارشناس��ان، تحليلگران و اساتيد دانشگاه درباره 
تبعات مخرب كسري بودجه و عدم انضباط مالي در 
بودجه مطلب مي نويسند، اما هر سال باز هم همين 
آش اس��ت و همين كاس��ه. انگار نه انگار كه بايد از 
دانش رسوب كرده كشور استفاده كنيم و اشتباهات 
قبلي را تكرار نكنيم. هر سال دولت، بودجه اي ارايه 
مي كند كه مبتني بر واقعيت هاي اقتصادي كشور 
نيس��ت و سال هاس��ت كه تحليلگران پيش بيني 
كس��ري بودجه هاي بالا را دارند. بنابراين از همين 
امروز مي توان پيش بيني كرد كه نزول شاخص ها 
در س��ال آينده هم ادامه داشته باشند. اما بايد ديد 
چه عواملي كسري بودجه را ايجاد مي كنند و چه 
عواملي باعث وخيم تر شدن اوضاع كسري مي شوند. 
به طور كلي عدم هماهنگي ميان درآمدها و هزينه ها 
منجر به كس��ري بودجه مي شود. به نظر مي رسد، 
دولت و مجلس با هم تعارف دارند و متوجه نيستند 
كه اين تعارفات تا چه اندازه براي كشور مشكل ساز 
مي شود. موضوع مهم بعدي اين است كه دولت از 
چه طريقي كس��ري بودجه را رفع مي كند؟ براي 
جبران كس��ري بودجه، دولت به چند روش اقدام 
مي كند. يا از بانك مركز استقراض مي كند يا اقدام 
به چاپ پول مي كند، يا اوراق مي فروش��د يا اينكه 
اموال و دارايي هاي خود را به فروش مي رساند. هر 
كدام از اين روش ها مصائب خ��اص خود را دارند. 
استقراض از بانك مركزي و چاپ اسكناس به طور 
كلي باعث رشد نقدينگي، توسعه پايه پولي و تورم 
بالا مي شوند. در نقطه مقابل فروش اوراق و فروش 
اموال، هرچند ش��ايد در ظاهر محاس��ني داشته 
باشد، اما آنها هم به معناي آينده فروشي هستند. 
وقتي دولت اوراق مي فروش��د، مشكلات را به طور 
مقطعي به آينده اي نزديك موكول مي كند. وقتي 
دست به استقراض مي زند، منابع بانكي را از بخش 
خصوصي گرفت��ه و به جيب دول��ت مي ريزد. اين 
روند باعث مي ش��ود بخش خصوص��ي در زمينه 
تامين نقدينگي در گردش خود با مش��كل مواجه 
شود. توليد به ركود رود و كس��ب و كار بخوابد. اما 
چگونه مي توان حجم اين مشكلات را كاهش داد؛ 
مهم ترين اقدام براي كاهش اين مشكلات، احياي 
برجام است، تا زماني كه برجام احيا نشود، در براي 
اقتصاد ايران بر همين پاشنه مي چرخد؛ دوستاني 
كه از زمس��تان س��رد اروپا صحبت مي كردند و به 
همين بهانه احياي برجام را ب��ه تاخير انداختند، 
امروز بايد پاسخ دهند، چه دستاوردي از اين تاخير 
نصيب كشور شده اس��ت؟ چه كساني از نوسانات 
قيمت برنج؛ رشد عجيب نرخ گوشت، رشد نرخ دلار 
و... سود مي برند. همين افراد و جريانات هستند كه 
در مسير احياي برجام س��نگ اندازي مي كنند. از 
سوي ديگر بايد توجه داشت بر اساس اعلام مقامات 
ارشد، كشور بايد به سمت رشد اقتصادي از طريق 
بهبود توليد حركت كند. اين رويكردي اس��ت كه 
رهبري هم بر آن تاكيد كرده اند. اما با كسري بودجه 
نه مي توان توليد را رونق بخشيد و نه رشد اقتصادي 
ايجاد كرد. متاسفانه عدم پيوستن به اف اي تي اف 
باعث شده تا ايران نتواند نقدينگي مورد نياز خود 
را به كشور منتقل كند. بنابراين ابتدا بايد برجام را 
احيا كرد، بعد بايد زمينه پيوستن به اف اي تي اف را 
فراهم كرد، سپس زمينه ارايه يك بودجه واقعي را 
فراهم كرد. بودجه اي كه در آن درآمدها متناسب با 
هزينه ها باشد و خاصه خرجي وجود نداشته باشد. 
بدون اين ضرورت ها بدون ترديد تورم در سال آينده 
به بالاي ۵۰درصد مي رس��د، شاخص ها همچنان 
نزول مي كنند. رش��د اقتصادي مورد نظر محقق 
نمي ش��ود. وقتي تورم به محدوده بالاي ۵۰درصد 
برس��د، خطر ابرتورم كش��ور را تهدي��د مي كند و 
در اين ش��رايط، معيش��ت مردم آسيب بيشتري 
خواهد ديد. هرچند اميدي به ش��نيده شدن اين 
هشدارها از س��وي متوليان نداريم، اما باز هم براي 
ثبت در تاريخ مش��كلات را شرح مي دهيم تا مردم 
بدانند، كارشناسان مي دانس��تند كه براي بهبود 
اوضاع چه بايد كرد، اما مس��وولان توجهي به اين 

هشدارها نكردند.

آلبرت بغزيان

تعادل|
در نشست صبحانه كاري نمايندگان تشكل هاي بخش 
خصوصي با رييس كل گمرك اي��ران در اتاق تهران، 
فعالان اقتصادي مشكلات خود در حوزه امور گمركي را 
با محمد رضواني فر در ميان گذاشتند. آنها از مشكلاتي 
كه تعدد سامانه ها و روش هاي ارزش گذاري كالاهاي 
وارداتي و صادراتي يا بوروكراس��ي طولاني و پيچيده 
ترخي��ص كالا از گمرك ايجاد كرده، س��خن گفتند. 
فعالان اقتصادي همچنين به ارايه س��اير مش��كلات 
در مواجهه با گمرك پرداختند كه شامل »مشكلات 
ساختاري گمرك، دشواري تشريفات گمركي، زمان بر 
بودن فرآيندهاي مربوط به رويه هاي گمركي وترخيص 
كالا )واردات حدود ۳۵ روز و صادرات حدود 2۵ روز(، 
ضرورت تعيين شاخص براي انجام تشريفات گمركي، 
فرآيند طولاني استعلام، مش��كل تعيين ارزش هاي 
پايه صادرات��ي در برخي از محصولات صادراتي، عدم 
تطابق استانداردهاي گمرك با استانداردهاي جهاني 
كه به زمان بر ش��دن ترخيص كالاها مي انجامد، عدم 
اطلاع رساني شفاف در مورد بخشنامه ها و محدوديت ها 
و عوارض، عدم برق��راري ارتباط الكترونيكي گمرك 
با ش��ركاي تجاري كشور، عدم ارتباطات سيستمي و 
ناهماهنگي  اتصال و ارتباط ديجيتال ميان گمرك و 
س��امانه جامع تجارت، مشكل اظهار سيستمي ورود 
موقت، ضعف ارتباط با تش��كل ها، ع��دم اجراي ماده 
۱6 قانون امور گمركي كه نحوه تعيين ارزش گمركي 
كالاي صدوري را مشخص مي كند، احياي دوباره ميز 
خدمت در گمرك، بازرس��ي هاي مك��رر از كالاهاي 
وارداتي، مشكلات گمركي شركت هاي حمل سريع، 
مساله ورود موقت و سخت گيري هاي داخلي در زمينه 
تجارت آبزيان روس��يه و...« است. رييس كل گمرك 
نيز وعده داد كه براي حل اين مشكلات با كمك اتاق و 
نمايندگان بخش خصوصي اقدام كند.رضواني فر علت 
قطع ارتباط وب سرويس ارتباط آنلاين گمرك و اتاق 
تهران براي صدور گواهي مبدا را تحريم ها عنوان كرد 

كه تلاش براي برقراري مجدد در دستور كار است. 

   اصلاح مشكلات ساختاري گمرك
رييس كل گم��رك ايران با حضور در ات��اق بازرگاني 
تهران از نزديك در جريان مشكلات و انتظارات فعالان 
اقتص��ادي بخش خصوصي قرار گرف��ت و از رفع اين 
مش��كلات از طريق برقراري ارتباط تنگاتنگ با اتاق 

تهران و تشكل ها سخن گفت.
در ابتداي اين جلسه، دبيركل اتاق تهران گلايه هاي 
فعالان اقتصادي را عدم توجه و رسيدگي به ارباب رجوع 

و مراجعه كنندگان به گمرك عنوان و بر ضرورت ارتباط 
مس��تقيم فعالان اقتصادي با مديران و كارشناس��ان 
گمرك در محل اين س��ازمان، تاكيد و پيشنهاد كرد 
رييس كل گمرك از بخش خصوصي ب��راي اين كار 
اس��تفاده كند. بهمن عش��قي در بخ��ش ديگري از 
سخنانش، به وجود سامانه هاي متعدد و بعضاً ناكارآمد و 
مخل در كسب و كار بنگاه ها اشاره كرد و خواستار اصلاح 

اين سامانه ها شد.
در ادام��ه اين جلس��ه، محمود نجفي ع��رب، رييس 
كميسيون اقتصاد سلامت اتاق تهران با اشاره به سوابق 
رييس گمرك در اجراي امور زيربنايي، با اشاره به اينكه 
گمرك مج��ري قوانين و مقررات حاكميتي اس��ت، 
گفت: با اين وجود معتقديم كه  مي توان اين انتظار را از 
آقاي رضواني فر داشت كه ضمن اصلاح قوانين مخل 
كس��ب وكار با كمك ذينفعان، مشكلات ساختاري 

گمرك را هم برطرف كرده و تسهيلاتي ايجاد كند.
رييس كميسيون تس��هيل تجارت و توسعه صادرات 
اتاق تهران نيز در سخناني، به مساله ورود موقت و جاي 
خالي آن در تجارت ايران اشاره كرد و با بيان اينكه، از 
اين ابزار در ديگر كش��ورهاي جهان در راستاي رونق 
و توسعه صادرات استفاده مي ش��ود، افزود: در زمينه 
اظهار سيستمي ورود موقت كه حدود يك ماه پيش 
راه اندازي شد صرفاً امكان اظهار وجود دارد و ساير امور 
مربوط به ورود موقت بايد به صورت فيزيكي از سوي 
تجار و بازرگانان صورت گيرد كه به كندي در رويه هاي 
اين بخش دامن زده اس��ت. محمد لاهوتي با اشاره به 
اينكه حجم ورود موقت به كشور طي سال هاي اخير به 
كمترين ميزان خود رسيده است، افزود: با بهره گيري 
از ابزار ورود موقت، امكان تكميل ظرفيت هاي خالي 
در كش��ور با استفاده از س��رمايه گذاري غيرمستقيم 
خارجي وج��ود دارد. او يكي ديگر از مش��كلات تجار 
و فع��الان اقتصادي با گمرك را مرب��وط به ارتباطات 
سيستمي و ناهماهنگي  اتصال و ارتباط ديجيتال ميان 
گمرك و سامانه جامع تجارت عنوان كرد و بازطراحي 
در اين بخش را ضروري دانس��ت. رييس كميسيون 
تسهيل تجارت و توسعه صادرات اتاق تهران همچنين 
درخواس��ت احياي دوباره ميز خدم��ت در گمرك را 

مطرح كرد.

    فرآيندهاي زمان بر گمرك
رييس كميس��يون انرژي و محيط زيست اتاق تهران 
نيز در اين جلس��ه به برخي از جدي ترين مش��كلات 
كارآفرينان و تشكل هاي حوزه انرژي با گمرك اشاره 
ادامه در صفحه 7 كرد و...  



نمايندگان مجلس كه در حال بررسي بودجه 1402 
هستند و جلس��ات مختلفي را در اين زمينه برگزار 
كرده اند، روز گذش��ته )سه شنبه( نيز گزارش هايي 
از عملكرد اقتصادي دولت را بررس��ي كرده و البته 
با حض��ور وزير نفت و رييس س��ازمان امور مالياتي 
در بهارس��تان، س��والاتي جديد را از عملكرد دولت 

بررسي كردند.
روز گذش��ته جلس��ه علني مجلس به رياست علي 
نيكزاد نايب رييس مجلس برگزار ش��د و رسيدگي 
به س��والات مالك ش��ريعتي از وزير نفت و حسين 
گودرزي از وزير صنعت، معدن و تجارت و همچنين 
بررسي گزارش كميس��يون برنامه و بودجه مجلس 
پيرامون عملكرد تبصره هاي درآمدي لايحه بودجه 

1401 در دستور كار نمايندگان قرار گرفت.
عملكرد دولت در حوزه مديريت توليد و عرضه گاز 
و ضعف هايي كه در هفته هاي گذش��ته در مس��ير 
عملكرد وزارت نفت وجود داش��ت، بهانه اي ش��د تا 
نماينده تهران در س��والي از اوجي وزير نفت، درباره 
طرح هاي مربوط ب��ه گاز و گاز مايع براي خودروها 

سوال خود را مطرح كند.
مالك ش��ريعتي در جلس��ه علني مجلس ش��وراي 
اسلامي سوال خود از اوجي وزير نفت را مطرح كرد 
مبني بر اينكه چرا وزارت نفت به تكليف قانوني خود 
مصرح در بن��د )ح( تبصره يك قانون بودجه 1400 
مبني بر ساماندهي توزيع گاز مايع براي خانوارها و 
خودروها عمل نمي كند؟ وي قبل از توضيح درباره 
س��والش گفت: چرا وقتي چيزي در دولت تصويب 
مي شود و ناگهان ضد آن در مجلس شوراي اسلامي 
صدايي بلند مي ش��ود آن موض��وع را لغو مي كنند. 
صحبت من ناظر به تصميم اخير رييس جمهور براي 
تخفيف ۷0 درصدي در قبوض گاز است اين موضوع 
عمدتا شامل كساني مي شود كه مصرف گازشان زياد 
است. شريعتي در ادامه با اشاره به سوالش اظهار كرد: 
مجموع توليد گاز مايع 12 ميليون تن است كه همان 
ال پي جي و كپس��ول هايي است كه در اختيار مردم 
قرار گرفته است. ال پي جي با ال ان جي و سي ان جي 
ف��رق دارد. ال ان جي همان گاز مايع تحت فش��ار و 
س��رماي عميق و سي ان جي گاز مايع فشرده داخل 
كپسول ها است. ال پي جي هم تركيب بوتان و پروپان 
ب��وده كه ارزش حرارت��ي بالاتري از بنزين داش��ته 
و آلودگي كمتر و به س��وزي بهت��ري در موتورهاي 
احتراق داخل��ي دارد. اين عضو كميس��يون انرژي 
مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: مجموع توليد گاز 
مايع كش��ور 12 ميليون تن است اما اكنون به دليل 
به سوزي نامناسب شاهد صف هاي طولاني در كشور 
هستيم و در نتيجه خودروها به صورت غيراستاندارد 
از اين گاز مايع اس��تفاده مي كنند. شريعتي اضافه 
كرد: سهم پالايش��گاه ها از گاز مايع 2.۵ ميليون تن 
است كه تقريبا 1.1 ميليون تن مصرف، 400 هزار تن 
صادرات و يك ميليون تن مصرف غيررسمي است 

كه عمدتا براي خودروها مصرف مي شود.
اين نماينده مجلس ش��وراي اس��لامي با يادآوري 
بودجه سال 1400 اظهار كرد: در بند »ح« 1400 
مطالبي آمد تا س��اماندهي به نح��وي اتفاق بيفتد 
كه مردمي كه از لوله كش��ي گاز بهره مند نيستند با 
قيمت مناسب گاز مايع داشته باشند و هم وضعيت 
استفاده در خودروها ساماندهي شود. اين اتفاق در 
بودجه سال 1400 اجرايي نشد. در تبصره 14 سال 
1401 در ج��دول مص��ارف 2000 ميليارد تومان 
براي شركت ملي پالايش و پخش پيش بيني شد تا 
با ساماندهي و راه اندازي جايگاه ها موضوع استفاده 
از سوخت مايع و استاندارد س��ازي در خودروها را 
دنب��ال كند ك��ه آيين نامه آن با تاخير بس��يار زياد 
آبان م��اه در هيات دول��ت تصويب ش��د. بعد از آن 
معطل تعيين قيمت در ستاد تنظيم بازار بودند كه 
آن هم انجام ش��د. وي اضافه كرد: بحث استاندارد 
را مطرح كردم كه استاندارد شماره 42۶4 سازمان 
استاندارد در بندهاي يك تا 2۵ كاملا بحث استفاده 
از استاندارد گاز مايع در خودرو را با جزييات تدوين 
كرده كه ممكن اس��ت احتياج به بروزرساني باشد 
اما اي��ن مانعي براي اجراي قانون نيس��ت چون در 
دهه ۷0 هم اجرا مي شدند. شريعتي در ادامه بيان 
كرد: اگ��ر آيين نامه اجرا نش��ود در حكم كاغذ پاره 
اس��ت؛ اس��تفاده غيرمجاز LPG مش��كلاتي براي 
CNG ايجاد ك��رده چون قيم��ت پايين، كيفيت 
بهتر و استهلاك موتور كمتر است و بسياري از افراد 
غيررس��مي و غيرمجاز از آن استفاده كرده و شبكه 
CNG را دچار مشكل كردند. بسيار از جايگاه داران 
در كشور به ويژه در شهرهاي كوچك دچار مشكل 
شده و در حال ورشكستگي هستند كه اگر سريع تر 
اين موضوع اصلاح نشود بس��ياري از جايگاه داران 
دچار ضرر مي شوند. وي ادامه داد: قيمت صادراتي 
LPG بيشتر از بنزين نيست؛ در تبصره 14 قيمت 
صادرات��ي ميانگين بنزين و گازوئي��ل ۷00 دلار و 
LPG را ۵00 دلار آورده پس در صورت جايگزين، 
اثر اقتص��ادي براي دول��ت دارد. بس��ياري از اين 
كش��ورها توليدكننده گاز مايع نيستند و با قيمت 

گزاف مي خرند و استفاده مي كنند.
پس از مط��رح كردن اين س��وال، نوب��ت به اوجي 
وزير نفت رس��يد تا توضيحات خود را درباره سوال 
ش��ريعتي پاس��خ دهد. جواد اوجي در جلسه علني 
امروز مجلس شوراي اس��لامي و در پاسخ به سوال 
مالك ش��ريعتي نماينده تهران پيرام��ون اقدامات 
وزارت نفت در اجراي تكاليف قانوني خود در بودجه 
1400 مبني بر س��اماندهي توزي��ع گاز مايع براي 
خانوار و خودروها بيان ك��رد: در ابتدا ايام دهه فجر 

و ميلاد سراسر نور اميرالمومنين)ع( را محضر ملت 
ايران تبريك مي گويم. در اين س��اعت هيات دولت 
در معيت رياس��ت جمه��ور براي تجدي��د ميثاق با 
بنيانگذار انقلاب در مرقد ام��ام راحل حضور دارند 
و بنده ب��ه عنوان عضو كوچك دولت از اينجا به روح 
پرفتوح حضرت امام س��لام و درود مي فرستم. بايد 
بگويم قولي كه از اين تريبون به نمايندگان دادم به 
لطف و عنايت الهي محقق ش��ده و توانس��تيم دوره 
س��خت و طولاني س��رماي ماندگار و كم س��ابقه را 
مديريت كرده و در حال عبور از آن هس��تيم. وي در 
ادامه اظهار كرد: قطعا اين موفقيت حاصل نمي شد 
جز با لطف پروردگار، همراهي مردم صبور و حمايت 
نمايندگان و هم��كاري دس��تگاه هاي مختلف. در 
س��رماي كم س��ابقه گاز مصارف خانگي در مناطق 
شهري و روس��تايي كه بالغ بر 2۶ ميليون مشترك 
را در بر مي گيرد تامين ش��د و خوشبختانه با تامين 
س��وخت مورد نياز نيروگاه ها ني��ز در حوزه خانگي 
با خاموش��ي مواجه نش��ديم. وزير نف��ت ادامه داد: 
اميدوارم با حمايت دولت و مجلس شوراي اسلامي 
به زودي مشكل ناترازي گاز در كشور برطرف شود 
تا بتوانيم درآمد بيش��تري از محل ص��ادرات گاز با 
فرآورده هاي نفتي داش��ته باش��يم. اوجي در ادامه 
تصريح كرد: در ح��وزه اقدامات صورت گرفته براي 
ال پي جي سوز كردن خودروها بايد بگويم كه اكنون 
2.2 ميليون تن ال پي جي در پالايش��گاه نفتي، ۵.۶ 
ميليون تن در پالايش��گاه گازي و چهار ميليون تن 
در پتروشيمي ها توليد مي شود و در اين دولت بيش 
از ۵0 درصد نس��بت به دوره آخ��ر دولت دوازدهم 
ص��ادرات ال پي جي افزايش داش��ته اس��ت. پس از 
آنكه مصوبه مجلس ش��وراي اس��لامي در خصوص 
ال پي جي سوز كردن ابلاغ ش��د وزارت نفت سريع 
پيش نويس آيين نامه اجرايي آن را تهيه كرد و آن را 
به دولت تقديم كرد. اين آيين نامه در كميسيون هاي 
مختلف بررسي ش��د و هم بايد نظر سازمان محيط 
زيست و هم نظر سازمان ملي استاندارد در خصوص 

آن گرفته شود.
وي در ادام��ه تاكيد كرد: خوش��بختانه در آبان ماه 
امس��ال در هيات دولت آيين نامه ال پي جي س��وز 
كردن خودروها به تصويب رس��يد از س��وي ديگر 
قيمت گاز ال پي جي براي خودروها در ستاد تنظيم 
بازار نيز مصوب ش��د. با مكاتباتي كه با سازمان ملي 
استاندارد داش��تيم اكنون بايد نظر اين سازمان در 
خصوص استانداردهاي جايگاه سوخت ال پي جي و 
استانداردهاي خودروهاي ال پي جي سوز اعلام شود. 
نظر سازمان ملي اس��تاندارد هم براي خودروها هم 
براي جايگاه ها مهم است چرا كه اين كار جديد بوده 
و تاكنون به صورت استاندارد نه در خودروها و نه در 
جايگاه ها انجام نشده است. در موازات اين اقدامات 
ما فراخوان داده ايم تا سرمايه گذاراني كه براي احداث 
جايگاه ال پي جي آمادگي دارند اعلام كنند. اوجي در 
ادامه اظهار كرد: وزارت نفت تكاليف قانوني خود را 
براي ال پي جي سوز كردن خودروها انجام داده است 
و هم آيين نامه آن در دولت مصوب شده و هم قيمت 
هر كيلوگرم ال پي جي جهت اس��تفاده خودروها در 
ستاد تنظيم بازار به تصويب رس��يده است. اكنون 
نيز منتظر نظر سازمان اس��تاندارد و محيط زيست 
هس��تيم اما در همين زمان به س��رمايه گذاران نيز 
فراخ��وان داده ايم. ب��ه محض اينكه س��ازمان ملي 
استاندارد شيوه نامه و دستورالعمل براي جايگاه ها و 
خودروهاي ال پي جي اعلام كند سريعا اقدامات لازم 

صورت خواهد گرفت.

   برآوردهاي نفتي محقق نشد
پس از مطرح ش��دن توضيحات اوج��ي، مجلس از 
توضيحات او قانع شد اما در عين حال گزارشي نيز در 
صحن مجلس قرائت شد كه نشان مي دهد كه ميزان 
فروش نفت نسبت به پيشبيني ها فاصله زيادي دارد. 
سخنگوي كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي 
اسلامي گزارش كميسيون در اين موضوع را به شرح 

زير قرائت كرد: 
در بخش��ي از اين گزارش آمده است كه، در لايحه 

بودجه س��ال 1402 كل كشور منابع عمومي دولت 
با رشد حدود 42 درصدي نس��بت به قانون بودجه 
سال 1401 رقم 19.840.000 ميليارد ريال برآورد 
گرديده اس��ت كه تأمين حدود ۳/49 درصد آن از 
محل درآمدهاي عملياتي دولت عمدتاً درآمدهاي 
مالياتي، حدود 8/14 درصد آن از محل منابع حاصل 
از واگذاري هاي دارايي ه��اي مالي، عمدتاً فروش و 
انتشار انواع اوراق اسلامي و حدود 8/۳۵ درصد آن از 
محل منابع حاصل از واگذاري دارايي هاي سرمايه اي 
عمدتاً منابع حاصل از ف��روش نفت و فرآورده هاي 

نفتي پيش بيني شده است.
بر اس��اس اين گزارش، مطابق با مف��اد تبصره هاي 
)الف( و )ب( قانون بودجه س��ال 1401 كل كشور، 
منابع حاص��ل از فروش نف��ت و فرآورده هاي نفتي 
مبلغ 4.844.002 ميليارد ريال برآورد گرديده كه 
با سهم حدود 9۳درصدي از منابع حاصل از واگذاري 
دارايي هاي س��رمايه اي بزرگ ترين جزو اين گروه 
درآمدي را تش��كيل داده اس��ت. به استناد گزارش 
خزانه داري كل كشور تا بيست و چهارم دي ماه سال 
جاري، حدود ۶4 درصد از سهم مصوب 10 ماهه از 
منابع پيش بيني شده از اين محل تحقق يافته و به 

خزانه وصول شده است.
در جمع بندي اين گزارش آمده است كه، مطابق با 
بررس��ي هاي صورت گرفته در مركز پژوهش هاي 
مجلس شوراي اسلامي، در شرايطي واقع بينانه يعني 
با فرض اس��تمرار تحريم ها، ادامه مناقشه اوكراين، 
تلاش روس��يه براي جايگزين كردن ب��ازار اروپا از 
طريق تمركز بر بازار شرق آسيا همچون كشورهاي 
چين و هند، همچنين به دليل كاهش رشد اقتصادي 
در اقتصادهاي نوظهور، براي س��ال 202۳، ميزان 
صادرات نفت خام و ميعانات گازي ايران حدود يك 
ميليون بشكه در روز و با قيمت هربشكه معادل ۷۵ 
دلار برآورد گرديده است، اين درحالي است كه علي 
رغم عدم تحقق كامل منابع پيش بيني شده از محل 
صادرات نفت و فرآورده هاي نفتي در بودجه س��ال 
جاري به علت برخي موانع موجود، در لايحه بودجه 
س��ال 1402 ميزان صادرات روزانه ب��ه تعداد يك 
ميليون و چهارصدهزار بشكه )مشابه سال 1401( 
و قيمت هر بشكه نفت 8۵ دلار )با 1۳ درصد افزايش 
نسبت به سال 1401( مقرر شده است. با عنايت به 
مطالب پيش گفت، به نظر مي رسد اين اقدام دولت 
منجر به بيش برآوردي منابع حاصل از صادرات نفت 
و فرآورده هاي نفتي خواهد شد كه نتيجه آن تحميل 
كسري بودجه قابل توجه و محتملًا تورم فزاينده به 

اقتصاد كشور خواهد بود.

   شناسايي فرارهاي مالياتي
در كنار موضوع نفت، نمايندگان مجلس روز گذشته، 
در جريان آخرين تحولات مالياتي كش��ور نيز قرار 
گرفتند و رييس اين س��ازمان ب��ا حضور در مجلس 
توضيحاتي را در اين زمينه ارايه داد. داوود منظور در 
جلسه علني امروز )سه ش��نبه( مجلس و در جريان 
رس��يدگي به گزارش كميس��يون برنامه و بودجه 
و محاس��بات در مورد بررس��ي عملكرد مهم ترين 
احكام تبصره ها و رديف ه��اي مرتبط با درآمدهاي 
عملياتي )با محوريت درآمدهاي مالياتي( و واگذاري 
دارايي هاي سرمايه اي در قانون بودجه سال 1401 
كل كش��ور، گفت: در موض��وع درآمدهاي مالياتي 
عملكرد ما در سال جاري تا الان تحقق حدود ۳90 
هزار ميليارد تومان )همت( است كه نسبت به سال 
قبل ۵۵ درصد رشد داشته است و تا پايان سال نيز 
پيش بيني تحقق 4۶۵ همت تحقق خواهيم داشت 
كه در مجموع تحقق 10۳ درصدي خواهيم داشت.

وي با بيان اينكه »در سال قبل رشد ۶0 درصدي در 
درآمدهاي مالياتي داشتيم« اظهار كرد: مهم ترين 
رويكرد ما در تحقق درآمدهاي مالياتي، اولا عدالت 
مالياتي و ثانياً مقابله با فرارهاي مالياتي بزرگ يعني 
بالاي 100 ميليارد تومان بوده است؛ در اين زمينه 
يك مورد ف��رار مالياتي بالاي 1200 ميليارد تومان 
را شناس��ايي كرديم و در حال وصول آن هس��تيم. 
همچنين در موردي ديگر درحال پيگيري يك فرار 

مالياتي 900 ميليارد توماني هستيم. تاكنون بيش 
از 20 مورد فرار مالياتي بزرگ را پيگيري كرده ايم.

رييس سازمان امور مالياتي كشور با تاكيد بر اينكه 
اعتقاد داريم گستره فرارهاي مالياتي بيش از اينهايي 
اس��ت كه تا امروز به آن دست يافته ايم، عنوان كرد: 
در س��ال قبل با شناسايي 2.2 ميليون مؤدي جديد 
مالياتي در اشخاص حقيقي زمينه وصول ماليات را از 
كساني كه تاكنون ماليات نمي دادند را فراهم كرديم 
و امس��ال 1.۵ ميلي��ون اظهار نام��ه جديد دريافت 
كرديم. در س��ال جاري نيز 1 ميليون مؤدي جديد 
شناسايي كرديم كه در سال آينده از آنها اظهارنامه 
دريافت خواهيم كرد. منظور گفت: در سال قبل بالغ 
بر ۳00 هزار ش��خص حقوقي و شركت كه فعاليت 
اقتصادي داشتند اما اظهار نامه ندادند را شناسايي 
كرديم و بر اس��اس قانون براي آنها براي س��ال هاي 
1۳98 تا 1400 اظهارنام��ه مالياتي برآوردي تهيه 
كرديم و به دنبال وصول آن هس��تيم. همچنين در 
4 س��ال قبل بالغ بر ۳ ميليون شخص حقيقي فعال 
را شناس��ايي كرديم كه اظهارنامه ندادند و ماليات 
پرداخت نكردند؛ ب��راي آنها نيز بال��غ بر ۶0 همت 
مالي��ات شناس��ايي كرديم و در آس��تانه وصول آن 
هستيم. رييس س��ازمان مالياتي كشور تاكيد كرد: 
نظام مالياتي در تلاش است كه هر كسي كه فعاليت 
اقتصادي مي كند، به عنوان مؤدي در تور ماليات ما 
قرار بگيرد؛ نتيجه اين اقدامات تحولي اس��ت كه در 
رشد وصول ماليات تجربه كرديم و اعتقاد داريم در 
سال آتي ۷00 همتي كه پيش بيني شده  است را با 
شناسايي فرارهاي مالياتي قطعا وصول خواهيم كرد.

منظور گفت: در زمينه عدالت مالياتي امسال ماليات 
ي��ك ميليون و 8۵0 هزار م��ؤدي مالياتي در بخش 
حقيقي به صورت قطعي صفر تعيين ش��ده اس��ت؛ 
از س��مت ديگر ۵ درصد مؤديان حقيقي و مشاغل 
88 درص��د ماليات را پرداخ��ت مي كنند. وي ادامه 
داد: در حوزه ماليات مش��اغل عمدتا سراغ مشاغل 
پردرآم��دي نظير پزش��كان، وكلا، نمايندگي هاي 
خ��ودرو و بنگاه هاي ام��لاك رفته ايم ام��ا ماليات 
مشاغل خُرد نظير بقال و سبزي فروش و كارگاه هاي 
كوچك عمدتا صفر شده است و ماليات حدود 800 
هزار واحد صنفي كمتر از ۵ ميليون تومان محاسبه 
شده اس��ت. رييس س��ازمان امور مالياتي كشور با 
بيان اينكه خ��ود را مكلف مي دانيم از بخش ضعيف 
اقتص��اد كه در عين حال در ح��ال ايجاد فرصتهاي 
شغلي هستند و به مردم خدمات مي دهند حمايت 
كنيم و نسبت به كس��اني كه كم درآمد هستند، يا 
ماليات نگيريم يا ماليات اندك بگيريم، اظهار كرد: 
در كنار فرارهاي مالياتي، معافيت هاي گسترده اي 
داريم و بر اساس اظهارنامه هاي سال 1400، 1۳80 
همت درآمد مشمول ماليات بوده كه به آنها به دليل 
قوانين مختلف معافيت دادي��م؛ اين معافيت ها كه 
به عدالت، سرمايه گذاري و توسعه منطقه اي كمك 
مي كند ع��دد قابل ملاحظه اي اس��ت كه معتقديم 
قابل بازنگري است. منظور افزود: اين رقم به معناي 
آن اس��ت كه س��ال قبل حدود ۳00 همت معافيت 
مالياتي داده شده است در حالي كه كل مالياتي كه 
پارسال وصول كرديم، ۳0۶ همت بوده است يعني 
به ان��دازه ماليات وصولي، در قانون معافيت مالياتي 
داريم. اگر مي خواهيم مالي��ات به پايه اصلي تامين 
مالي دولت تبديل شود و دولت را در برابر تكانه هاي 
خارج��ي مصون و اقتص��اد مقاومت��ي را اجرا كنيم 
حتماً نياز است كه در معافيت هاي مالياتي بازنگري 
شود. رييس س��ازمان امور مالياتي كشور در پايان 
عنوان كرد: البته كه برخي از تدابير اتخاذ ش��ده در 
معافيت هاي مالياتي كاملا كمك به رونق توليد است 

و ما نيز به آنها كاملا عمل مي كنيم.
جلس��ه روز گذش��ته نش��ان داد كه با وجود برخي 
اختلاف نظرها ميان دو قوه، مجلس در كنار بودجه، 
نظارت بر دول��ت را نيز ادامه مي دهد و البته با توجه 
به چالش هايي كه در روزهاي گذش��ته در مس��ير 
مولدس��ازي به وجود آمده، بايد دي��د كه در نهايت 
نمايندگان تا چه ح��د مي توانند در اين مس��ير به 

وظيفه خود عمل كنند. 
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رييس جمهور: 

رييس جمهور با تاكيد بر اينكه دولت مردمي بيش از هر 
زمان ديگر خودش را متعهد به توجه به خواس��ته هاي 
مردم مي داند، گفت: دولت مردمي نسبت به شكل دادن 
جامعه اي مبتني بر اخلاق، معنويت و عدالت بر اساس 
آرمان هاي امام راحل، تمام تلاش خود را در عرصه هاي 
مختلف به كار گرفته است و در اين مسير با امام راحل و 
آرمان هاي بلند او ميثاق بسته است. سيد ابراهيم رييسي 
در آستانه فرارسيدن ايام گراميداشت چهار و چهارمين 
سالروز پيروزي انقلاب اسلامي، با حضور در حرم مطهر 
امام راحل، ضم��ن تجديد ميثاق با آرمان ه��اي امام و 
شهداي انقلاب اسلامي، فرارسيدن دهه فجر را به همه 
مردم ايران اس��لامي تبريك گفت و ياد امام و ش��هداي 
انقلاب اس��لامي را گرامي داشت. رييس جمهور با بيان 
اينكه اين نكته مهمي اس��ت كه چگونه بعد از گذشت 
44 سال از پيروزي انقلاب اسلامي، اين ميراث گرانقدر 
امام عليرغم همه فتنه ها، توطئه ها و نقشه هاي دشمن و 
دشمني ها ماندگار شده و جلوه هاي بيشتري هم در دنيا 
پيدا كرده است، گفت: ماندگاري انقلاب اسلامي ريشه 
در اخلاص امام و حقانيت اين پيام و سخن و دعوت دارد.

رييس��ي وفاداري جانانه و دلدادگي مردم را دليل ديگر 
ماندگاري انقلاب اسلامي عنوان كرد و افزود: دليل روشن 
اين دلدادگي شهداي پرشماري هستند كه با فاصله اي 
كم از مرقد مطهر امام راحل آرميده اند و جانشان را براي 
حفاظت و حراست از اين انقلاب و تحول بزرگ فدا كردند. 
رييس جمهور با بيان اينكه اين انقلاب و اين تحول بزرگ 
را خداون��د در دل ها ايجاد كرد و خ��ود او هم نگهدار آن 
است، اظهار داش��ت: امروز بيش از هر زماني نياز داريم 
ك��ه اين انقلاب و ابعاد آن و امام و ش��خصيت عظيمش 
را به صورت جامع بشناسيم و به ديگران بشناسانيم. در 
همين راستا كار ارزشمندي در موسسه تنظيم و نشر آثار 
حضرت امام )ره( در تهيه دانشنامه اي جامع انجام شده تا 
جامعه بشري بيش از پيش با شخصيت امام خميني)ره( 
آشنا ش��ود. رييسي راه مصون س��ازي جوان هاي امروز 
را آشنايي با ش��خصيت امام )ره( و ابعاد انقلاب اسلامي 
دانس��ت و تصريح كرد: همه اهل فرهنگ، سخن و قلم 
بدانند كه يكي از راه هاي مصون سازي جامعه در جهاد 
تبيين، به وي��ژه جوان هاي امروز كه ام��ام )ره( و دوران 
جنگ را نديدند، معرفي ش��خصيت ام��ام )ره( و ابعاد 
انقلاب اسلامي است. رييس جمهور با اشاره به اينكه اين 
كار بايد هنرمندانه و با زبان امروز و استفاده از تكنيك هاي 
روز انجام شود، اضافه كرد: امروز بيش از هر زماني نياز به 
اين داريم كه جامعه و به ويژه جوان ها، س��لوك و سيره، 
هدف و آرمان امام )ره( را بشناسند. دليل اينكه رهبري 
معظم انقلاب اسلامي پس از رحلت امام راحل، هر ساله 
به زيارت مرقد نوراني امام )ره( مي آيند، اين اس��ت كه 
مي خواهند ما را متوجه به اين كنند كه امروز بايد به امام، 
شخصيت و راه و سلوك و س��يره امام)ره( توجه كنيم. 
رييس��ي در ادامه با تاكيد بر اينكه آرمان هاي امام )ره( 
در برپايي جامعه اي مبتني بر عقلانيت، عدالت، اخلاق 
و معنويت را هم بايد باور داش��ت و هم به صورت اجرايي 
دنبال كرد، خاطرنشان كرد: دشمنان و بدخواهان دنبال 
اين هس��تند كه اين اهداف و آرمان ها تحقق پيدا نكند. 
آنها نمي خواهند سخني نو و تمدني به نام اسلام شكل 
بگيرد. رييس جمهور گفت: ادعاي دشمن اين است كه ما 
در عالم حرف نو مي زنيم، ولي امام )ره( يك نگاه، طرح و 
تمدني نو به جامعه بشري عرضه كردند كه برا اساس آن 
جامعه مي تواند مبتني بر دين، دنياي خودش را بسازد و 
مي تواند با محور قرار دادن دين به تمام نيازهايش جامعه 
عمل بپوشاند؛ يعني مي تواند دنيا و آخرت را جمع و دنيا 
را زمينه آخرت س��عادتمند قرار دهد. رييس��ي با اشاره 
به اينكه دشمن مي خواس��ت با تحميل جنگ 8 ساله، 
توطئه ها و نقش آفريني هاي منافقين و فتنه انگيزي هايي 
كه همچنان ادامه دارد، مانع تحقق نگاه نوين امام راحل 
شود، افزود: دشمن به دنبال اين است كه انقلابي كه دوره 
تشكيل، تثبيت و توسعه خود را طي كرده، نتواند آثارش 
را عرضه كند، ولي در اين جنگ اراده ها، خداوند تفضل 
كرد تا ياران امام)ره( با تلاش و مجاهدت و اهداي خون 
پاك خود اين آرمان ها را به جامعه اسلامي و جامعه بشري 
معرفي كنند. رييس جمهور با بيان اينكه امروز وظيفه 
دولت و همه كس��اني كه در كسوت خدمتگزاري مردم 
هستند، آن است كه در راستاي خواست امام راحل، به 
حقوق و خواس��ت مردم توجه كرده و در راستاي اجراي 
عدالت تلاش كنند، اظهار داشت: امام خميني)ره( مثل 
ديگر سياستمداران عالم نبود كه به شكل تشريفاتي و 
نمايشي دم از مردم مي زنند، نبود، بلكه حقيقتاً مردم و 
ضرورت حاكم شدن اراده مردم كه همان اجراي عدالت 
است را باور داشت. وي با تاكيد بر اينكه دولت مردمي بيش 
از هر زمان ديگر خودش را متعهد به توجه به خواسته هاي 
مردم مي داند، اضافه كرد: دولت مردمي نسبت به شكل 
دادن جامعه اي مبتني بر اخ��لاق، معنويت و عدالت بر 
اس��اس آرمان هاي ام��ام راحل، تمام تلاش خ��ود را در 
عرصه هاي مختلف به كار گرفته است و در اين مسير با امام 
راحل و آرمان هاي بلند او ميثاق بسته است. رييس جمهور 
با بيان اينكه از خداوند متعال ياري مي خواهيم تا اخلاص 
و عمل صالح را از امام راحل بياموزيم، تصريح كرد: امروز 
جامعه ما بيش از هر چيز نيازمند اين اس��ت كه اميدوار 
زندگي كند. ما كه ظرفيت هاي كش��ور، ذخاير مادي و 
معنوي و به ويژه ظرفيت نيروي انس��اني كارآمد جوان 
كشور را مي شناسيم، مي دانيم و معتقديم آينده بسيار 
درخشان خواهد بود. رييسي با اشاره به اينكه معتقديم 
عليرغم همه كارشكني ها، جامعه اسلامي به پيش خواهد 
رفت و تمدن نوين اسلامي را امري كاملا دست يافتني و 
تحقق يافتني مي دانيم، خاطرنشان كرد: هر كسي با قلم، 
عمل و اقداماتش مردم را اميدوار كند بداند كه در جهت 
راهبرد رهبري معظم انقلاب اسلامي و نظام حركت كرده 
و هر كس با اقدام يا عدم اقدام، با فعل يا ترك فعل با ايجاد 
شائبه ها و گره هاي ذهني در مردم، ايجاد يأس كند، بداند 
يا نداند و بخواهد يا نخواهد در جهت راهبرد دشمن 
حركت كرده است. رييس جمهور گفت: امروز بايد با 
تمام وجود از روح مطهر امام)ره( و ارواح مطهر شهدا 
مدد بگيري��م و در دولت با ت��لاش و مجاهدت و كارِ 
ش��بانه روزي و در عرصه تبيين با جهادتبيين و قلم 

و بيان اميد را روز به روز در دل مردم زنده تر كنيم.

 تكليف دولت براي فروش 
107 هزار ميليارد اموال

رييس كميس��يون برنامه و بودجه مجلس ش��وراي 
اس��لامي تاكيد كرد: منابع حاصل از ف��روش اموال 
دولت��ي از 2۶ همت در لايحه بودجه س��ال جاري به 
10۷ همت در لايحه بودجه سال 1402 افزايش يافته 
اس��ت. حميدرضا حاجي بابايي در جلسه علني امروز 
مجلس شوراي اس��لامي و در جريان بررسي گزارش 
كميسيون برنامه و بودجه پيرامون تحقق تبصره هاي 
درآمدي در لايحه بودجه س��ال 1401 بيان كرد: اين 
دومين گزارش كميسيون به مجلس شوراي اسلامي 
پيرامون بودجه سال 1401 و 1402 است تا مجلس 
آمادگي خوبي براي تصويب بودجه سال 1402 پيدا 
كند. وي ادامه داد: ما امروز به بحث درآمدها مي پردازيم 
و ش��امل درآمدهاي مالياتي، گمركي، واگذاري هاي 
سرمايه اي مانند فروش نفت و فروش اموال مي شود. 
در بودجه س��ال 1401 بودجه عمومي 1۳94 همت 
بود كه در بودجه سال 1402 به 1984 همت افزايش 
داشته يعني حدود 42 درصد بودجه عمومي افزايش 
پيدا كرده اس��ت. با توج��ه به 1۵0 هم��ت از تبصره 
14 منتقل ش��ده و مصوبه ترميم حقوق و 20 درصد 
افزايش حقوق كاركنان اين ميزان رش��د منطقي به 
نظر مي رسد. وي در ادامه تصريح كرد: در بودجه سال 
1401 ميزان درآمدهاي دولت ۶98 همت بود كه در 
بودجه سال 1402 به 9۷8 همت افزايش يافته است 
يعني درآمدهاي مالياتي و گمركي ۳۷ درصد افزايش 
پيدا كرده است. نكته كليدي اين است كه منابع حاصل 
از واگذاري دارايي هاي سرمايه اي ۵19 همت در بودجه 
سال 1401 پيش بيني ش��ده بود كه 2۶ همت آن از 
محل فروش اموال بود ك��ه تنها 18 درصد آن تحقق 
يافته است. رييس كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
شوراي اس��لامي تصريح كرد: در بودجه سال 1402 
منابع حاصل از واگذاري دارايي هاي سرمايه اي به ۷12 
همت افزايش يافته كه يعني فروش اموال ۳۷ درصد 
پيدا كرده اس��ت. در بودجه سال 1402، 10۷ همت 
منابع از محل فروش اموال پيش بيني شده است كه 
در بودجه سال 1401 اين رقم 2۶ همت بود. اين ارقام بر 
ضرورت ساختار بودجه تاكيد دارد اما در نهايت دولت 
چاره اي ندارد كه در س��ال 1402، 10۷ همت اموال 
دولتي را به فروش بگذارد. وي در ادامه تاكيد كرد: در 
بودجه س��ال 1401 واگذاري دارايي هاي سرمايه اي 
تا س��قف 1۷۵ همت پيش بيني شده بود كه در سال 
1402 به 294 همت افزايش پيدا كرده است كه رشد 
۶۶ درصدي را نشان مي دهد. نكته قابل توجه اين است 
كه حدود 400 همت اوراق قبلا فروخته شده است كه 
در اين دولت بايد سالانه پرداخت شود. حاجي بابايي 
اضافه كرد: در سال 1402 دولت به دنبال كنترل تورم، 
ثبات اقتصادي، كنترل نقدينگي و كاهش ضريب 
چيني در لايحه بودجه س��ال جاري است از سوي 
ديگر بودجه س��ال 1402 از منظر شفافيت نكات 
مثبت فراواني دارد. براس��اس اعلام دولت بودجه 
عمومي در سال 1401 كه 1۳94 همت پيش بيني 

شده است تا پايان سال تحقق خواهد يافت.

دليل مصونيت قضايي 
هيات هفت نفره

وزير ام��ور اقتصاد و داراي��ي توضيحات��ي را در مورد 
مصوبه مولدسازي دارايي هاي مازاد دولتي ارايه كرد. 
سيداحسان خاندوزي در جمع خبرنگاران مورد علت 
مصونيت قضايي هيات هفت نفره مولدس��ازي اظهار 
كرد: طبق تجارب گذش��ته زماني كه دولت با بخش 
غير دولتي وارد تعامل مي ش��ود بايد كار كارشناسي 
و شفافيت صورت بگيرد كه فس��اد شكل نگيرد. بايد 
پيمانكار از اين مطمئن باشد كه پروژه اي كه روي آن 
كار مي كند به راحتي قابل برگشت نيست و قرار نيست 
از او گرفته شود. اين فرآيند به فعالان اقتصادي اطمينان 
خاطر مي دهد. بر اين اساس 8۵ ميليون نفر ناظر همه 
مصوبات هس��تند. او از رونمايي يك س��امانه قبل از 
22بهمن  خبر داد و افزود: اين سامانه قبل از 22 بهمن ماه 
رونمايي مي شود و همه مردم مي توانند در مورد تك تك 
مصوبات مولدسازي اظهارنظر كنند. وزير اقتصاد با تاكيد 
بر اينكه سال هاي سال است كه پروژه هاي عمراني در 
كشور عقب افتاده اس��ت، عنوان كرد: در مقابل تعداد 
زيادي دارايي وجود دارد كه بي استفاده مانده است. اين 
مصوبه كمك مي كند كه پروژه هاي عمراني دستگاه ها 
اجرايي شود حتي اگر يك نفر يك تكه طلاي بي استفاده 
در خانه خود داش��ته باشد سعي مي كند آن را تبديل 
به چيزي كند كه سودآور باش��د.خاندوزي در ادامه با 
اش��اره به كس��ري بودجه عنوان كرد: در كشوري كه 
دولت با كس��ري بودجه مواجه است همه توقع دارند 
حقوق ها افزايش يابد اما نرخ ماليات كاهشي باشد اما تا 
زماني كه سود به جيب توليدكننده و صادركننده نرود 
چرخ اقتصاد نمي چرخد. وي با تاكيد بر اينكه نبايد به 
بي اعتمادي دولت و بخش خصوصي دامن زد، اظهار 
كرد: دولت به اين نتيجه رس��يده است كه با تاكيد بر 
شفافيت بايد جلوي فساد گرفته ش��ود. وزير اقتصاد 
همچنين با اشاره به اصرار برخي از دستگاه ها بر مصوبات 
خودشان عنوان كرد: اگر مانند ماجراي خودرو نهادي 
روي مصوبات خود اصرار كند دچار مشكل مي شويم اگر 
هم قرار است مصوبه اي اجرا يا اجراي آن متوقف شود بايد 
زمان آن به صورت شفاف اعلام شود. خاندوزي در ادامه با 
تاكيد بر اينكه اخذ تعهد ارزي در شرايط تحريم سياست 
درستي است، اظهار كرد: توقع مي رود صادركننده ارز 
خود را برگرداند و اين موض��وع بايد از صادركنندگان 
دولتي آغاز شود. حتي تعهد صادركنندگان نفتي كه 
اطلاعات آنها به دليل تحريم محرمانه است بايد نزد بانك 
مركزي مشخص باشد. توليدكنندگان و صادركنندگان 
نبايد به انتظارات تورمي دامن بزنند زيرا همين موضوع 
باعث گران شدن مواد اوليه حوزه خودشان مي شود. او 
ادامه داد: مصلحت همه ما در ثبات اقتصاد كلان 
است و توقع ما از توليدكنندگان و صادركنندگان 
اين است كه از ارز رسمي كشور حمايت كنند و 

فقط منفعت صنف خودشان را نبينند.

عملكرد دولت زير ذره بين بهارستان

تنها 64  درصد  درآمدهاي نفتي محقق شدند

دشمنان به دنبال تحقق نيافتن 
آرمان هاي امام هستند



گلناز پرتوي مهر|
ب��ا توجه به تعيي��ن قيمت گاز به ش��كل منطقه اي و 
نه جهان��ي، به جاي پگ ش��دن قيمت خ��وراك گاز 
به هاب ه��اي گازي مختلف، به قيم��ت گاز صادراتي 
ايران پگ و متصل ش��ود. بدين ترتيب مانند ميعانات 
گازي كه ف��روش داخلي آن به پتروش��يمي ها مانند 
پتروشيمي نوري به شكل 95 درصد از قيمت صادراتي 
فروخته مي شود، قيمت گاز نيز بايد به ميزاني از قيمت 
صادراتي اش در نظر گرفته ش��ود. پيشنهاد جايگزين 
براي خ��وراك گازي ش��ناور به جاي فرمول ش��ناور 
مصوب وزارت نفت در سال 1394، پگ شدن قيمت 
خوراك گاز به قيمت گاز صادراتي است كه نرخ خوراك 
پيشنهادي معادل 80 درصد نرخ صادراتي گاز شود تا 
هم منافع كشور تأمين شود و هم پتروشيمي ها امكان 

انطباق با اين موضوع را داشته باشند.
ب��ه گ��زارش خبرنگار»تع��ادل« ب��ا اج��راي قانون 
هدفمندسازي يارانه ها در سال 1389 و فراگير شدن 
افزايش بهاي حامل هاي انرژي، ضرورت افزايش قيمت 
خوراك واحدهاي پتروشيمي نيز به وجود آمد. بر اين 
اساس و با احتساب نرخ حدود يك هزار توماني ارز در 
آغاز اجراي قانون هدفمندي يارانه ها، قيمت هر متر 
مكعب خوراك گاز واحدهاي پتروش��يمي 7 سنت يا 
70 تومان مشخص شد. با شروع تحريم هاي غرب عليه 
ايران و در پي رخداد شوك ارزي در اقتصاد كشور كه 
موجب افزايش نرخ دلار تا 4 هزار تومان شد، ارزش هر 
متر مكعب گاز تحويلي به اين صنايع به 2.33 سنت 
كاهش يافت. بر اس��اس اين گ��زارش، پس از كش و 
قوس هاي بس��يار بالاخره دولت در سال 1394 يك 
فرمول واحد را براي مدت 10 سال براي نرخ خوراك 
پتروشيمي ها تعيين و ابلاغ كرد. مطابق با اين فرمول 
قيمت گاز خوراك پتروشيمي ها بايد بر اساس ميانگين 
مص��ارف داخلي گاز و قيمت چه��ار هاب بين المللي 
تعيين شود. اما تحت فشار لابي سنگين پتروشيمي ها 
دولت در اقدامي عجيب به تعيين سقف قيمتي 5 هزار 
توماني براي خوراك پتروشيمي ها در بودجه 1401 
مبادرت كرد. اين روند با تلاش دولت براي تعيين سقف 
قيمتي 7 هزار توماني خوراك پتروشيمي ها در قانون 
بودجه 1402 ادامه يافته است. اين نحوه قيمت گذاري 
مورد انتقاد كارشناس��ان بسياري است. زيرا قيمت 
گاز تحت تأثير متغيرهاي گوناگوني از جمله قيمت 
ارز، نرخ گاز در بازارهاي بين المللي و مس��ائل ديگر 
اس��ت. بنابراين، تعيين يك قيمت ثابت براي آن به 
معناي نفع پتروشيمي ها و ضرر كشور است. با وجود 
افزايش قيمت گاز در جهان، شركت هاي پتروشيمي 
به دنبال كاهش س��قف قيمتي ن��رخ خوراك مورد 
نيازشان يا ثابت نگه داشتن آن براي سال هاي آتي 
هستند. در حالي كه از اين گاز براي توليد مواد اوليه 
پتروشيمي مانند متانول استفاده مي كنند كه الان 

ارزش بالايي در بازارهاي جهاني ندارد.
در حال حاضر پتروشيمي ها اعلام مي كنند كه قيمت 
ن��رخ خوراك به دليل تاثيرپذي��ري از نرخ هاب گازي 
اروپا و تحريم گازي روس��يه بر اساس فرمول مصوب 
سال 1394، بيشتر از قيمت صادراتي گاز تمام خواهد 
شد و اين فرمول را فرمول مناسبي براي شناورسازي 
نرخ خوراك نمي دانند. از طرف ديگر با توجه به لايحه 

بودجه سال 1402 و تصويب سقف ريالي نرخ خوراك 
پتروشيمي به 7 هزار تومان به شكل ثابت و غيرشناور 
كه موجب كس��ري بودجه حدود 100 هزار ميليارد 
توماني نسبت به صادرات گاز طبيعي شده است؛ نيز 
مورد انتقاد گسترده نمايندگان و كارشناسان اقتصادي 
كش��ور قرار گرفته اس��ت. از همين رو دو سمت ماجرا 
نسبت به تعيين نرخ خوراك و اشتباهاتي كه در تعيين 
س��قف ريالي يا تاثيرپذيري از هاب گازي اروپا وجود 
دارد؛ خود را محق مي دانند. براي همين امر و با توجه 
به اينكه قيمت خوراك بايد شناور باشد و تعيين سقف 
ريالي كاملا اش��تباه است؛ پيش��نهادهاي جديدي از 
سوي مراكز انديشگاهي به كميسيون تلفيق بودجه 
1402 ارايه شده است كه با توجه به تعيين قيمت گاز 
به شكل منطقه اي و نه جهاني، به جاي پگ شدن قيمت 
خوراك گاز به هاب هاي گازي مختلف، به قيمت گاز 
صادراتي ايران پگ و متصل ش��ود. بدين ترتيب مانند 
ميعانات گازي كه فروش داخلي آن به پتروشيمي ها 
مانند پتروش��يمي نوري به شكل 95 درصد از قيمت 
صادراتي فروخته مي شود، قيمت گاز نيز بايد به ميزاني 
از قيمت صادراتي اش در نظر گرفته ش��ود. پيشنهاد 
جايگزين براي خوراك گازي ش��ناور به جاي فرمول 
ش��ناور مصوب وزارت نفت در سال 1394، پگ شدن 
قيمت خوراك گاز به قيمت گاز صادراتي است كه نرخ 
خوراك پيشنهادي معادل 80 درصد نرخ صادراتي گاز 
شود تا هم منافع كشور تأمين شود و هم پتروشيمي ها 

امكان انطباق با اين موضوع را داشته باشند.
در همين زمينه حسن لطفي، عضو كميسيون اجتماعي 
مجلس، در گفت وگو با »تعادل« اظهارداشت: ما نبايد 
يك قيمت ثابت ريالي براي خوراك گاز پتروشيمي ها 
مشخص كنيم، بايد قيمت گاز براي آنها بر اساس يك 

فرمول مناسب مشخص شود و به قيمت هاي واقعي و 
صادراتي نزديك شويم كه پيشنهاد مشخص جايگزين 
شدن نرخ خوراك فعلي با نرخ جديد بر مبناي 80 درصد 
نرخ گاز صادراتي است. وي تصريح كرد: واقعي كردن 
قيمت خوراك پتروشيمي ها، انگيزه لازم را براي ارتقاي 
محصولات و توسعه زنجيره ارزش آنها براي صاحبان 
شركت ها فراهم مي كند، اما در شرايط فعلي كه خوراك 
با قيمت پايين در اختيار شركت ها قرار مي گيرد، آنها 
دليلي براي توسعه زنجيره ارزش خودشان نمي بينند.

لطفي با اش��اره ب��ه اين موضوع كه ما هر س��ال منابع 
سرش��اري را در اختيار ش��ركت هاي پتروش��يمي، 
پالايش��گاهي و... قرار مي دهيم، تصري��ح كرد: هدف 
اين است كه اين شركت ها به ارتقاي فناوري هايشان 
بپردازند و به توس��عه زنجي��ره ارزش خود اقدام كنند 
به طوري كه بتوانيم از منابع خداداي كش��ور استفاده 
بهتري ببريم و بيشترين س��ودآوري را داشته باشيم، 
اما در عمل شاهد توسعه زنجيره ارزش پتروشيمي ها، 
پالايشگاه ها و... نيستيم. اگر مي خواهيم شرايط را تغيير 
دهيم و در شركت هاي پتروشيمي انگيزه لازم را براي 
توسعه زنجيره ارزش محصولاتشان به وجود بياوريم، 
بايد خوراك را با قيمت واقعي در اختيار آنها قرار دهيم. 
وي در ادامه گفت: اگر ش��رايطي به وجود بياوريم كه 
بخش خصوصي به ح��وزه پتروش��يمي ورود كند و 
خوراك را با قيمت واقعي در اختيار داشته باشد، قطعاً 
انگيزه لازم براي توس��عه زنجي��ره ارزش محصولات 
وجود خواهد داشت، در شرايط فعلي كه خوراك را با 
قيمت هاي بسيار پايين در اختيار پتروشيمي ها قرار 
مي دهيم، آنها دليلي براي ارتقاي س��طح تكنولوژي 
خود نمي بينند. از طرف ديگر، با توجه به درآمدهاي 
بالايي كه شركت هاي پتروشيمي دارند، مي توانيم از 

آنها ماليات بگيريم.  اين نماينده مجلس خاطرنشان 
كرد: متاس��فانه وضعيت ما در تمامي صنايع از جمله 
پتروشيمي ها اين طور است كه مواد اوليه را به صورت 
رايگان در اختيار ش��ركت ها قرار مي دهيم و آنها هم 
انگيزه اي براي ارتقاي خودش��ان ندارند و بدون اينكه 
بهره وري لازم را براي كش��ور داشته باشند، به توليد 
مي پردازن��د. اينكه الان ما با اس��تفاده از گاز به توليد 
متانولي مي پردازيم كه برايمان سودآوري بالايي ندارد، 
قابل قبول نيست. اين روند اصلًا توجيه اقتصادي ندارد و 
بايد برايش چاره انديشي كنيم. الان صادرات گاز براي ما 
سود بيشتري دارد تا اينكه آن را به پتروشيمي ها بدهيم 
و موادي توليد كنيم ك��ه ارزش افزوده بالايي ندارند.  
لطفي مطرح كرد: ما نبايد يك قيمت ثابت ريالي براي 
خوراك گاز پتروشيمي ها مشخص كنيم، بايد قيمت 
گاز براي آنها بر اس��اس يك فرمول مناسب مشخص 
شود و به قيمت هاي واقعي و صادراتي نزديك شويم كه 
پيشنهاد مشخص جايگزين شدن نرخ خوراك فعلي با 
نرخ جديد بر مبناي 80 درصد نرخ گاز صادراتي است.

وي عن��وان ك��رد: واقع��ي ك��ردن قيم��ت خوراك 
پتروشيمي ها، انگيزه لازم را براي ارتقاي محصولات 
و توسعه زنجيره ارزش آنها براي صاحبان شركت ها 
فراهم مي كند، اما در شرايط فعلي كه خوراك با قيمت 
پايين در اختيار ش��ركت ها قرار مي گيرد، آنها دليلي 
براي توسعه زنجيره ارزش خودشان نمي بينند ما بايد 
انرژي را با قيمت واقعي در اختيار شركت ها قرار دهيم. 
وي در پايان اظهاركرد: توليدكنندگان موظف هستند 
خودش��ان را طوري با ش��رايط وفق دهند كه ادامه 
فعاليت برايشان س��ودآوري داشته باشد و شركت ها 
بايد به س��مت ارتقاي س��طح تكنولوژي خودشان 

پيش بروند و وابسته به رانت خوراك نباشند.

تحليل

رويداد

جوابيه

ادامه از صفحه اول
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 پاسخ وزارت اقتصاد 
به گزارش »تعادل«

جناب آقاي طهماسبي
مديرمسوول محترم روزنامه تعادل

با سلام و احترام
به پيوس��ت جوابيه اين وزارتخانه به مطلب مورخ 
1401/11/10 آن روزنامه ب��ا عنوان »ده ها هزار 
زمين در صف واگذاري دولت« ارس��ال مي شود. 
خواهشمند است دس��تور فرماييد مطابق قانون 
مطبوعات نس��بت به انتش��ار آن در اولين شماره 
روزنام��ه و در همان صفحه اق��دام لازم را مبذول 

دارند.
مهدي محمدي

رييس مركز روابط عمومي و اطلاع رساني
ده ها هزار متر زمين بلا اس��تفاده دولت، دليلي بر 

ضرورت مولدسازي
ده ها هزار متر زمين بلااستفاده دولت، خود دليلي 
بر ضرورت اجراي مصوبه مولدسازي دارايي هاي 
دولت اس��ت؛ هرچند حاشيه س��ازي و مقاومت 
در برابر مولدس��ازي دارايي ه��اي دولت نيز قابل 
پيش بيني بود چرا كه اساس��ا آنچ��ه تاكنون اين 
زمين هاي بلااس��تفاده را از بهينه شدن دور نگه 

داشته همين مقاومت ها است.
به گزارش شادا، مركز روابط عمومي و اطلاع رساني 
وزارت امور اقتصادي و دارايي در پاسخ به گزارش 
مورخ 1401/11/10 روزنامه تعادل با تيتر »ده ها 
هزار متر زمي��ن در صف واگذاري ه��اي دولت« 
نوش��ت: گمانه زني اين روزنامه درباره لغو مصوبه 
شوراي هماهنگي سران سه قوه درباره مولدسازي 
دارايي ه��اي دولت به دلي��ل آنچه ابه��ام درباره 
مصوبه خوانده، ج��اي تعجب دارد چرا كه مصوبه 
مورد اش��اره علاوه بر آنكه بر مبناي مطالبه رهبر 
معظم انقلاب در تير ماه سال 1399 در دستور كار 
شوراي هماهنگي سران قوا قرار گرفته، در آبان ماه 
سال جاري به تاييد ايشان رسيده است و تصميم 

خلق الساعه اي نبوده كه امكان لغو آن باشد.
اذعان اين گزارش به وج��ود ده ها هزار متر زمين 
بلااس��تفاده دولت، خود دليلي بر ضرورت اجراي 
اين مصوبه اس��ت و البته حاشيه سازي و مقاومت 
در برابر مولدس��ازي دارايي ه��اي دولت نيز قابل 
پيش بيني اس��ت چرا كه اساسا آنچه تاكنون اين 
زمين هاي بلااس��تفاده را از بهينه شدن دور نگه 

داشته همين مقاومت ها است.
مولدسازي دارايي هاي دولت برخلاف آنچه تلاش 
مي شود به عنوان حراج اموال دولت معرفي شود 
يك ضرورت در اقتصاد ايران اس��ت؛ ضرورتي كه 
دولت ه��اي قبل هم به آن اذعان داش��ته و دنبال 
مي كردند اما هميشه سد بزرگ مقاومت ها مانع از 

تحقق آن مي شد.
پروژه مولدسازي دارايي هاي دولت در سال 1394 
هم به گفت��ه وزير اقتصاد وقت ب��ه عنوان يكي از 
پروژه هاي وزارت اقتصاد در راستاي تحقق اهداف 
سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي، تصويب شده 
و از ابتداي س��ال 1395 در دست اجرا بود؛ در آن 
زمان هدف از اين پ��روژه حاكميت انضباط مالي 
در هزينه هاي دولت، تقويت كارايي و اثربخش��ي 

دارايي هاي دولت اعلام شده بود.
دولت وقت قرار بود لايحه »مولد سازي دارايي هاي 
دولت« را تدوين و تا پايان سال 95 تقديم مجلس 
كند اما به هر حال در س��ال 96، دوباره به آغاز راه 
رس��يد و وزارت اقتصاد وقت در مهر ماه آن س��ال 
»همايش ملي مولد سازي و مديريت دارايي هاي 
دول��ت« را برگزار ك��رد تا ضرورت مولدس��ازي 

دارايي هاي دولت را در بين نخبگان تشريح كند.
اما به هر ح��ال موضوع مولدس��ازي دارايي هاي 
دولت يك ضرورت بر زمين مانده بوده كه مقاومت 
دولت ها و مديران دولتي و عدم شناس��ايي دقيق 
املاك و اموال مازاد دولت بزرگ ترين موانع اجراي 
آنها بوده است و حالا با مصوبه شوراي هماهنگي 
اقتصادي س��ران ق��وا كه البته در بهار امس��ال به 
تصويب رسيده و در 21 آبان ماه بعد از تاييد مقام 
معظم رهبري ابلاغ شده است و با تشكيل هيات 
عالي مولدسازي و برگزاري 3 جلسه از آن وارد فاز 

اجرايي شده است.

مولدسازي شكست مي خورد، 
مگر اينكه....

 بخش خصوصي وج��ود دارد دولت از همين ها 
استفاده كند و نيازي به اين طرح ها نيست.

اين طرح شكست مي خورد چون اين گونه طرح ها 
در بستر اعتماد دوطرفه شكل مي گيرد، در بستر 
خصوصي سازي و جذب س��رمايه اتفاق مي افتد 
و ضمانت هاي اجرايي س��نگيني را مي طلبد. به 
بلايي كه دولت و مجلس در 10 سال گذشته بر 
صنايع بورسي آورده نگاه كنيد. بعد از واگذاري ها 
معافيت ها را برمي دارند، عوارض وضع مي كنند 
و خوراك و س��وخت را گران مي كنند و ... اصولا 
اگر س��رمايه اي در كش��ور مانده باشد اول راهي 
اوراق با درآمد ثابت 25 درصدي بدون دردسر و 
نقد مي شود نه دارايي راكد دولت. اگر سرمايه اي 
مانده باشد سراغ اين همه شركت بورسي ارزنده 
مي رود! اين همه ط��رح ناتمام فولادي و معدني 
و... روي زمين مانده اس��ت واقعا با چه استدلالي 
اين ط��رح را رونماي��ي كرده اند؟ سال هاس��ت 
بانك ها را موظف به خروج از بنگاه داري كرده اند 
و سال هاست بانك ها بنگاه داري مي كنند. طرح 
مولد سازي در فضايي كه من مي بينم راه به جايي 
نمي برد مگر اينكه در عمل مولد س��ازي ديگري 
اتفاق بيفتد و پاي خصولتي ها و ش��به دولتي ها 

در ميان باشد.

مقام پاكستاني: 
ايران بابت تعلل گازي اسلام آباد 

غرامت ۱۸ ميليارد دلاري مي خواهد
روزنامه »نيوز« پاكس��تان روز سه شنبه به نقل از مقام 
رسمي وزارت انرژي اين كشور نوشت ايران بابت تعلل 
هشت ساله اسلام آباد در عمل به تعهدات خود در قبال 
قرارداد خط لول��ه گاز »آي-پي« )ايران-پاكس��تان( 
خواس��تار پرداخت غرامت 18 ميليارد دلاري از سوي 
پاكستان شده است. به گزارش ايرنا، اين رسانه پاكستاني 
بدون اشاره به نام مقام ياد شده، به نقل از وي نوشت: در 
سفر يك هيات رسمي پاكستان به ايران در هفته هاي 
اخير، طرف ايراني با تاكيد بر اينكه تحريم هاي امريكا 
عليه ايران كاملا غيرقانوني بوده و رسما نمي تواند مبناي 
توقف قراردادها و همكاري هاي اقتصادي ساير كشورها 
با ايران شود، از اين هيات پاكستاني خواسته تا براساس 
تعهداتش به قرارداد گازي با ايران، خط لوله گاز را حداكثر 
تا ماه مارس 2024 )پايان س��ال 1402( درخاك خود 
احداث كند يا خود را براي پرداخت غرامت 18 ميليارد 
دلار براساس بندهاي درج شده در قرارداد در خصوص 
جريمه تاخير اجراي تعهدات، آماده كند. در قرار داد گازي 
ايران و پاكستان، پايان سال 2014 به عنوان ضرب الاجل 
اين قرارداد تعيين ش��ده بود. ايران مدت ها قبل از اين 
ضرب الاجل، به تعهد خود عمل كرد و خط لوله انتقال 
گاز به پاكستان را تا نزديك مرز اين كشور احداث كرد. 
طرف پاكستاني اما با وجود گذشت نزديك به يك دهه 
از ضرب الاجل اين قرارداد، به بهانه تحريم هاي امريكا 
هنوز هيچ اقدامي در جهت اجراي تعهداتش انجام نداده 
است. طبق مفاد اين قرارداد، پاكستان موظف به پرداخت 
جريمه عدم انجام تعهدات خود است. جمهوري اسلامي 
ايران تاكنون با توجه به حسن همسايگي، اقدامي حقوقي 
براي دريافت جريمه از طرف پاكستاني انجام نداده است. 
طبق اين قرارداد، هر يك از طرفين كه به تعهدات خود 
در زمان تعيين شده )پايان سال 2014( عمل نكند، به 
ازاي هر روز تاخير در اجراي تعهدات، موظف به پرداخت 
مبلغ مشخصي به عنوان غرامت به طرف مقابل است. 
اين رسانه پاكستاني با اشاره به اينكه طبق قرارداد ياد 
شده، پاكستان از اول ژانويه سال 2015 تاكنون مشمول 
پرداخت جريمه به ايران مي ش��ود، نوش��ت: اگر ايران 
بخواهد اين موضوع را به دادگاه بكشاند، پاكستان ناگزير 

به پرداخت ميلياردها دلار غرامت خواهد بود.

عضو كميسيون اجتماعي مجلس در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

قيمت پيشنهادي نرخ خوراك؛ متناسب با قيمت صادراتي گاز

رشد صادرات نفت روسيه در آسيا بلعيده شد
بازارهاي آسيايي هيچ نشاني از كاهش تقاضا براي 
نفت روسيه نشان نمي دهند و رشد بزرگ صادرات 
نفت اورال را در ژانويه جذب كرده و كمك كردند با 
وجود تحريم هاي خريداران غربي، صادرات روسيه 
افزايش پيدا كند. به گزارش ايس��نا، بنا بر اظهارات 
معامله گ��ران و آمار رفينيتيو آي��كان، حداقل 5.1 
ميليون تن نفت اورال از بنادر اروپايي پريمورسك، 
اوست لوگا و نووراسييسك روسيه در ژانويه به آسيا 
صادر شده است. مقصد نهايي 1.9 ميليون تن ديگر 
از گريد نفتي اورال هنوز مش��خص نشده است. اما 
معامله گران انتظ��ار دارند عمده اين نفت به هند يا 
چين برود. در نتيجه، بارگيري نفت اورال به مقصد 
آسيا، در ژانويه ممكن است به حدود هفت ميليون 
تن برس��د كه حدود دو ميليون تن بالاتر از دسامبر 
خواهد بود. تركيه و بلغارس��تان تنها خريداران اين 
گريد نفتي از بنادر اروپايي روس��يه مانده اند. رشد 

صادرات نفت اورال به آسيا، در بحبوحه افزايش كلي 
صادرات نفت روسيه كه از طريق دريا حمل مي شود، 
روي داده است. بارگيري نفت از بنادر پريمورسك 
و اوست لوگا، در ژانويه 50 درصد نسبت به دسامبر 
افزايش پي��دا كرده و به بي��ش از هفت ميليون تن 
مي رس��د كه بالاترين ميزان در چهار سال گذشته 
است. عرضه نفت اورال براي انتقال بين دو كشتي 
براي تحويل بيشتر به آسيا، در ژانويه به 1.4 ميليون 
تن خواهد رسيد. صادرات نفت روسيه به تركيه در 
ژانويه، حدود 400 هزار تن برآورد ش��ده اس��ت و 
بلغارس��تان كه در تحريم اتحادي��ه اروپا عليه نفت 
روس��يه قرار ندارد، حدود 560 هزار تن نفت اورال 
و سيبري لايت را دريافت كرد. روسيه در بحبوحه 
اختلاف سياسي شديد با اتحاديه اروپا پس از اعزام 
ده ه��ا هزار نيرو به اوكراين در فوريه س��ال 2022، 
جريان صادرات نفت خود را از اين بلوك، به بازارهاي 

ديگر به خصوص آسيا و امريكاي لاتين تغيير داده 
است. در اين بين، دولت روسيه روز دوشنبه با صدور 
فرماني، رعايت مكانيزم ه��اي قيمت غربي را براي 
ش��ركت هاي صادركننده نفت و نهادهاي گمركي 
اين كش��ور ممنوع اعلام كرد. اين ممنوعيت براي 
كمك به اجراي فرمان 27 دسامبر ولاديمير پوتين، 
رييس جمهوري روسيه است كه عرضه نفت خام و 
فرآورده هاي نفت��ي را از اول فوريه به مدت پنج ماه 
به كش��ورهايي كه از اين مكانيزم هاي سقف قيمت 
تبعيت مي كنند را ممنوع ك��رد. اقتصادهاي گروه 
هفت، اتحاديه اروپا و استراليا پنجم دسامبر توافق 
كردند استفاده از بيمه دريايي، فاينانس و كارگزاري 
براي محموله هاي نفت روسيه كه از طريق دريا هم 
مي ش��وند و بالاتر از 60 دلار در هر بش��كه فروخته 
مي شوند در راس��تاي تحريم ها عليه مسكو ممنوع 
شود. تحت فرمان جديد روس��يه، رعايت مكانيزم 

س��قف قيمت نفت در قراردادها براي ش��ركت ها و 
اشخاص روس��ي ممنوع مي ش��ود. همچنين آنها 
بايد هرگونه تلاش براي وضع س��قف قيمت نفت را 
به مقامات گمركي و وزارت ان��رژي گزارش كنند. 
بعلاوه، نهادهاي گمركي اگر متوجه ش��وند چنين 
مكانيزم هايي اعمال ش��ده اند، بايد از صادرات كالا 
از روس��يه جلوگيري كنند. كشورهاي غربي قصد 
دارند از پنجم فوريه، دو مكانيزم سقف قيمت براي 
فرآورده هاي نفتي روسيه اجرا كنند كه يكي براي 
س��وخت هايي مانند ديزل خواهد ب��ود كه بالاتر از 
قيمت نف��ت خام معامله مي ش��وند و ديگري براي 
فرآورده هايي خواهد بود كه پايين تر از قيمت نفت 
خام معامله مي شود. بر اساس گزارش رويترز، دولت 
روسيه همچنين با هماهنگي وزارت دارايي، وزارت 
انرژي را مكلف كرده است روي رويكردي براي رصد 

قيمت صادرات نفت روسيه تا اول مارس كار كند.

تركيه ميزبان اجلاس گاز طبيعي مي شود
وزير ان��رژي تركيه از برگ��زاري يك اجلاس گازي 
با حضور كش��ورهاي صادركنن��ده گاز طبيعي در 
خاورميان��ه، مديترانه، درياي خزر و آس��ياي ميانه 
و واردكنن��دگان اروپاي��ي در 14 و 15 فوريه خبر 
داده اس��ت.  به گزارش خبرگزاري تسنيم به نقل از 
اويل پرايس، فاتح دونم��ز، وزير انرژي تركيه گفت 
اين كش��ور در چهاردهم و پانزده��م فوريه ميزبان 
يك اجلاس گازي خواهد بود ك��ه صادركنندگان 
و واردكنن��دگان گاز طبيعي را گرده��م مي آورد.  
وي گف��ت: »م��ا عرضه كنن��دگان گاز طبيعي در 
خاورميان��ه، مديترانه، درياي خزر و آس��ياي ميانه 
را با مصرف كنن��دگان گاز در اروپ��ا دور هم جمع 
مي كنيم.«  تركيه از زمان حمله روسيه به اوكراين 
تلاش مي كند ب��ه يك قطب تجارت گاز و انرژي در 
منطقه تبديل ش��ود.  دونمز در نوامبر 2022 يعني 
حدود سه ماه پيش در مصاحبه با رسانه هاي تركيه 
گفته بود كشورش مي تواند ميزبان يك كنفرانس با 

حضور عرضه كنندگان و واردكنندگان گاز طبيعي 
باش��د و تلاش مي كند به همراه روس��يه يك قطب 
گاز طبيعي در منطقه تشكيل دهد. رييس جمهور 
چين خواستار همكاري بيش��تر با تركمنستان در 
زمينه گاز طبيعي ش��د. وي گف��ت: »ما مي توانيم 
يك كنفران��س بين الملل��ي گاز در ژانويه يا فوريه 
تش��كيل دهيم و عرضه كنن��دگان و واردكنندگان 
گاز را جمع كنيم و نظر آنها را بخواهيم و بعد طبق 
اين نظرسنجي عمل كنيم.« تركيه آماده ميزباني 
يك قطب گازي براي روسيه و ساير توليدكنندگان 
مي شود كه احتمالًا مورد استقبال اتحاديه اروپا قرار 
نخواهد گرفت.  رجب طيب اردوغان، رييس جمهور 
تركيه در پايان س��ال گذش��ته ميلادي از توافق با 
رييس جمهور روس��يه براي ايجاد اي��ن قطب گاز 
طبيعي در تركيه خبر داد.  پوتين يك هفته قبل از 
آن پيشنهاد تغيير مس��ير گازي را كه روسيه براي 
خط لوله هاي نورد اس��تريم در نظ��ر گرفته بود، به 
درياي سياه داد تا يك قطب گازي اروپايي در تركيه 

تشكيل شود.  دو كشور از زماني كه پوتين اولين بار 
اين پيش��نهاد را داد، فرصت را از دس��ت نداده  و به 
وزراي انرژي خود دس��تور آغاز عمليات هاي فني 

براي اجرايي شدن اين پيشنهاد را داده اند.

صندوق بين المللي پول: 
قيمت نفت ۱۶ درصد كاهش مي يابد

صندوق بين الملل��ي پول )IMF( در گزارش به روز 
شده خود از چش��م انداز اقتصاد جهاني، پيش بيني 
كرد كه قيمت هر بشكه نفت در سال جاري ميلادي 
با 16.2 درصد كاهش به 81.13 دلار خواهد رسيد.

به گزارش تسنيم به نقل از تاس، صندوق بين المللي 
پول )IMF( در گزارش به روز شده خود از چشم انداز 
اقتصاد جهاني، پيش بيني كرد كه قيمت هر بشكه 
نفت در سال جاري ميلادي با 16.2 درصد كاهش 

به 81.13 دلار خواهد رسيد.
در اين گزارش آمده اس��ت: پيش بيني مي شود در 
س��ال 2023، قيمت نفت حدود 16 درصد كاهش 

ياب��د، در حالي كه انتظار م��ي رود قيمت كالاهاي 
غيرسوختي به طور متوس��ط 6.3 درصد با كاهش 

مواجه شود.
صندوق بين المللي پول در ادام��ه افزود: ميانگين 
قيمت پيش بيني شده نفت به دلار امريكا بر اساس 
بازارهاي آتي )تا تاريخ 29 نوامبر 2022(، 81.13 
دلار در س��ال 2023 و 75.36 دلار در سال 2024 
اس��ت. به اين ترتي��ب قيمت نفت در س��ال آينده 

ميلادي 7.1 درصد كاهش مي يابد.
به گفته اين صندوق، بازارهاي انرژي با شوك ناشي 
از جنگ اوكراين س��ريعتر از آنچ��ه انتظار مي رفت 
ش��رايط خود را وفق داده اند. با اين وجود، افزايش 
قيمت هاي جهاني انرژي و مواد غذايي باعث ايجاد 

بحران هزينه هاي زندگي در سال گذشته شد.
اي��ن صندوق در گ��زارش خود همچنين نوش��ت: 
قيمت هاي بالاتر از حد انتظار نفت، گاز و مواد غذايي 
به دليل جنگ در اوكراين ممكن است بار ديگر نرخ 

كلي تورم را افزايش دهد.

كاهش قيمت نفت
در پي تحريم هاي ناموفق

قيمت نفت روز سه شنبه تحت تاثير تهديد افزايش 
بيشتر نرخ بهره و ادامه صادرات نفت روسيه با وجود 
تحريم ها، به روند كاهشي ادامه داد. بهاي معاملات 
نفت برنت ب��راي تحوي��ل در مارس با پنج س��نت 
كاهش، به 84 دلار و 85 س��نت در هر بشكه رسيد. 
قراردادهاي تحويل آوريل با 32 سنت معادل 0.38 
درصد كاهش، به 84 دلار و 18 س��نت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا 
با 33 س��نت معادل 0.42 درصد كاهش، به 77 دلار 
و 57 سنت در هر بشكه رسيد. معاملات نفت برنت و 
شاخص نفت امريكا شب گذشته با بيش از دو درصد 
كاهش، بسته ش��ده بودند. تينا تِنگ، تحليلگر بازار 
در شركت »سي ام سي ماركتس« در اين باره گفت: 
بازارهاي نفت با فشار نزولي روبرو هستند زيرا معاملات 
ريسك گريز در آستانه نشست سياست گذاري بانك 
مركزي امريكا و صعود ارزش دلار، غالب ش��ده اند. با 
تاثيرناپذيري صادرات روسيه از تحريم ها و با وجود 
بازگش��ايي اقتصاد چين، دورنماي تقاضا همچنان 
نامعلوم اس��ت. س��رمايه گذاران انتظار دارند فدرال 
رزرو روز چهارشنبه، نرخ بهره را به ميزان 25 واحد و 
بانك مركزي انگليس و بانك مركزي اروپا به ميزان 
50 واحد افزايش دهد. نرخ بهره بالاتر، اقتصاد جهاني 
را كند كرده و تقاضا براي نفت را ضعيف مي كند. بازار 
همچنين منتظر جلسه مجازي وزيران اوپك پلاس 
است كه اول فوريه برگزار مي شود. پنج منبع آگاه در 
اوپك پلاس به رويترز گفتند: انتظار مي رود كميته 
نظارتي مش��ترك وزيران اوپك پلاس در نشس��ت 
هفته جاري خود، حفظ سياست فعلي توليد نفت را 
به وزيران اين گروه توصيه كند. وزيران اوپك پلاس 
اكتبر گذش��ته توافق كردند از نوامبر، هدف توليد را 
به ميزان دو ميليون بش��كه در روز معادل حدود دو 
درصد از تقاضاي جهاني كاهش دهند. روسيه با وجود 
تحريم هاي غربي و سقف قيمت گروه هفت كه بر سر 
جنگ اوكراين وضع شده اند، به صادرات نفت به بازار 
جهاني ادامه مي دهد. آمار نش��ان مي دهد بارگيري 
نفت از بنادر روس��يه در درياي بالتيك، در ژانويه به 
ميزان 50 درصد نسبت به دسامبر افزايش پيدا خواهد 
كرد. آمار بهتر از حد مطلوب شاخص مديران خريد 
چين كه منعكس كننده بهبود تقاضاي آتي بود، روند 
كاهش��ي قيمت هاي نفت را محدود كرد. بر اساس 
 )IMF( گزارش رويترز، صن��دوق بين المللي پول
نرخ مورد پيش بيني از رشد اقتصاد جهاني در سال 
2023 را به دلي��ل تاب آوري غيرمنتظره تقاضا در 
امريكا و اروپا، كاهش هزينه هاي انرژي و بازگشايي 
اقتص��اد چين پس از اجراي تدابير س��خت گيرانه 
كوويد 19 توسط پكن، به ميزان اندكي افزايش داد.

اخبار



دعوا، جنگ و جدال درخصوص عرضه خودرو در بورس 
كالا تمامي ندارد و هركس به دنبال سود خود است؛ اما 
مساله اساسي اينجاست كه عرضه خودرو در بورس كالا 
به فرد يا ارگان خاصي سود نمي رساند و تنها به شفافيت 
اقتصاد كمك مي كند. خودرو براي شفافيت در قيمت و 
وضعيت وارد بورس كالا شد تا در كنار شفافيت بازار خود 
به اقتصاد كشور كمك كند اما اكنون شرايط فرق داره و 
هركس به دنبال سودي از اين بازار است. اقتصاد كشور با 
مشكلات زيادي مواجه است و ترميم بازارها مي تواند به 
ترميم شرايط اقتصاد كشور نيز كمك كند. پيش از عرضه 
خودرو در بورس كالا دلالان سودهاي ميلياردي از بازار 
خود كس��ب مي كردند و اكنون با عرضه خودرو در بازار 
سهام اين س��ود نابود شده و اين دلالان به دنبال احياي 
سودشان هستند. همين س��ود باعث شده كه بسياري 
در عرض��ه خودرو در بورس كالا دخالت كنند و به نوعي 
وضعت بازار س��رمايه را تغيير دهند. بازار سرمايه حال 
خوبي ندارد و ابهامات باعث ش��ده كه وضعيت شاخص 
برهم بخورد. شوراي رقابت و وزارت صمت مخالف عرضه 
خودرو در بورس كالا و به دنبال قيمت گذاري دستوري 
هستند و همين مساله باعث برهم خوردن توازن اقتصاد 

و بازار سرمايه شده است.

   وضعيت عرضه خودرو در بورس
مشخص نيست!

مجيد عش��قي در جمع خبرنگاران درمورد سرنوشت 
عرضه خ��ودرو در بورس كالا اظهار ك��رد: اين موضوع 
جزييات زيادي دارد اما درحال مذاكره با شوراي رقابت 
هس��تيم تا دس��تورالعملي كه درحال آماده سازي آن 
هستند طبق كالاهايي باشد كه در سال هاي گذشته به 
آن وارد شدند. محصولاتي مانند پتروشيمي، محصولات 
فولادي، روغن پايه و ... . وي ادامه داد: البته شوراي رقابت 
هنوز وارد جزييات نش��ده و كليات را تصويب كردند اما 
اين موضوع زمان بر خواهد بود. اميدواريم باهماهنگي كه 
ايجاد مي شود صنعت لطمه نبيند و بتواند محصولات خود 
را با قيمت هاي بازار بفروشد.  رييس سازمان بورس به اين 
سوال كه آيا عرضه خودروها تا زمان تصميم گيري نهايي 
متوقف خواهد شد يا خير، پاسخ داد: ما سعي مي كنيم 
دغدغه هاي دوس��تان را لحاظ كني��م اما تا جمع بندي 
موضوع خيلي طول نمي كشد. سعي مي كنيم مقررات 
ش��وراي رقابت هم نقض نش��ود اما ان شاءالله عرضه ها 
آغاز مي شود. نمي توان قطعي گفت كه عرضه ها متوقف 
مي ش��ود، عرضه ها ادامه دارد؛ درمورد يكي - دو خودرو 
كه دوستان نظر دارند درحال مذاكره هستيم. عشقي با 
بيان اينكه در شوراي ملي رقابت درمورد عرضه خودرو 
در بورس كالا اختلاف نظر جدي وجود دارد، عنوان كرد: 
نظرات بايد جمع بندي شود. جلسه اي كه روز اخير قرار 

بود با حضور وزير اقتصاد، اعضاي شوراي رقابت و شوراي 
عالي بورس برگزار ش��ود نيز به دليل عدم حضور برخي 
اعضاي شوراي عالي بورس به زمان ديگري موكول شد.

وي همچنين درمورد اينكه چرا افزايش قيمت دلار روي 
شاخص بورس تاثيرگذار نبوده است، توضيح داد: دلاري 
كه ش��ركت ها براي فروش محصولات استفاده مي كنند 
روي سودآوري با فاصله تاثير دارد. البته عوامل ديگري هم 
روي روند بازار موثر است. فروش شركت ها با دلار افزايش 
يافته اما هزينه ها هم بالا رفته است. ضمن اينكه فقط يك 
متغير روي شاخص تاثيرگذار نيست. رييس سازمان بورس 
و اوراق بهادار در پاسخ به سوال ديگر درمورد پيش بيني 
افزايش هزينه صنايع در لايحه بودجه و تاثير آن روي بازار 
سرمايه گفت: قطعا زماني كه افزايش هزينه ها زياد باشد 
روي بازار اثر دارد. ما نكاتي داش��تيم كه درحال رايزني با 
مجلس هستيم. نزديك به ۴۰ پيشنهاد از سوي سازمان 
بورس در س��امانه مجلس ثبت شده اس��ت و اميدواريم 
وضعيت به نفع صنايع موجود تغيير كند. وي همچنين 
درمورد عرض��ه خودروهاي خارجي در بورس كالا گفت: 
ريسك هاي خاصي براي اين خودروها متصور است از جمله 
اينكه تحويل به موقع نباش��د. با دست اندركاران واردات 
مذاكره مي كنيم كه ريسك را به نحوي مديريت كند. اگر 
مدلي ايجاد شود كه ريسك ازبين برود عرضه خواهيم كرد.

   انباشت ابهامات در بورس
هلن عصمت پناه، كارشناس س��رمايه به مهر گفت: در 
ماه هاي اخير در ش��رايط مثبت شاخص كل، بسياري 
از صنايع با رشدهاي خوبي مواجه شدند و پول در تمام 
صناي��ع ريالي و دلاري چرخش داش��ت و بس��ياري از 
نمادهاي بورسي رشد خوبي را تجربه كردند لذا نياز به 

اصلاح در صنايع و نمادهاي رشد كرده قابل انتظار بود.
اين مدرس بازار سرمايه اضافه كرد: بعد از ريزش سال ۹۹ 
يك بي اعتمادي بزرگ در بين فعالين بازار سرمايه برقرار 
شد كه اين بي اعتمادي همچنان تداوم دارد و براي بهبود 
آن زمان، تصميمات اساس��ي و حمايت مديران الزامي 
اس��ت لذا بايد يك برنامه ريزي درست براي كنترل اين 
اعتماد از دس��ت رفته برقرار شود نه اينكه با دخالت ها و 
تصميمات غلط همچنان بر تداوم بي اعتمادي سهامداران 
اصرار ورزند، با اين تفاس��ير با هر اتف��اق و اخباري بايد 
منتظر واكنش هاي هيجاني در بين سهامداران و موثر 
بر ب��ازار بود به همين دليل واكنش به اتفاق پهبادي نيز 
بسيار سنگين خود را نشان داد. عصمت پناه در ادامه با 
بيان اينكه مولفه هاي بنيادي بازار سرمايه تغييري نكرده 
اس��ت، گفت: مولفه هايي مانند تورم، رشد نرخ ارز آزاد، 
گزارش هاي خوب بسياري از شركت ها و نزديكي به پايان 
سال مالي برخي شركت ها سهامداران حرفه اي را مشتاق 
به ش��ركت در مجامع نمادهاي پرپتانس��يل وسودآور 
مي كن��د تحليلگر بنيادي بازار س��رمايه افزود: تقاضا از 
فعالان بازار سرمايه اين است كه اگر با روند شاخص كل 
معامله مي كنند بايد حد ضرر براي نمادهاي خود گذاشته 
و به اين حد ضرر پاييند باشند، معامله گران بايد در هر 
شرايطي استراتژي معاملاتي داشته باشند. عده اي ديگر 
كه ديدگاه سرمايه گذاري دارند نيز به تحليل وضعيت 
اقتصاد كلان، تحليل صنايع و شركت ها اعتبار بيشتري 
بدهند هلن عصمت پناه در پايان گفت: بالا و پايين شدن 
شاخص و نمادها طبيعت بازار است و اين عمل به تعادل 
حركت بازار كمك مي كند. اما در اين ميان به مديران و 
حاميان بازار هم پيشنهاد مي شود در كنار مردم باشند و 

خود عاملي براي افزايش هيجان مردم نباشند.

    سبزپوشي بازار
ش��اخص كل بورس تهران در پايان معاملات ديروز 
سه شنبه، ۱۱ بهمن ماه با ۱۶ هزار و ۸۷۳ واحد افزايش 
در ارتفاع يك ميليون و ۵۵۶ هزار واحدي ايس��تاد. 
شاخص هم وزن با ۶ هزار و ۴۰۲ واحد افزايش به ۴۸۶ 
هزار و ۴۰ واحد و ش��اخص قيمت با سه هزار و ۸۰۴ 
واحد رشد به ۲۸۸ هزار و ۸۴۱ واحد رسيد. شاخص 
بازار اول، ۱۶ هزار و ۱۹۹ واحد و شاخص بازار دوم، ۲۲ 

هزار و ۱۷۶ واحد افزايش را ثبت كردند.
ديروز در معاملات بورس تهران، بيش از ۱۲ ميليارد و 
۵۸ ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۷۰ 
هزار و ۶۷۵ ميليارد ريال معامله شد. همچنين فولاد 
مباركه اصفهان )فولاد( با يك هزار و ۷۲۸ واحد، بانك 
مل��ت )وبملت( با يك هزار و ۲۳۹ واحد، ملي صنايع 
مس ايران )فملي( ب��ا ۹۷۸ واحد، معدني و صنعتي 
گل گهر )كگل( با ۸۱۵ واحد، ايران خودرو )خودرو( 
با ۷۷۰ واحد، بانك پاسارگاد )وپاسار( با ۷۱۲ واحد و 
بانك تجارت )وتجارت( با ۶۳۸ واحد تاثير مثبت بر 

شاخص بورس داشتند.
در مقاب��ل گ��روه مپن��ا )رمپن��ا( ب��ا ۲۱۱ واح��د، 
سرمايه گذاري س��اختمان ايران )وساخت( با ۱۰۹ 
واحد، پتروشيمي شازند )شاراك( با ۶۵ واحد و معدني 
و صنعتي چادرملو )كچاد( با ۶۴ واحد با تاثير منفي 
بر شاخص بورس همراه شد. بر پايه اين گزارش، روز 
اخير نماد سيمان اردستان )اردستان(، ايران خودرو 
)خودرو(، گس��ترش س��رمايه گذاري ايران خودرو 
)خگستر(، شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي 
)شستا(، بانك ملت )وبملت(، بانك تجارت )وتجارت( 
و سايپا )خساپا( در نمادهاي پُرتراكنش قرار داشتند.

گروه خودرو هم در معاملات روز سه شنبه صدرنشين 
برترين گروه هاي صنعت شد و در اين گروه ۶ ميليارد 
و ۸۷۰ ميليون برگه س��هم ب��ه ارزش ۶ هزار و ۳۶۱ 
ميليارد ريال دادوس��تد شد. ش��اخص فرابورس نيز 
ديروز بيش از ۱۷۳ واحد افزايش داشت و به ۲۰ هزار 
و ۲۳۵ واحد رسيد. در اين بازار بيش از پنج ميليارد 
و ۸۳۸ ميليون برگه س��هم و اوراق مالي دادوس��تد 
ش��د و تعداد دفعات معاملات ديروز فرابورس بيش 
از ۳۰۵ ه��زار و ۱۴ نوب��ت بود. پليمر آرياساس��ول 
)آريا(، سرمايه گذاري مالي سپهر صادرات )وسپهر(، 
پتروشيمي زاگرس )زاگرس(، پتروشيمي تندگويان 
)شگويا(، بانك دي )دي( و پالايش نفت شيراز )شراز( 
تاثير مثبت بر شاخص فرابورس داشتند. همچنين 
بيمه پاس��ارگاد )بپاس(، مديريت انرژي تابان هور 
)وهور(، اعتباري ملل )وملل(، پويا زركان آق دره )فزر( 
و نيروگاه زاگرس كوثر )بزاگرس( با تاثير منفي بر اين 

شاخص همراه بودند.

اخباربازار سهام بازار سرمايه4   Wed. Feb 1. 2023  2424   چهارشنبه 12 بهمن 1401    10 رجب 1444  سال نهم    شماره

جابه جايي ۱۳ شركت
بين تابلوهاي بازار پايه فرابورس

فراب�ورس| آخري��ن طبقه بندي ناش��ران درج  
شده در بازار پايه به استناد ماده ۲۱ دستورالعمل 
پذي��رش، عرض��ه و نقل وانتقال اوراق به��ادار در 
فرابورس ايران امروز دهم بهمن ماه منتشر شد كه 
بر اساس آن ۷ نماد به تابلو پايه زرد، ۳ نماد به تابلو 
پايه نارنجي و ۳ نماد به تابلو بازار پايه قرمز منتقل 
شدند. براساس اطلاعيه مديريت نظارت بر ناشران 
بازار پايه ش��ركت فراب��ورس ايران و در راس��تاي 
اجراي دستورالعمل پذيرش، عرضه و نقل و انتقال 
اوراق به��ادار در فرابورس اي��ران مصوب در تاريخ 
۲۵ فروردين ۱۳۸۸، هيات مديره سازمان بورس 
و اوراق به��ادار و اصلاحيه هاي بعدي آن و مصوبه 
دهم بهمن ۱۴۰۱ كميته درج ش��ركت فرابورس 
ايران، طبقه بندي ش��ركت هاي درج شده در بازار 
پايه فرابورس ايران در قالب تابلوهاي پايه زرد، پايه 
نارنجي و پايه قرمز صورت گرفت. لازم به ذكر است 
كه طبقه بندي ناشر، نافي تكاليف و مسووليت هاي 
وي در قبال الزامات قانون��ي و مقرراتي مربوطه از 
جمله قانون بازار اوراق بهادار و قانون توسعه ابزارها و 
نهادهاي مالي جديد نيست. براساس اين اطلاعيه، 
زمان توقف نمادهاي مذكوردر تابلوهاي پايه زرد، 
پايه نارنجي و پايه قرمز و بازگشايي نمادهاي مذكور 
در تابلوهاي مربوطه توسط مديريت عمليات بازار 

فرابورس ايران اطلاع رساني خواهد شد.

چرا قرعه كشي خودرو دلال پرور
و بورس كالا ضد سوداگري  است؟

بازارسرمايه| لاتاري خودرو باعث شد افرادي كه 
نيازي به خودرو نداشته يا تمكن مالي خريد خودرو 
را ندارند در اي��ن بخت آزمايي ش��ركت كنند و اگر 
خوش شانس بودند و بليط آنها برد، امتياز خود را چند 
ده و در بعضي موارد حتي تا چند ۱۰۰ ميليون تومان 
به ديگران بفروشند. يكي از دلايلي كه شاهد چنين 
تقاضاي كاذبي در عرضه خودرو در بورس كالا نبوديم، 
اين نكته اس��ت كه متقاضي خريد خودرو در بورس 
كالا، بايد به ميزان قيمت پايه خودرو يا بخشي از آن، 
به حساب وكالتي خود واريز كند كه اين فيلتر سبب 
مي شود تا خريداران واقعي و مصرف كنندگان نهايي، 
براي خريد خودرو پا پيش گذاشته و مانند قرعه كشي، 
خريد خودرو صرفا به محلي براي بخت آزمايي تبديل 
نشود. اين روزها ماجراي شيوه هاي مختلف فروش 
خودرو )به صورت قرعه كشي يا عرضه در بورس كالا( 
مانند دو سر طنابي شده است كه گروه هاي مختلف 
از هر س��و آن را مي كشند. انتش��ار آمار ۱۰ ميليوني 
تعداد افراد شركت كننده در قرعه كشي اخير فروش 
فوق العاده ايران خودرو در رس��انه ها، سيگنال هاي 
روشني در خصوص تصميم گيري براي ادامه مسير 
عرضه  خودرو در بورس كالا يا بازگش��ت به ش��يوه 
منسوخ قرعه كشي را براي هر مخاطب منصفي صادر 
مي كند. در طرح آخر قرعه كشي ايران خودرو براي ۲۰ 
هزار خودرو بيش از ۱۰ ميليون نفر نام نويسي كردند، 
عددي بسيار عجيب كه بهت همه را در پي داشت. اين 
عدد حتي با طرح هاي قبلي فروش خودرو كه توسط 
اين شركت برگزار مي ش��د اختلاف معناداري پيدا 
كرده است و به نوعي ركورد جديد محسوب مي شود. 
)در طرح فروش قبلي حدود ۷ ميليون نفر ش��ركت 
كرده بودند(  طبيعي است با توجه به وجود اختلاف 
بس��يار زياد قيمت كارخانه با بازار آزاد )كه در بعضي 
مدل هاي خودرو به نزديك ۳۰۰ ميليون تومان هم 
مي رسد( چنين رانت گسترده اي دلالان و سودجويان 
را وادار مي كند به هر طريقي كه ش��ده و با هر تعداد 
كدي كه بتوانند در چنين قرعه كشي هايي شركت 
كنند. همچنين از سويي ديگر پديده اي كه اين روزها 
در گوشه و كنار مشاهده مي شود اين است كه افرادي 
كه نيازي به خودرو ندارند يا تمكن مالي خريد خودرو 
را ندارند در اين بخت آزمايي ش��ركت مي كنند و اگر 
خوش شانس بودند و بليط آنها برد، امتياز خود را چند 
ده ميليون و در بعضي موارد حتي تا چند صد ميليون 
تومان به ديگران مي فروشند. كاملا مشخص است كه 
شركت جمعيتي بالغ بر ۱۰ ميليون نفر در قرعه كشي 
ايران خودرو، مخلوطي از متقاضيان واقعي و غيرواقعي 
خودرو اس��ت، يعني افرادي در اين قرعه كش��ي ها 
ش��ركت مي كنند كه صرفا قصد خري��د خودرو به 
منظور كسب سود از تفاوت قيمت كارخانه و قيمت 
ب��ازار را دارند و در واقع هيچ ني��از مصرفي به خودرو 
ندارند، يكي از اصلي ترين معضلاتي كه بورس كالا با 
سازوكاري كه ايجاد كرده، آن را برطرف مي كند. يكي 
از دلايلي كه شاهد چنين تقاضاي كاذبي در عرضه 
خودرو در بورس كالا نبوديم و برتري ش��يوه عرضه 
خودرو در بورس كالا را نس��بت به قرعه كشي عيان 
مي كند، اي��ن نكته بود كه متقاضي خريد خودرو در 
بورس كالا، بايد به ميزان قيمت پايه خودرو يا بخشي 
از آن را به حساب وكالتي خود واريز مي كرد كه سبب 
مي شد تا خريداران واقعي و مصرف كنندگان نهايي 
براي خريد خودرو پا پيش گذارند و مانند قرعه كشي، 
خريد خودرو صرفا به محلي براي بخت آزمايي تبديل 
نشود. بنابراين به نظر مي رسد سياست عرضه خودرو 
در ب��ورس كالا همان ريل گذاري صحيحي اس��ت 
كه مي تواند مرهمي بر بازار پرالتهاب خودرو در اين 
روزها باشد و خودرو را با قيمت هاي كمتري نسبت 
به بازار آزاد به دس��ت مصرف كننده نهايي برساند؛ 
زيرا همانطور كه در هفته هاي گذشته شاهد بوديم 
عرضه هاي منظم خ��ودرو در بورس كالا توانس��ته 
بود قيمت افسارگسيخته خودروهاي مختلف را در 
عرضه هاي اخير كاهش چش��م گيري دهد. از طرف 
ديگر با توجه به عدم ايجاد رقابت در برخي خودروها 
و فروش رفتن آنها به همان قيمت پايه، مي توان ادعا 
كرد كه سازوكار عرضه خودرو در بورس كالا توانسته 
تا حد قابل قبولي پ��اي دلالان و نيازهاي كاذب را از 
بازار خودرو قطع و با ايجاد رقابت، خريد خودرو را براي 

مصرف كننده نهايي تسهيل كند.

جزييات تحويل قرارداد آتي 
نقره و صندوق طلا 

كالاخب�ر| ب��ورس كالا زمان انج��ام فرآيند تحويل 
قراردادهاي آتي نقره و واحدهاي سرمايه گذاري صندوق 
سرمايه گذاري پشتوانه طلاي لوتوس سررسيد بهمن 
۱۴۰۱ را اعلام كرد. براس��اس اطلاعيه اخير مديريت 
بازارهاي مش��تقه و صندوق هاي كالايي بورس كالاي 
ايران، فرآيند تحويل قراردادهاي آتي نقره در روز دوشنبه 
۲۴ بهمن و قراردادهاي آت��ي واحدهاي صندوق طلا 
چهارشنبه ۲۶ بهمن انجام مي شود. در اين اطلاعيه ها 
آمده است: همه مشتريان فروش��نده و خريدار داراي 
موقعيت تعهدي باز، موظفند طبق ضوابط اعلام شده 
جهت انجام فرآيند تحويل اقدام كنند. هر قرارداد آتي 
نقره شامل ۱۰۰ گرم از اين محصول به صورت ساچمه 
گرانول با درجه خلوص حداقل ۹۹۹ است. در اطلاعيه 
فرآيند تحويل قراردادهاي آتي نقره همچنين اش��اره 
شده است كه صرفا آن دسته از دارندگان موقعيت فروش 
امكان ورود به فرآيند تحويل قرارداد آتي نقره را دارند كه 
مطابق قوانين و مقررات مالياتي كشور در سامانه نظام 
ماليات بر ارزش افزوده ثبت نام كرده باش��ند. از اين رو 
كارگزار فروشنده موظف است حداكثر تا سه روز كاري 
قبل از آخرين روز معاملاتي يعني روز ۱۹ بهمن ليست 
مشتريان فروشنده داراي گواهينامه ثبت نام نظام ماليات 
بر ارزش افزوده را به همراه م��دارك مربوطه به بورس 
كالا ارس��ال كند. همچنين همه مشتريان فروشنده 
موظفند دو روز كاري قبل از سررسيد بهمن يعني روز 
پنج شنبه ۲۰ بهمن و براساس تعيين وقت قبلي اقدام 
به تحويل نقره به باجه معرفي شده از سوي بانك آينده 
شعبه مستقبل مركزي، كنند. تحويل نقره نيز به صورت 
۱۰۰ گرم يا مضربي از ۱۰۰ گرم خواهد بود. در خصوص 
فرآيند تحويل قراردادهاي آتي صندوق طلا نيز گفتني 
است: مبناي محاسبه قيمت نقدي در محاسبات جرايم 
نكول قراردادهاي آتي واحدهاي سرمايه گذاري صندوق 
سرمايه گذاري پش��توانه طلاي لوتوس، قيمت پاياني 
نماد صندوق س.پش��توانه طلاي لوتوس در آخرين 
روز معاملاتي قراردادهاي آتي اس��ت. هر قرارداد آتي 
صندوق ط��لا ۱۰۰۰ واحد س��رمايه گذاري صندوق 
سرمايه گذاري پشتوانه طلاي لوتوس است. مشتريان 
فروش��نده موظفند حداكثر تا آخرين روز معاملاتي 
)۲۶ بهمن( اقدام به تامين واحدهاي سرمايه گذاري 
صندوق س��رمايه گذاري پش��توانه طلاي واحدهاي 
سرمايه گذاري صندوق سرمايه گذاري طلاي لوتوس 
در كد س��هامداري خود كنند. از اي��ن رو به ازاي هر 
موقعيت تعهدي باز فروش در قرارداد آتي بايد ۱۰۰۰ 
واحد سرمايه گذاري پشتوانه طلاي لوتوس تامين شود.

تحليل بنيادي شفن
تجارتني�وز| ش��ركت پتروش��يمي ف��ن آوران در 
ارديبهشت ماه سال ۷۷ با س��رمايه اوليه يك ميليون 
توماني تاسيس شد. سهام اين شركت در بهمن ماه سال 
۱۳۸۶ با قيمت اوليه ۶۷۵ تومان براي اولين بار در بورس 
اوراق بهادار تهران عرضه شد. موضوع اصلي فعاليت اين 
ش��ركت احداث، راه اندازي و بهره برداري كارخانه هاي 
صنعتي به منظور توليد و فروش محصولات پتروشيمي 
است. طبق آمار منتشر ش��ده در سال ۲۰۲۲ از نشريه 
آرگوس، ظرفيت سالانه توليد متانول در جهان حدود 
۱۷۵ ميليون تن بوده كه س��هم ايران از آن ۱۴ ميليون 
تن، معادل هشت درصد توليد جهاني است. متانول يكي 
از مهم ترين ماده هاي مورد مصرف در صنايع پتروشيمي 
است و به دليل وابسته بودن توليد بسياري از محصولات 
شيميايي به اين ماده، از اين محصول به عنوان يكي از ۳ 
محصول مهم در صنعت پتروشيمي نام برده مي شود. 
ظرفيت توليد متانول شركت پتروش��يمي فن آوران، 
يك ميليون تن در سال اس��ت. اين مقدار شامل هفت 
درصد توليد داخل ايران مي شود. لازم به ذكر است اين 
شركت تنها توليد كننده اسيد استيك در ايران است. 
شركت س��رمايه گذاري نفت و گاز و پتروشيمي تامين 
با در اختيار گرفتن بيش از ۵۰ درصد از س��هام ش��فن 
بزرگ ترين س��هامدار عمده آن تلقي مي شود. شركت 
سرمايه گذاري صندوق بازنشستگي كشوري و شركت 
گروه پتروشيمي تابان فردا هر يك با در اختيار گرفتن 
۱۷.۳۳ و ۱۵.۴۲ درص��د از س��هام اين ش��ركت ديگر 
س��هامداران عمده آن تلقي مي شوند. مقايسه بازدهي 
سهام ش��ركت پتروش��يمي فن آوران با شاخص كل و 
شاخص گروه شيميايي نشان مي دهد كه شفن در تمامي 
بازه هاي زماني خود از شاخص گروهش ضعيف تر عمل 
كرده است. براي مثال در بازه زماني سه ماهه، در حالي 
كه شاخص گروه شيميايي ۱۸.۱۵ درصد رشد داشته، 
شفن با افت ۰.۷۵ درصدي روبرو شده است. گزارش هاي 
سود و زيان ۹ ماهه شركت پتروشيمي فن آوران نشان 
مي دهد كه درآمد اين ش��ركت از فروش محصولاتش 
نسبت به دوره مشابه سال گذشته با كاهش ۱۴ درصدي 
مواجه شده اس��ت. البته در سود عملياتي و خالص اين 
شركت اين كاهش محسوس تر است. به طوري كه سود 
حاصل از عمليات و سود خالص اين شركت در ۹ ماهه 
امسال نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۰ به ترتيب ۷۱ 
و ۵۶ درصد كاهش داشته است. به موجب كاهش سود 
عملياتي و سود خالص شفن در ۹ ماهه امسال، اين دو 
عدد به ۹۸۷ ميلي��ارد تومان و هزار و ۶۶ ميليارد تومان 
رسيده اند. نسبت هاي مالي اين شركت نيز خبر از پايين 
آمدن چشمگير حاشيه هاي سود عملياتي و خالص اين 
شركت مي دهند.به طوري كه حاشيه سود عملياتي شفن 
در ۹ ماهه امسال نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 
۳۱.۸۸ درصد افت داش��ته و به ۱۶.۵۳ درصد رسيده 
است. همچنين حاشيه سود خالص اين شركت نيز در اين 
دوره ۱۷.۸۶ درصد ثبت شده است. گزارش هاي توليد و 
فروش شركت پتروشيمي فن آوران نشان مي دهد كه اين 
پتروشيمي در دوره ۹ ماهه ۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته با كاهش ۶ درصدي در توليد خود مواجه 
شده است. انتظارات براي افزايش تقاضاي متانول توسط 
چين سبب افزايش دو تا پنج دلاري در هر تن شده است. 
همچنين با پايان يافتن تعطيلات سال جديد چيني در 
۲۸ ژانويه، امكان افزايش اين تقاضا نيز بيشتر خواهد شد. 

»تعادل«گزارشميدهد

ترس و ابهام دامن گير بازار سرمايه

كاموديتي ها در سال 202۳
واحد اطلاعات اكونوميست )EIU( انتظار دارد كه قيمت 
بيشتر كاموديتي ها، به ويژه كالاهاي نرم )كالاهايي كه به 
جاي اس��تخراج از معادن، پرورش داده مي شوند-مانند 
محصولات كش��اورزي(، در س��ال ۲۰۲۳ در مواجهه با 
كاهش تقاضا در س��طح جهاني رون��دي نزولي به خود 
بگيرند و تنها افزايش محدود در س��مت عرضه ممكن 
است قيمت ها را در س��طوح بالا نگه دارد اگرچه قيمت 
كالاها مانند سال هاي ۲۰۲۲-۲۰۲۱ به تورم جهاني در 
سال ۲۰۲۳ دامن نمي زند. قيمت كاموديتي هاي سكتور 
انرژي، بيشتر فلزات اساسي و چندين كالاي كشاورزي در 
سال ۲۰۲۱ و سپس با شروع جنگ در اوكراين در فوريه 
۲۰۲۲ افزايش يافت. ريسك هاي قيمتي در سال ۲۰۲۳ 
همچنان ادامه دارند و عمدتاً بر چين، تغييرات آب و هوا و 

ادامه درگيري در اوكراين متمركز است.

   چشم انداز كالاهاي كشاورزي
با تداوم جنگ اوكراين

نظر بر اين است كه اختلالات زنجيره تأمين جهاني ناشي 
از همه گيري كوويد-۱۹ در س��ال ۲۰۲۳ فروكش كند. 
افزايش حجم توليد كالاهاي كش��اورزي باعث كاهش 
۹ درصدي ش��اخص مواد غذايي و خوراك خواهد شد و 
انتظار مي رود كه شاخص قيمتي نوشيدني ها و غلات در 
سال جاري نسبت به بالاترين سطح اخير خود به ميزان 
قابل توجهي كاهش يابند. با اين حال اما جهت گيري آنها 
در ماه هاي آينده تحت تأثير رويدادهاي منطقه درياي 
سياه، به ويژه با تمديد بيشتر توافق نامه اي كه به اوكراين 
اجازه مي دهد با وجود محاصره روسيه در بنادر اين كشور، 
گندم خود را از طريق درياي سياه ترانزيت كند، خواهد 
بود. تحولات درياي س��ياه همچنين بر قيمت دانه هاي 
روغني )كه تاثير مستقيمي بر قيمت روغن نباتي دارد( 
تأثير خواهد گذاشت كه قرار است در پايان سال ۲۰۲۳ 
به پايين ترين حد خود برسد. جنگ همچنين از طريق 
قيمت هاي بالاي كود و كمبود، تأثير غيرمس��تقيمي بر 

قيمت قهوه، كاكائو و چاي خواهد داشت.

   رشد ملايم قيمت فلزات پايه
فرداي اقتصاد در گزارش��ي نوش��ت، تصميمات مبتني 
بر سياس��ت براي تقويت ساخت وساز و توليد در چين و 
همچنين افزايش تقاضا براي توليد در قاره آسيا، با وجود 
كاهش ظرفيت اروپ��ا در اين قاره كه در بحبوحه بحران 
انرژي از بين رفته است، در سال ۲۰۲۳ كف قيمت فلزات 
پايه را حفظ خواهد كرد و انتظار مي رود كه پايان س��ال 
۲۰۲۳ براي فلزات اساسي در س��طوح بالاتري از پايان 
س��ال ۲۰۲۲ باش��د. با اين حال، قيمت ها با ارتفاعات به 
دست آمده در سال ۲۰۲۲ و در زماني كه محدوديت هاي 
عرضه مواد خام ايجاد ش��ده در طول بهبود اقتصادي در 

سال ۲۰۲۱ به واسطه جنگ اوكراين تشديد شد، نخواهد 
رسيد. قيمت فلزات پايه در نيمه اول سال ۲۰۲۲ افزايش 
يافته بودند زي��را بازار براي جايگزيني عرضه از دس��ت 
رفته آلومينيوم و نيكل از روسيه تلاش مي كرد. در كنار 
تمام اين موضوعات، كندي رشد اقتصاد جهاني در حال 
حاضر تقاضا براي فلزات اساسي را كاهش داده است و ما 
معتقديم كه ميانگين قيمت ها براي فلزات اساس��ي در 
سال ۲۰۲۳ در مقايسه با ميانگين سال ۲۰۲۲، كاهش 

۱۱ درصدي را تجربه كند.

   نفت ۸۵  دلاري در سال 202۳
قيمت انرژي نس��بت به نيمه دوم س��ال ۲۰۲۲ به شدت 
كاهش يافت��ه، به ط��وري ك��ه ميانگين قيم��ت تمام 
هيدروكربن ها )به جز گاز طبيعي مايع يا LNG( در شروع 
سال ۲۰۲۳ به سطوح دو رقمي رسيده است. انتظار مي رود 
كه قيمت نفت در سال ۲۰۲۳ به طور متوسط بيش از ۸۵ 
دلار در هر بشكه باشد زيرا توليد اوپك )از جمله روسيه( 
حدود ۳ ميليون بش��كه در روز نس��بت به اوج اخير خود 
در اواخر س��ال ۲۰۲۲ كاهش خواهد يافت. اتحاد اوپك و 
تعهد به كاهش سهميه توليد در مقابل فشارهاي ناشي از 
كشورهاي غربي را بايد در سال ۲۰۲۳ تماشا كرد. همچنين 
پيش بيني مي ش��ود كه قيمت گاز طبيعي اروپا و ايالات 
متحده تا قبل از سال ۲۰۲۴، نسبت به سطوح فعلي كاهش 
قابل توجهي نداشته باشند. عرضه گاز روسيه به اتحاديه 
اروپا همچنان قطع خواهد ب��ود كه علي رغم تلاش هاي 
مداوم براي تغيير به عرضه جايگزين، پيامدهاي پايداري 
براي بازار اروپا خواهد داشت و واردات LNG قيمت ها را در 
سال ۲۰۲۳ افزايش مي دهد. افزايش تقاضاي جهاني براي 
LNG، قيمت گاز طبيعي ايالات متحده را افزايش مي دهد 

و قيمت هاي قراردادي LNG را نيز صعودي مي كند.

    اثرات چرخش سياست هاي كرونايي چين
چين پس از آغاز كاهش سياست هاي كوويد صفر در 
ماه دسامبر ۲۰۲۲، امسال به لغو سياست هاي كوويد 
صفر خود ادامه خواهد داد. سياست هاي چين از يك 
خطر نزولي بزرگ براي تقاضا و پيش بيني هاي قيمت 
جهاني، اكنون به يك محرك صعودي تبديل ش��ده 
است كه تا حد زيادي به سرعت بازگشايي اقتصاد اين 
كشور در س��ال ۲۰۲۳ و شدت شيوع كوويد در نيمه 
اول سال بستگي دارد. محرك هاي مالي، اگرچه قبلًا 
در پيش بيني هاي پايه گنجانده شده اند، بسته به اينكه 
ركود املاك چين تا چ��ه حد براي مهار فعاليت هاي 
ساخت وساز ادامه خواهد يافت، يك صعود بالقوه براي 
فولاد و فلزات اساس��ي را نشان مي دهد. احتمالًا پنبه 
يكي از ذينفعان اصلي بازگشايي چين خواهد بود زيرا 
كاهش سياست كوويد صفر در چين منجر به باز شدن 
بنادر و شبكه هاي لجستيكي آن مي شود كه مصرف و 
توليد نساجي را افزايش خواهد داد. انرژي يكي ديگر 
از برندگان احتمالي اس��ت. زغال سنگ در سال هاي 
۲۰۲۲-۲۰۲۱ بهترين عملكرد را داشت و مصرف آن به 
بالاترين حد خود رسيد زيرا اروپا نيروگاه هاي قديمي 
زغال سنگ را در مواجهه با افزايش قيمت گاز راه اندازي 
كرد. بيشتر توليدات صنعتي چين با نيروي زغال سنگ 
توليد مي ش��ود. پس از كاهش اقدامات كوويد صفر، 
CNOOC، يكي از بزرگ ترين شركت هاي ملي نفت 
چين، پيش بيني رشد خود را براي واردات گاز در سال 
۲۰۲۳ به ۷ درصد افزايش داده است كه اين موضوع 

نشان از پتانسيل افزايش قيمت گاز و LNG دارد.

   بزرگ ترين بازيگر كاموديتي ها در 202۳
آب و ه��وا در س��ال ۲۰۲۲ نقش عم��ده اي در تغيير 

قيمت كالاها ايفا كرد و در سال ۲۰۲۳ نيز دوباره اين 
كار را انجام خواهد داد. امواج گرماي سوزان در نيمكره 
شمالي در سال ۲۰۲۲ به توليد گندم در ايالات متحده 
و اروپا ضربه زد و تغييرات همچنان نش��ان مي دهند 
كه رويدادهاي آب و هوايي فاجعه بار در حال افزايش 
هستند. اين موضوعات شامل La Nina )يك الگوي 
آب و هوايي پيچيده  كه هر چند سال يك بار در نتيجه 
تغييرات دماي اقيانوس در نوار استوايي اقيانوس آرام 
رخ مي دهد( نيز مي شود كه براي سومين سال متوالي 
به طور بي س��ابقه اي در حال گس��ترش است و براي 
توليد ذرت و س��ويا در نيمه اول س��ال ۲۰۲۳، علاوه 
بر محصولات ديگر مانند ش��كر و قهوه، مضر خواهد 
بود. اين اصطلاح به س��رد شدن دوره اي دماي سطح 
اقيانوس ها در اقيانوس آرام استوايي مركزي و شرقي-

مركزي اش��اره دارد كه به طور معمول هر ۳ تا ۵ سال 
يا بيش��تر رخ مي دهد اما گاهي اوقات ممكن است در 

سال هاي متوالي نيز اتفاق بيفتد.
گندم كه به شدت تحت تاثير اختلالات ناشي از جنگ 
در سال ۲۰۲۲ قرار گرفت، با خطرات آب و هوايي قابل 
توجهي مواجه است. پيش بيني ها نشان مي دهد در 
ايالات متحده، بخش هاي وسيعي از دشت هاي جنوبي 
در شرايط خشكسالي باقي مي مانند و محصولات را 
به خواب زمستاني مي برد. هواي بسيار خشك و گاها 
يخبندان در آرژانتين به استان هاي اصلي توليدكننده 
اين كشور خسارت وارد خواهد كرد. از سمتي اما روسيه 
و استراليا براي دومين س��ال متوالي در مسير توليد 
محصولات زراعي هستند كه در حال حاضر نگراني ها 

در مورد توليد در نيمكره غربي را كاهش داده است.
تاثي��رات آب و هوا در بازارهاي انرژي نيز چش��مگير 
خواهد بود. موج گرماي اروپا در تابستان گذشته تقاضا 
را افزايش داد و باعث رش��د قيمت گاز و برق ش��د، به 
ويژه هنگامي كه بادها به س��طحي كاهش يافتند كه 
براي توليد برق كافي ب��راي تامين نيازهاي برق اروپا 
كافي نبود و خشكسالي بر توليد برق آبي در بسياري 
از كشورها تأثير گذاشت. اين شرايط خشك، همراه با 
افزايش دماي آب، توليد انرژي هسته اي را نيز تحت 
تأثير قرار مي دهد. علاوه بر اين، شدت بحران كنوني 
انرژي اروپا نه تنها در س��ال هاي ۲۳-۲۰۲۲ بلكه در 
طول ۲۴-۲۰۲۳ نيز تا حد زي��ادي به كاهش دماي 
سرد در زمستان بستگي دارد. هرچه زمستان سردتر 
باشد، كشورهاي بيشتري مجبور خواهند بود ذخاير 
خود در سال ۲۰۲۲ را كاهش دهند. دماي پايين تر از 
حد نرمال نه تنها شبح سهميه بندي انرژي را افزايش 
مي دهد، بلكه در تابستان نيز فشار صعودي بر قيمت ها 
وارد مي كند زيرا اروپا، اين بار بدون تداركات روسيه، در 

تلاش براي پر كردن مجدد ذخاير است.



گروه راه و شهرسازي|
حذف و اضافه مفاد بودجه سال آتي تهران در جريان 
بررسي لايحه بودجه شهرداري سال 1402 در پارلمان 
شهري پايتخت اگر چه منجر به حذف حدود 3 هزار 
ميليارد تومان از سقف آن شد، اما از سوي ديگر، اعضاي 
شوراي شهر با افزودن 10 هزار ميليارد تومان به بودجه، 
اعتبارات بخش حمل و نقل عمومي پايتخت را بيشتر 
شارژ كردند تا شهرداري بتواند در سال آينده، 2 هزار 
دستگاه اتوبوس شهري ساخت داخل خريداري كند. 
به اين ترتيب، سقف بودجه پس از چكش كاري اعضاي 
شوراي شهر به 75 هزار و 800 ميليارد تومان رسيد كه 
نسبت به بودجه سال جاري تهران، 56 درصد جهش 
كرده است. اين در حالي است كه تورم 12 ماه منتهي به 
دي ماه سال جاري به 46.3 درصد رسيده و در صورت 
تكرار روند تورم ماهانه در دي ماه، تا پايان سال بيش از 
55 درصد افزايش نخواهد يافت. به اين ترتيب، رشد 
بودجه 1402 تهران احتمالا يك يا چند واحد درصد 
بيشتر و بالاتر از نرخ تورم سالانه در پايان سال 1401 

خواهد ايستاد و »انبساطي« تلقي خواهد شد. 

   رشد 56 درصدي بودجه تهران
محم��د آخوندي رييس كميس��يون برنامه و بودجه 
شوراي شهر تهران ديروز در يكصد و بيست و ششمين 
جلسه شوراي اسلامي شهر تهران، اظهار كرد: لايحه 

سال 1402 نسبت به سال قبل 56 درصد رشد دارد.
وي با بيان اينكه شهرداري تهران بودجه 78 هزار و 475 
ميليارد توماني را به شورا ارايه كرد، افزود: مبناي بودجه 
سال آينده برنامه چهارس��اله توسعه است. آخوندي 
درباره تحقق بودجه امسال ش��هرداري تهران گفت: 
گزارش ماه هاي گذشته بررسي شده و تا پايان دي ماه 
38 هزار ميليارد تومان محقق شده است و مابقي هنوز 
به ثبت نرسيد. بعد از بررسي گزارش ها به اين نتيجه 
رسيديم كه عدد محقق شده امسال از بودجه تصويب 
شده بيشتر است. او با بيان اينكه 33 درصد سهم حمل 
و نقل عمومي در بودجه سال آتي جهش داشت، گفت: 
در كميسيون تلفيق، 75 هزار و 800 ميليارد تومان 
بودجه سال آينده تنظيم شد. آخوندي با بيان اينكه 
بخش هزينه اي بودجه 37 ه��زار ميليارد تومان بود 
كه با تصميم اعضاي ش��ورا 20 هزار ميليارد تومان به 
بخش حمل و نقل اضافه ش��د و تنها 18 هزار ميليارد 
باقي مانده، از اعضاي ش��وراي ش��هر خواست كه در 
كميسيون هاي تخصصي، در تخصيص اعتبار بخشي 
نگري نكنند. ناصر اماني عضو ش��وراي ش��هر در اين 
خصوص ابراز خوشحالي كرد كه افزايش بودجه حمل 
و نقل مشكلات ش��هروندان را حل خواهد كرد. وي با 
بيان اينكه براي حمل و نقل منتظر دولت نمي مانيم، 
اظهار كرد: صبح كه مردم در صف هاي اتوبوس از سرما 
مي لرزيدند و منتظر اتوبوس بودن��د، از اينكه با پژو از 

مقابل آنان گذشته و به شورا آمدم، خجالت كشيدم.

   افزودن 10 هزار ميليارد
به بودجه حمل و نقل 

اعضاي شوراي اس��لامي شهر تهران در جريان بررسي 
لايحه بودجه 10 هزار ميليارد تومان به حوزه حمل و نقل 
اضافه كردند. مهدي چمران رييس شوراي اسلامي شهر 
تهران در اين خصوص توضيح داد و گفت: قرار شد 10 
هزار ميليارد تومان اضافه تر از آنچه كه در لايحه بودجه 
براي حم��ل و نقل در نظر گرفته ش��ده به حمل و نقل 
عمومي تخصيص يابد تا پايان سال آتي بتوانيم حداقل 2 
هزار دستگاه براي شهر خريداري كنيم. او از شهرداري 

خواس��ت، صرفه جويي را س��رلوحه كارها قرار دهند و 
گفت: صرفه جويي را از ش��ورا ياد بگيريد، چرا كه شورا 
براي جلسات شيريني و ميوه تهيه نمي كند و حتي براي 
اعضا لپ تاپ و خودروي جديد هم  خريداري نشده است.

   توافق براي فروش 6  ملك
اعضاي شوراي اسلامي شهر تهران همچنين در نشست 
علني ديروز خود لايحه فروش 6 ملك با موضوع بررسي 
فروش قدر السهم مجتمع تجاري اداري مژده، قدرالسهم 
بيمارستان آتيه 2، قدرالسهم پاركينگ طبقاتي گرات، 
11 قطعه زمين در احمدآباد مستوفي، مجتمع مسكوني 
تجاري خليج فارس و چهار قطعه زمين در بزرگراه شهيد 

لشكري را بررسي و تصويب كردند.

   در واگذاري ها آينده شهر را لحاظ كنيم
مهدي عباسي رييس كميسيون معماري و شهرسازي 
شوراي اسلامي شهر تهران در اين خصوص و در انتقاد از 
فروش سهام شهرداري در بيمارستان آتيه، گفت: بايد 
به فكر درآمد خود باشيم در واگذاري مجتمع ها و سهام 
و دارايي ها، آينده شهر تهران را ببينيم. حبيب كاشاني 
عضو شوراي اسلامي شهر تهران نيز گفت: از 6 ملكي كه 
در برنامه فروش قرار دارند، چهار ملك اصلا كارشناسي 
نشده است و طبق برآوردها بايد يك هزار و 500 ميليارد 
تومان از فروش اين املاك حاصل ش��ود اما اين عدد 

اصلا مفهومي ندارد و ممكن است برآورد اشتباه باشد.
مهدي پيرهادي رييس كميس��يون س��لامت محيط 
زيست و خدمات شهري اسلامي شهر تهران نيز در اين 
رابطه، اظهار كرد: شهرداري تهران تلاش كند زميني را 
تهيه و بيمارستان تخصصي براي كاركنان ايجاد كند تا 
سرانه سلامت تأمين شود.رييس شوراي شهر هم گفت: 
شهرداري در نبش بزرگراه ش��هيد مدرس و ميرداماد 
زميني داش��ت كه قرار بود در آنجا بيمارستان احداث 
شود اما به اين نتيجه رسيدند كه اگر زمين فروخته شود 
و با قرارداد از خدمات ساير بيمارستان ها بهره مند شوند، 
بهتر است. احمد صادقي ديگر عضو شوراي شهر نيز با 
بيان اينكه بايد 20 درصد از بودجه امس��ال غيرنقدي 
باشد، گفت: اينكه كدام ملك فروخته شود براساس نظر 
كارشناسان انجام مي شود و كارشناسي نيز مطابق آيين 
نامه اجرايي انجام خواهد شد. لطف الله فروزنده معاون 
شهردار تهران نيز در دفاع از اين لايحه، گفت: فروش اين  
املاك در راستاي تكليف شهرداري براي بخش غيرنقد 
بودجه اس��ت. از نيمه دوم سال كار را به طور جدي آغاز 
و با بانك ش��هر صحبت كرديم تا از اين طريق بدهي ها 
تسويه شود و تسهيلات جديد دريافت كنيم. فروزنده 
افزود: كانون كارشناسان، كارشناسي را انجام داد و براي 
توسعه مترو نيز با مپنا صحبت كرديم كه غيرنقد عمل 
كنيم. معاون شهردار تهران با بيان اينكه اگر بخواهيم 
فروش املاك را به سال آينده واگذار كنيم، نمي توانيم 

عملكردي در بخش غيرنقد داشته باشيم، گفت: نبايد 
گريبان كسي كه كار مي كند را بگيريم و بايد كمك كنيم 
تا كار انجام ش��ود. علي اصغر قائمي ديگر عضو شوراي 
اسلامي ش��هر تهران نيز در جريان بررسي اين لايحه، 
گفت: اگر شهرداري لايحه ديگري براي فروش املاك 
دارد، آن را با اطلاعات جامع  و كامل تري در اختيار صحن 
شوراي ش��هر قرار دهد. ناصر اماني ديگر عضو شوراي 
اسلامي شهر تهران نيز بررسي لايحه املاك را پيچيده 
عنوان كرد و گفت: يكي از بهترين كارهايي كه انجام شد 
بررسي و تصويب اين لايحه است چراكه بخش غيرنقد 
بودجه تامين مي ش��ود. پس از بررسي هاي انجام شده 
اعضاي شوراي شهر با لايحه شهرداري براي فروش اين 

اموال و املاك موافقت كردند.

   حاشيه بررسي لايحه فروش املاك
پس از سخنان فروزنده معاون شهردار تهران، حبيب 
كاش��اني عضو شوراي ش��هر تهران با بيان اينكه آقاي 
فروزنده وقتي پشت ميكروفون قرار مي گيرند، انصاف را 
رعايت كنند، گفت: در 18 ماه گذشته از مديريت شهري 
ششم، شوراي شهر نه تنها در كنار شهرداري بوده بلكه 
گاهي جلوتر از شهرداري نيز حركت كرده است اما نوع 
سخنان آقاي فروزنده مناسب نبود. وي افزود: سخنان 
معاون ش��هردار به گونه اي بود كه انگار اعضاي ش��ورا 

نشسته اند تا در كار شهرداري اختلال ايجاد كنند.
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انتقاد از بخشنامه
تخفيف عوارض شهرسازي

عضو هيات رييسه ش��وراي شهر تهران از بخشنامه 
اخير شهردار پايتخت درباره ارايه تخفيفات مختلف 
در حوزه عوارض شهرس��ازي انتقاد كرد و اين عمل 
شهرداري را مصداق تمكين نكردن از قانون دانست 
و نسبت به آن ابراز تأسف كرد. جعفر بندي شربياني 
در تذكري در يكصد و بيست و ششمين جلسه دوره 
ششم شوراي شهر تهران گفت: دستاورد هاي انقلاب 
اسلامي در طول بيش از چهار دهه گذشته بي شمار 
بوده است. عدالت و توزيع عادلانه منابع و قانونمداري 
از آرمان هاي اساس��ي انقلاب بوده و شوراي ششم 
نيز اين آرمان ها و قانون گرايي را س��رلوحه كار خود 
قرار داده اس��ت. وي افزود: در اتفاق��ات اخيري  كه 
براي شوراي شهر پيش آمد، همكار ما سر تعظيم به 
قانون فرود آورد و قانون را پذيرفت و اينكه شهرداري 
در برخ��ي موارد از قوانين تمكي��ن نمي كند، جاي 
سوال و تأس��ف دارد. مصداق اين مساله استفساريه 
ش��هردار تهران در خصوص تخفي��ف 40 درصدي 
عوارض است كه در ش��وراي شهر رأي نياورد. عضو 
هيات رييسه شوراي اسلامي شهر تهران ادامه داد: 
به تازگي شهردار تهران طي بخشنامه اي، دستوري 
را صادر كرده كه پرداخت كلي يا بخش��ي از عوارض 
مش��مول تخفيف مي ش��ود، بر اس��اس بخشنامه 
شهرداري، تمام اعلام عوارض هاي شهرسازي اعم از 
عوارض بخشي يا كلي در حوزه عوارض صدور پروانه 
در صورت درخواست متقاضي براي پرداخت نقدي 
مشمول تخفيف مي شود. شربياني تاكيد كرد: زماني 
كه تخفيفات در حد 20 درصد بود، شامل پاركينگ 
نمي شد و اين بخشنامه شهرداري با نظر شورا كاملا 
مغاير است، اينجانب نسبت به آثار رانتي و فسادزايي 
اين بخش��نامه تذك��ر مي دهم. متأس��فانه اخبار و 
شنيده هاي ناگواري از پش��ت پرده اين اقدام شاهد 
هستيم و بر اساس جايگاه قانوني و نظارتي از شهردار 
تهران درخواس��ت مي كنم نسبت به پاسخ دهي در 
مورد اين موضوع اقدام عاجل را انجام دهد. وي گفت: 
بايد مشخص شود كه تخفيف عوارض خوش حسابي 
در دو مرحله قبلي دقيقا شامل چه كساني شده است؟ 
هشدار هاي اعضاي شورا نش��ان مي دهد كه تعداد 
بالايي از تخفيفات شامل افرادي محدود شده است، 
در حالي كه معاون ش��هرداري در شورا ادعاي رونق 
ساخت وساز در مناطق جنوبي تهران را مطرح كرده 
بود. شربياني تصريح كرد: شهرداري بايد پاسخ دهد 
كه اين تخفيفات چه ميزان شامل تراكم پايه، حق 
تش��رف، پيش آمدگي بالكن و مواردي از اين قبيل 
شده است. من تقاضا مي كنم شهردار تهران با پاسخ 
به اين سوالات، ش��فافيت لازم را در رابطه با مصوبه 
تخفيفات و استفساريه داشته باشد و اين پيام عدالت 

گستري و توزيع برابر امكانات در شهر تهران باشد.

جمعيت استان تهران
19 ميليون نفر

استاندار تهران با تأكيد بر اينكه بازآفريني يك اصل 
است و در تهران بايد به نهضت بازآفريني و بازسازي 
توجه جدي شود، گفت: با احتساب اتباع حدود 18 و 
نيم تا 1۹ ميليون جمعيت در تهران داريم. به گزارش 
ايسنا، سي و چهارمين جلسه ستاد بازآفريني شهري 
استان تهران به رياست عليرضا فخاري استاندار تهران 
برگزار شد. فخاري در اين جلسه با اشاره به تعبير اوليه 
بازآفريني يعني چگونگي ش��كل گيري بافت هاي 
فرسود اظهار كرد: مردم در تأمين نيازمندي هايشان 
از جمله در حوزه مسكن جلوتر از دستگاه ها هستند، 
از اين رو غفلت ما زمينه س��اخت و سازهاي ناايمن و 
ناكارآمد را فراهم مي كند و باي��د در اين حوزه ورود 
جدي داشته باشيم. وي ادامه داد: برخورداري هاي 
ته��ران زمينه مهاج��رت را فراهم مي كن��د و امروز 
با احتس��اب اتباع ح��دود 18 و نيم ت��ا 1۹ ميليون 
جمعيت در تهران داريم و س��الي حدود 5 درصد به 
جمعيت استان اضافه مي شود كه اين امر قابل توجه 
و تأمل است. اس��تاندار تهران با تاكيد بر برگزاري و 
پيگيري مستمر جلسات س��تاد بازآفريني استان و 
شهرس��تان ها عنوان كرد: ساخت مسكن در اطراف 
تهران به جهت تامين زيرساخت ها و امكانات عملا 
پروس��ه زمان بري است و به جاي آن تمركز اقدامات 
در بافت هاي فرسوده مفيدتر خواهد بود. فخاري به 
لزوم نظم دهي، تلفيق اطلاع��ات و داده ها در حوزه 
بازآفريني به منظور تدقيق در نظارت ها اش��اره كرد 
و گفت: در زمينه برنام��ه و بودجه حوزه بازآفريني و 
ارايه ميزان عملياتي شدن برنامه ها توسط دستگاه ها 
و سنجش سطح رضايتمندي مردم، دبيرخانه ستاد 
فعالانه عمل كن��د. وي تاكيد كرد: بايد براي جبران 
كاستي ها در حوزه مسكن بر مبناي توزيع جمعيت، 
شناور كردن جمعيت، استانداردسازي سازه ها و رفع 
نيازمندهاي حوزه ش��هري و روستايي اقدام كنيم. 
استاندار تهران اظهار كرد: بازآفريني يك اصل است 
و در تهران بايد به نهضت بازآفريني و بازسازي توجه 
جدي شود و براي حفظ هويت محلات در جاهايي كه 
ظرفيت وجود دارد تراكم افزايش يابد. فخاري به لزوم 
تشويق سازندگان در محلات بافت فرسوده اشاره كرد 
و افزود: دبيرخانه ستاد با نظر مشورتي كارشناسان 
و افراد صاحب نظر نس��بت به ارايه مدل تش��ويقي 
براي سازندگان اقدام كنند تا بسته مذكور در اختيار 
شهرداري هاي استان قرار گيرد و مبناي عمل شود. 
پيش از اين، در خرداد ماه سال جاري، مركز آمار ايران، 
جمعيت شهرستان تهران را ۹ ميليون و 3۹ هزار نفر 
برآورد كرده بود. بر اساس اين برآورد، شهرستان هاي 
تهران با ٩ ميليون و ٣٩ هزار نفر، مشهد با سه ميليون 
و ٦١٩ هزار نفر و اصفهان با دو ميليون و ١٧٨ هزار نفر 
پرجمعيت ترين شهرستان هاي ايران در سال ١٤٠٠ 
به شمار مي روند. برآورد رسمي جمعيت شهرستان ها 
براي نخستين بار در ايران براي سال ١٤٠٠ و مصادف 
با روز ملي جمعيت منتشر شد و با تأييد كميته بخشي 

آمارهاي جمعيت در اختيار كاربران قرار گرفت.

وعده تحويل
20 هزار مسكن مهر تا 1402

مع��اون وزير راه و شهرس��ازي از تحوي��ل 50 درصد 
مس��اكن مهر نيمه تمام ش��هرهاي جديد ت��ا پايان 
س��ال خبر داد و گفت: تا پايان سال 20 هزار مسكن 
مهر تحويل متقاضيان مي ش��ود. عليرضا جعفري در 
گفت وگو با تسنيم، يادآور شد: زماني كه به شهرهاي 
جديد آمدم، حدود 60 هزار واحد نيمه تمام مس��كن 
مهر در ش��هرهاي جديد سراسر كش��ور داشتيم. با 
برنامه ريزي صورت گرفته طي ماه هاي اخير تاكنون 10 
هزار واحد اين تعداد تكميل و تحويل متقاضيان شده 
است. وي افزود: بر اساس برنامه ريزي صورت گرفته تا 
آخر امسال نيز 20 هزار واحد نيمه تمام ديگر مسكن 
مهر ش��هرهاي جديد به متقاضيان تحويل مي شود. 
مديرعامل شركت عمران شهرهاي جديد ايران با 
بيان اينكه به اين ترتيب 50 درصد از واحدهاي نيمه 
تمام شهرهاي جديد تحويل مي شود، گفت: با توجه 
به وضعيت بازار مسكن، افتتاح و تحويل اين واحدها 
تغيير مثبت و خوبي در بازار اجاره بها خواهد داشت. 
عمده واحدهايي كه تاكنون تكميل و تحويل شده 
و واحدهايي كه قرار است تا آخر امسال تحويل شود 
مربوط به شهرهاي پرديس، هشتگرد و پرند است. 

تامين 2۳ هزار هكتار زمين شهري 
براي ساخت مسكن

معاون املاك و حقوقي سازمان ملي زمين و مسكن از 
تامين 23 هزار و 800 هكتار زمين در داخل محدوده 
شهرها براي نهضت ملي مسكن خبر داد. به گزارش 
مهر، تقي رضايي، معاون املاك و حقوقي س��ازمان 
ملي زمين و مس��كن درباره ميزان اراضي شناسايي 
شده براي نهضت ملي مس��كن اظهار كرد: تاكنون 
زمين مورد نياز براي حدود يك ميليون و 400 هزار 
واحد مسكوني در داخل محدوده شهرها تأمين شده 
كه معادل 23 هزار و 800 هكتار است. معاون املاك 
و حقوقي سازمان ملي زمين و مسكن درباره مابقي 
اراضي خاطرنشان كرد: زمين هايي در راستاي قانون 
جهش توليد مسكن پيش بيني شده كه يا بايد الحاق 
ش��ود، يا تعيير كاربري پيدا كند، يا از دستگاه هاي 
دولتي گرفته ش��ود يا با مالكين بخش خصوصي و 
نيروهاي مسلح توافق شود. رضايي افزود: طبق ماده 
10 قانون جهش توليد مسكن مبني بر اخذ اراضي 
مازاد دستگاه هاي دولتي، 10 هزار هكتار شناسايي 
شده و اسناد 4 هزار و 200 هكتار آن منتقل شده است.

مقاصد اروپايي از برنامه پروازي 
»هما« حذف نشده  است

رييس سازمان هواپيمايي كشوري اظهار كرد: نه تنها 
مسيرها و مقاصد پروازهاي اروپايي ايران اير كاهش 
پيدا نكرده و هيچ مقصدي حذف نشده بلكه مقاصد 
اروپايي ايران اير نسبت به سال گذشته افزايش پيدا 
كرده است. محمد محمدي بخش، رييس سازمان 
هواپيمايي كشوري در گفت وگو با ايلنا درباره انتقاد 
ايرلاين ها درباره ورود س��تاد تنظيم بازار به تعيين 
قيمت بليت هواپيما و در پاس��خ به اينكه آيا ستاد 
افزاي��ش 30 درصدي قيمت بلي��ت هواپيما را لغو 
كرده اس��ت، اظهار كرد: ورود ستاد تنظيم بازار به 
افزايش قيمت بليت هواپيما قانوني اس��ت و ابلاغ 
رييس جمهوري است كه هر گونه افزايش قيمتي 
پس از تصويب در ستاد تنظيم بازار قابليت اجرايي 
دارد. وي با اش��اره به تصويب افزايش قيمت بليت 
هواپيما در ش��وراي عالي هواپيمايي گفت: شوراي 
عالي هواپيمايي هم يكي از چرخه هاي قيمت گذاري 
براي بليت هواپيما اس��ت. قبل از ابلاغ اين دستور 
رييس جمهوري، ش��وراي عالي هواپيمايي مطابق 
قانون افزايش قيمت بليت را ابلاغ مي كرد و شركت ها 
هم آن را به اجرا مي رس��اندند. ام��ا پس از ابلاغ اين 
دس��تور رييس جمه��وري، افزاي��ش قيمت بليت 
هواپيما حتما بايد طي فرآيندي در ستاد تنظيم بازار 
تاييد شود كه درباره بليت هواپيما بخش عمده اي 
از اين فرآيند طي ش��ده  و تنها منتظر تنفيذ و ابلاغ 
ستاد تنظيم بازار مانده است.  محمدي بخش ادامه 
داد: س��ازمان هواپيمايي كشوري نظر كارشناسي 
خود را درباره هزينه تمام شده هر صندلي پرواز اعلام 
كرده  است و اعداد فعلي را تاييد نمي كنيم اما در حال 
حاضر ما تنها يكي از اعضايي هستيم كه درباره قيمت 
بليت هواپيما مي تواند تصميم بگيرد و نمي توانيم به 
عنوان يك عضو نظري را از جانب كل شورا يا جمعي 
كه درب��اره قيمت بليت تصمي��م مي گيرند، اعلام 
كنيم. وي درباره عدم فروش بليت هواپيما از سوي 
شركت ها تا تعيين تكليف قيمت بليت هواپيما تاكيد 
كرد: اين موضوع صحت ندارد. آمار پروازهاي روزانه 
نه تنها كاهش پيدا نكرده  بلكه افزايش هم پيدا كرده 
است. معاون وزير راه و شهرسازي همچنين درباره 
كاه��ش پروازهاي ناوگان داخلي در مس��يرهاي 
خارجي به ويژه مسيرهاي اروپايي به دليل كمبود 
هواپيماي مناس��ب اظهار داش��ت: تنها شركت 
ايران اير )هما( پروازهاي اروپايي را انجام مي دهد 
كه مانند روال گذشته پروازهاي اروپايي را انجام 
مي دهد و نه تنها مس��يرها و مقاص��د پروازهاي 
اروپايي ايران اير كاهش پيدا نكرده و هيچ مقصدي 
حذف نشده بلكه مقاصد اروپايي ايران اير نسبت به 

سال گذشته افزايش پيدا كرده است.

بودجه 14۰2 پايتخت با رشد ۵6  درصدي به ۷۵ هزار و ۸۰۰  ميليارد تومان رسيد

رييس پارلمان شهري پايتخت: ترافيك تهران »كشنده« است

شارژ لايحه بودجه تهران در »بهشت«

باران آمد، آلودگي رفت؛ ترافيك بيشتر شد
گروه راه و شهرسازي|

معادله مولفه هاي جوي و ش��اخص هاي شهري در اين 
روزها داس��تان خاص خود را دارد. روزهاي پربارشي كه 
»ترافيك« تهران به قدري در هم تنيده مي ش��ود كه به 
گفته مهدي چمران، رييس ش��وراي شهر »كشنده« 
است. تجربه هفته هاي اخير، معادله شهري پايتخت را 
به »نامعادله« تبديل كرده است. حالا شهروندان تهراني 
مي دانند كه هر گونه بارشي الزاما به تميزي هواي آلوده 
اين كلان شهرها نمي انجامد. برف يا بارش اندك در برخي 
از مناطق تهران پاك كننده هوا نيست، اما باران شديد در 
همه مناطق تهران مي تواند نفس اين شهر خسته را تازه 
كند. باران مي بارد، آلودگي هوا از بين مي رود، اما ترافيك 
تشديد مي شود. حتي ش��ديدتر از روزهاي برفي! اهالي 
»بهش��ت« بر اين باورند كه با معجزه 10 هزار ميليارد 
توماني خود در بودجه سال آتي پايتخت و خريد 2 هزار 
دستگاه اتوبوس نو براي پايتخت مي توانند روي كاهش 
ترافيك تهران و آلودگي هوا اثر بگذارند. بي گمان، اضافه 
شدن اين تعداد اتوبوس به 2700 اتوبوس فرسوده كنوني 
تاحدي راهگش��ا هس��ت اما نه در اس��تاني كه هر سال 
حدود يك ميليون نفر به جمعيت آن افزوده مي ش��ود. 
ترافيك تهران محصول و نتيج��ه بي توجهي مديريت 
شهري و مديريت اجرايي كشور به مساله حمل و نقل در 
پايتخت است. نتيجه اين بي توجهي در كنار سرمايه اي 
ش��دن خودرو در اقتصاد ت��ورم زده، انب��وه خودروها و 
موتورسيلكت ها در معابر شهري به ويژه در آغاز فعاليت 

مراكز اداري، آموزشي و.... است.

   بزرگراه هاي تهران ديروز قفل شد
ديروز نيز يكي از روزهاي باراني با هواي تقريبا تميز در 
تهران بود اما از صبح تا شب، ترافيك در معابر شهري 

موج مي زد و حتي به گفته پليس راهوار تهران برخي 
از بزرگراه ها از جمله بزرگ��راه ارتش كه منتهي عليه 
شمال شرقي شهر تهران را به شهرهاي شمالي استان و 
كشور متصل مي كند، ديروز قفل شد. در چنين فضايي 
بود كه رييس ش��وراي اسلامي شهر ترافيك تهران را 

»كشنده« توصيف كرد.
چمران پيش از آغاز يكصد و بيست و ششمين جلسه 
دوره ششم ش��وراي اسلامي ش��هر تهران در جمع 
خبرنگاران با اشاره به ترافيك سنگين تهران در پي 
بارش باران، گفت: متروي ته��ران كار خود را انجام 
مي دهد و بارش باران تاثيري در كار آن ندارد، اما در 
مورد اتوبوس بارش اين تاثير را مي گذارد به ش��كلي 
كه وقتي در شهر كمي بارش داريم رانندگي ها به هم 
مي ريزد، ترافيك سنگين تشكيل مي شود و برخي 

معابر قفل مي شوند. اتوبوس هايي كه در مسيرهاي 
ويژه تردد مي كنند كار خود را انجام مي دهند اما ساير 
اتوبوس ها در مي��ان ترافيك گير مي كنند و طبيعتا 
ديرتر به مقصد مي رس��ند. وي افزود: روز گذش��ته 
هشدارهاي لازم به شهرداران مناطق داده شد تا اگر 
بارش برف داشتيم، آمادگي لازم وجود داشته باشد 
و اگر باران بود لايروبي ها و اقدامات لازم انجام ش��ود 
كه خوش��بختانه همه اين كارها انجام ش��ده است. 
البته وقتي بارش باران داريم نحوه رانندگي ها تغيير 
مي كند و البته طبيعي است كه با احتياط بيشتري 
رانندگي كنند. رييس ش��وراي ش��هر تهران تاكيد 
كرد: ترافيك تهران كشنده شده، از اين رو، در بودجه 
شهرداري تهران تصميمي انقلابي را در رابطه با حمل 
و نقل و ترافيك اتخاذ خواهيم كرد. براي سال جاري 

پيش پرداخ��ت 600 اتوبوس واريز ش��ده اما حدود 
150 اتوبوس دريافت كرده اي��م. يكي از كارخانه ها 
در روزهاي گذش��ته اعلام كرده بود كه تا نوروز 40 
دستگاه آماده را مي تواند تحويل دهد كه فرداي آن 
روز جلسه اي برگزار شد و مقرر شد علاوه بر اين 40 
دستگاه 2000 دستگاه به جز سهمي كه وزارت كشور 
مي دهد خريداري كني��م.  چمران درباره چراغ هاي 
راهنمايي و رانندگي و تغيير زمان آنها توسط پليس 
راهور، گفت: ممكن اس��ت پليس به دلايل مختلفي 
از جمله روان ك��ردن ترافيك در زم��ان چراغ هاي 
راهنمايي رانندگي دخالت كند كه البته پيشنهاد ما 
اين است كه اين دخالت ها انجام نشود ولي پليس اين 
حق را دارد. چراغ هاي راهنمايي و رانندگي بر اساس 
برنامه كامپيوتري به صورت هوشمند تنظيم مي شود 
و در شرايط خاص پليس در زمان آنها دخالت مي كند. 
وي درباره ادغام شركت كنترل كيفيت هواي تهران 
نيز توضيح داد: اين موضوع را خواندم كه چنين بحثي 
وجود ندارد. موضوع انحلال مطرح شده بود كه چنين 
چيزي وجود ندارد. وجود اين شركت ضروري است، 
اما شايد نياز باشد وضع فعلي آن تغيير كند كه بايد 

در صحن شورا در خصوص آن تصميم گيري شود .

بدینوس�یله اعلام می دارد مدرک فارغ التحصیلی کارشناس�ی اینجانب 
حسین مائلی فرزند حسن مراد به ش�ماره ملی  3255358795 صادره از 
کرمانشاه رشته مهندس�ی عمران صادره از واحد دانشگاهی آزاد اسلامی 
واحد کرمانشاه به شماره دانشجویی 79294830 مفقود گردیده و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد 
اسلامی واحدکرمانشاه به نشانی : کرمانشاه شهرک ژاندارمری  ارسال نمایند.

مفقودی

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320

رييس كميسيون شهرسازي و معماري شوراي اسلامي شهر تهران در تذكري در صحن 
علني پارلمان شهري بر لزوم برگزاري نمايشگاه كتاب در سال آينده در مجموعه شهر 
آفتاب تاكيد و رييس شوراي شهر نيز از اين موضوع اعلام حمايت كرد. مهدي عباسي، 
رييس كميسيون معماري و شهرسازي شوراي شهر تهران در تذكر پيش از دستور خود 
از دست اندركاران برگزاري نمايشگاه كتاب خواست كه نمايشگاه كتاب سال آينده را در 
شهر آفتاب برگزار كنند. عباسي در اين زمينه گفت: به تازگي نمايشگاه موتورسيكلت 
با موفقيت در مجموعه شهر آفتاب برگزار شد و در روز آخر 200 هزار نفر بازديد كننده 

به اين نمايشگاه مراجعه كردند. نمايشگاه موتورسيكلت جزو نمايشگاه هاي پرمخاطب 
بود و همچنين شهر آفتاب تفاهم نامه اي را براي برگزاري نمايشگاه صنعت نفت منعقد 
كرده است كه نيازهاي نمايشگاه صنعت نفت با نمايشگاه كتاب برابري مي كند. مهدي 
چمران، رييس شوراي شهر تهران نيز ضمن اعلام حمايت از لزوم برگزاري نمايشگاه 
كتاب در ش��هر آفتاب گفت: اين پيام ما با صرف اين تذكر به وزارت ارش��اد منعكس 
نمي شود و لازم است كه كميسيون فرهنگي شورا به ميدان بيايد و با مسوولان وزارت 

ارشاد و نمايشگاه كتاب جلسه بگذارد و اگر لازم باشد، خود من نيز ورود مي كنم.

تاكيد اعضاي شورا بر لزوم برگزاري نمايشگاه كتاب در شهر آفتاب
نمايشگاه كتاب

علیرضا غلامی



ارزش بيت كوين روز گذش��ته در ۳۱ ژانويه كاهش يافت 
زيرا به نظر مي رسد معامله گران اندكي از سرمايه گذاري 
در دارايي هاي پرخطر پيش از تصميم گيري سياس��ت 
پولي بعدي توسط فدرال رزرو ايالات متحده در اول فوريه 
دلسرد شده اند، با وجود اين در حالي كه بيت كوين توانسته 
در روزهاي آغازيان 202۳، روندي صعودي داشته باشد، 
گروه بسياري از خريدارن بيت كوين وارد منطقه سود شدند.

س��رمايه گذاران ارزهاي ديجيتال اميدوارند در جريان 
كنفرانس مطبوعاتي جروم پاول، ريي��س فدرال رزرو 
در بعدازظهر روز چهارشنبه، بينش بيشتري از موضع 
سياست گذاران در مورد نرخ بهره دريافت كنند. مجموع 
ارزش بازار جهاني ارزهاي ديجيتالي در حال حاضر ۱.0۴ 
تريليون دلار برآورد مي ش��ود كه اين رقم نسبت به روز 
قبل ۳.۴۹ درصد كمتر شده است. در حال حاضر ۴2.۳2 
درصد كل بازار ارزهاي ديجيتال در اختيار بيت كوين بوده 
كه در يك روز 0.۱۳ درصد كاهش داش��ته است. حجم 
كل بازار ارزهاي ديجيتال در 2۴ ساعت گذشته ۵۶.۹2 
ميليارد دلار است كه ۱۴.۳۸ درصد افزايش داشته است. 
حجم كل در امور مالي غير متمركز در حال حاضر ۴.۵۸ 
ميليارد دلار است كه ۸.0۴ درصد از كل حجم 2۴ ساعته 
بازار ارزهاي ديجيتال است. حجم تمام سكه هاي پايدار 
اكنون ۵۱.۵۱ ميليارد دلار است كه ۹0.۵0 درصد از كل 

حجم 2۴ ساعته بازار ارزهاي ديجيتال است.

   بازگشت تعادل به بازار بيت كوين 
در حال��ي كه تحلي��ل آن چين دلاي��ل افزايش قيمت 
بيت كوين در يك ماه گذش��ته نش��ان دهنده بازگشت 
تعادل به بازار و بهبود احساس��ات معامله گران است، به 
نظر مي رسد كه حفظ و تداوم روند همچنان نيازمند ورود 
بخش بيشتري از سرمايه گذاران به بازار باشد. بر اساس 
آخرين خبرنام��ه هفتگي آن چين گلس ن��ود، ارزهاي 
ديجيتال در هفته گذش��ته به رش��د خود ادامه دادند و 
قيمت بيت كوين در روز 2۹ ژانويه )۹ بهمن( به 2۳ هزار 
و 0/۹۱۹ دلار، بالاترين حد خود در بيش از ۵ ماه گذشته 
رسيد. بيت كوين با رش��د بيش از ۳۸درصدي از ابتداي 
سال تاكنون، بهترين عملكرد ماهانه قيمت خود را از اكتبر 
202۱ )مهر ۱۴00( به ثبت رساند. قيمت بيت كوين پس 
از افزايش ۶.۶درصدي از ك��ف 22/۴00 دلاري خود در 
هفته گذشته به بالاترين سطح خود از ۱۵ اوت )2۴ مرداد( 
سال 2022 رسيد. پس از تجربه بازار دردناك سال 2022، 
سال جديد با تغيير قابل توجهي در روند نزولي در ماه ژانويه 
)دي( آغاز شد. به گفته پلتفرم تحليل آن چين گلسنود، 

چنين جهش هايي اغلب به واس��طه سطوحي از فروش 
اس��تقراضي )Short Squeeze( در بازارهاي مشتقه 
تقويت مي شود. از ابتداي س��ال 202۳ تاكنون، بيش از 
۴۹۵ميليون موقعيت معاملاتي ش��ورت طي ۳ مرحله 
ليكوئيد شدند. در اولين موج فشار فروش استقراضي در 
اواسط ژانويه )اواخر دي(، در اتفاقي تاريخي، ۸۵درصد از 
موقعيت هاي معاملاتي شورت ليكوئيد شدند. اين رقم 
حتي از نسبت ۷۵درصدي موقعيت هاي معاملاتي لانگ 
ليكوئيدشده در زمان فروپاشي صرافي FTX بزرگ تر بود 
كه نشان دهنده غافل گيرشدن بخش بزرگي از معامله گران 
است و در ماه ژانويه شاهد بيشترين درصد ليكوئيدشدن 
موقعيت هاي معاملاتي ش��ورت در براب��ر لانگ بوديم. 
همچنين، در اين مدت ش��اهد افت ۳۶درصدي ارزش 
قراردادهاي آتي باز بيت كوين در كنار كاهش قابل توجه 
اهرم استفاد ه ش��ده در اين معام��لات بوديم. گلس نود 
خاطرنشان مي كند كه اين اتفاق به طور بالقوه نشان دهنده 
كاهش موقعيت هاي معاملاتي ش��ورت پوشش��ي در 
كوتاه مدت است كه مي تواند بر نقش معاملات اسپات به 
عنوان محرك اصلي در ساختار كنوني بازار تأكيد كند. در 
حال حاضر، كل موجودي صرافي ها حدود 2.2۵۱ ميليون 
واحد بيت كوين است كه ۱۱.۷درصد از عرضه در گردش 
را تشكيل مي دهد. اين رقم پايين ترين سطحي است كه 
از فوريه 20۱۸ )بهمن ۱۳۹۶( شاهد آن بوده ايم. در حالي 
كه سرمايه  خالص خروجي از صرافي ها در ماه ژانويه )دي( 
به حدود 20ميليون دلار در روز رسيده است، در ماه هاي 
نوامبر و دسامبر )آبان و آذر( ش��اهد دوره هايي از خروج 
روزانه 200 ت��ا ۳00ميليون دلار بيت كوين از صرافي ها 
بوديم. گلس نود خاطرنش��ان مي كند كه در حال حاضر 
جابه جايي خالص سرمايه صرافي ها به شرايطي خنثي 
بازگشته اس��ت كه بيانگر كاهش حجم بيت كوين هاي 
خروجي است. اين اتفاق دركنار افزايش ۳۸درصدي 
قيمت بيت كوين مي تواند نشان دهنده كاهش سرعت 
رشد تقاضا در بازار باشد. حجم تراكنش هاي بيت كوين 
از ماه نوامبر )آبان( به شدت كاهش يافته است. معمولاً با 
فعال ترشدن سرمايه گذاران و معامله گران، قدرت بازار 
همراه با افزايش حجم تراكنش هاي صرافي ها افزايش 
مي يابد. با اين حال، شاهد روند نزولي در حجم معاملات 
صرافي ها هستيم كه مي تواند نشانه اي از كاهش علاقه 
معامله گران به ورود به بازار باش��د. گلس نود در پايان 
نتيجه مي گيرد كه رشد قابل توجه قيمت بيت كوين 
در روز هاي پاياني ژانويه )دي( هم حاصل رشد تاريخي 
تقاضا در بازار معاملات اسپات و همين طور دنباله اي 

از فشار هاي فروش استقراضي بوده است. اين جهش، 
بخش بزرگي را دوباره به منطقه سود بازگردانده است.

   بيت كوين در مرز ۲۴هزار دلار
بر اس��اس داده هاي كوين گيك��و، قيمت بزرگ ترين 
ارز ديجيتال بازار در معاملات صبح دوش��نبه آسيا به 
2۳/۹۹۵ دلار رسيده بود. اين بالاترين قيمتي بود كه 
بيت كوين از اواس��ط اوت )مرداد( با آن معامله ش��ده 
است؛ آخرين باري كه ارزش آن بيش از 2۴/000 دلار 
بود. با اين حال، قيمت بيت كوين در روزهاي گذشته به 
محدود 2۳ هزار دلاري بازگشت در حالي كه در طول 
يك ماه گذشته شاهد رشد ۴0.2درصدي بوده است.

    خريداران سال ۲۰۱۹ بيت كوين 
وارد سود شدند

با وجود اين در حالي كه افزايش اخير قيمت بيت كوين باعث 
ورود گروه جديد ديگري از سرمايه گذاران به محدوده سود 
شده است، به نظر مي رسد كه عبور اين ارز ديجيتال از يك 

سطح مقاومت كليدي، احتمالًا مي تواند پتانسيل جهش 
تا س��طوح بالاتر را فراهم كند. البته در حالي كه بيت كوين 
توانسته در روزهاي آغازيان 202۳، روندي صعودي داشته 
باشد، گروه بسياري از خريدارن بيت كوين وارد منطقه سود 
شدند. بر اساس گزارش شركت تحليل آن چين گلس نود، 
سرمايه گذاراني كه در سال 20۱۹ بيت كوين خريده بودند، 
بار ديگر از ضرر خارج ش��ده اند. طبق داده هاي اين شركت 
تحليلي، ميانگين قيمت برداش��ت از صرافي ها در آن سال 
2۱/۸00 دلار بوده است. با وجود اين متوسط سرمايه گذاراني 
كه در سال هاي 2020 و 2022 بيت كوين خريده اند، هنوز در 
محدوده زيان قرار دارند و براي خروج از اين وضعيت قيمت 
بايد به بالاي 2۸/000 دلار برسد. سرمايه گذاران سال 202۱ 
نيز به طور ميانگين در ضرر هستند و تا زماني كه بيت كوين 
به سطح ۳۸/000 دلاري نرسيد، رنگ سود را نخواهند ديد. 
گلس نود همچنين در گزارش خود اشاره مي كند كه ميانگين 
قيمت برداشت بيت كوين از صرافي هاي كوين بيس و بايننس 
بسيار بالاتر از ميانگين كلي بوده است. قيمت تحقق يافته 
بيت كوين خارج شده از اين دو صرافي 2۱/000 دلار بوده، در 

حالي كه ميانگين كلي قيمت بيت كوين برداشتي از صرافي ها 
۱۶/۷00 دلار اس��ت. علاوه ب��ر اين ها، قيمت بيت كوين به 
ميانگين متحرك 200 هفته اي خود نزديك مي ش��ود كه 
يك س��طح تكنيكال كليدي است. اين ميانگين متحرك 
اكنون روي 2۴/۸۳۵ دلار قرار دارد. ميانگين متحرك 200 
هفته اي در طول چرخه هاي كليدي گذش��ته يك منطقه 
حمايت بلندمدت مهم بوده است. قيمت بيت كوين در طول 
اين دوره نزولي اما، به زير اين خط رسيد و هنوز نتوانسته است 
كه بار ديگر آن را به سطح حمايت خود تبديل كند. با اين حال، 
بيت كوين توانسته سطح قيمت تحقق يافته خود را پس بگيرد 
كه در حال حاضر ۱۹/۷۷۷ دلار است. قيمت تحقق يافته، 
ارزش كل بيت كوين ه��ا به قيمتي اس��ت كه خريداري 
شده اند، تقسيم بر تعداد بيت كوين هاي در گردش. اين 
شاخص را مي توان به عنوان تخميني از مبلغي در نظر گرفت 
كه همه فعالان بازار )به طور متوسط( براي خريد بيت كوين 
خود پرداخت كرده اند. با تداوم رش��د قيمت بيت كوين و 
رسيدن به بالاترين سطح خود در سال 202۳، احساسات 

بازار همچنان در محدوده مثبت باقي مانده است.
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كشف يك باگ جديد در 
سيستم احراز هويت فيس بوك

يك باگ جديد در سيس��تم احراز هويت دو مرحله اي 
فيس بوك توس��ط يك محقق نپالي كشف شد كه به 
وسيله آن هكرها مي توانستند به شماره موبايل كاربر 
دس��ت يابند و قابليت احراز هويت را غيرفعال كنند. 
به گزارش مهر به نقل از تك كرانچ، باگي در سيس��تم 
متمركزي كه فيس بوك براي مديريت ورود كاربران به 
حساب هاي فيس بوك و اينستاگرام ابداع كرده بود، به 
هكرها اجازه مي داد با اطلاع از شماره تماس كاربر قابليت 
 اح��راز هويت دو مرحله اي حس��اب را خاموش كنند،

 Gtm Manoz  محقق نپالي متوجه شد متا در سيستم 
جدي��د  Meta Account Centerتعداد تلاش ها 
براي ورود به حساب كاربري با استفاده از كد احراز هويت 
دو مرحله را محدود نكرده است. اين سيستم به كاربران 
كمك مي كند تمام حساب هاي كاربري خود در شركت 
متا )مانند فيس بوك و اينستاگرام( را به يكديگر متصل 
كنند. هكرها با استفاده از شماره موبايل كاربر مي توانند 
وارد حساب هاي تمركز يافته شوند و شماره موبايل قرباني 
را وارد و آن را به حس��اب كاربري خود مرتبط كنند. در 
مرحله بعد احراز هويت دو مرحله اي را غيرفعال مي كند. 
اين امر بسيار مهم است زيرا هيچ محدوديتي براي تعداد 
تلاش هاي يك كاربر براي ورود به سيستم تعيين نشده 
است. هنگامي كه هكر به كد درست دست يابد، شماره 
موبايل قرباني به حساب كاربري فيس بوك وي متصل 
مي شود. چنين حمله اي سبب مي شود متا پيامي به 
قربانيان ارسال و اعلام كند سيستم احراز هويت دو 
عاملي آنها غيرفعال ش��ده و همزمان موبايل آنها به 

حساب كاربري فرد ديگري متصل شده است. 

تقدير از بانوان شاغل 
در مخابرات منطقه مركزي 

مراسم بزرگداشتي در مخابرات منطقه مركزي جهت 
تجليل از مقام بانوان شاغل برگزارگرديد و از بانوان 
ش��اغل در مخا برات تقدير وتجليل به عمل آمد. به 
گزارش اداره روابط عمومي مخابرات منطقه مركزي 
در اين مراسم كه با حضور بانوان شاغل درمخابرات 
برگزار شد، خانم نظري از اساتيد حوزه علميه اراك به 
ايراد سخنراني پرداخت ودر ادامه با اجراي برنامه هاي 
شاد، جوايزي به برندگان برگزاري مسابقه و همكاراني 
كه نامشان ملقب به القاب حضرت فاطمه زهرا)س( 
بود اهدا شد. گفتني است در پايان مراسم با حضور 
مهندس لطفي مدير منطق��ه از تعدادي همكاران 
كه توس��ط مدير حوزه مربوطه معرفي شده بودند 

با اهداي لوح تقدير وهدايا قدرداني به عمل آمد.

ارزش ارزهاي ديجيتال در آستانه به روزرساني سياست فدرال رزرو نزول كرد

بيت كوين در آستانه 24 هزار دلار، جا زد

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصه عمومي دو مرحله ای از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

شرکت  ملي گاز ايران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

نوبت دوم

شناسه آگهي : ۱۴۴635۴

2001096347000060شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران

تقاضای ME-3051101091-SHشماره مناقصه و تقاضا 
R5 /1401/EN-3051101091- SH - 0  مناقصه شماره

اتصالات مربوط به تغيير جنس line VAPORموضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
1,546,100,000 ريالمبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار

تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هيات وزيران طبق نوع تضمين شركت درفرايند ارجاع كار
موارد مندرج در سامانه ستاد مي باشد.

30,922,000,000 ريالمبلغ برآوردي مناقصه
7 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ايران می باشد.آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي در سامانه ستاد 

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دريافت اسناد می باشد.آخرين مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزيابي كيفي )رزومه( در سامانه ستاد
پس از ارزيابی کيفی مناقصه گران، مستندات دريافت پيشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طريق سامانه ستاد ارسال می گردد.آخرين مهلت بارگذاری پيشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد 

استان بوشهر- شهرستان عسلويه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی-پالايشگاه پنجم -  ساختمان اداری 2-دفتر کميسيون مناقصاتآدرس مناقصه گزار
بديهی است کليه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه پيشنهاد های خارج از سامانه ستاد هيچگونه ترتيب اثری 

داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمايند.
مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت WWW.SPGC.IR مراجعه و يا با شماره تلفن هاي 07731317250 -07731317241 تماس حاصل فرمايند.

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

فراخوان ارزيابی کيفی  جهت برگزاری مناقصه عمومي دو مرحله ای

ش�ركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در نظر دارد كالاي مورد نياز خود را مطابق جدول زير بصورت فراخوان ارزيابی کيفی جهت برگزاري مناقصه عمومي از طريق سامانه تدارکات 
الکترونيکی دولت )س�تاد( تأمين نمايد. کليه مراحل برگزاری مناقصه، از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکات از طريق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی 

امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

شرکت  ملي نفت ايران
شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب 

)سهامی خاص(

نوبت دوم

شناسه آگهي : ۱۴۴۴۰7۰ تقاضای شماره : 01-31-0133001
0101310133001DT 1 : مناقصه شماره

لذا كليه ش�ركت هايي كه فعاليت آنها مرتبط با ش�رح كالاي مورد درخواست مي باش�د مي بايس�ت ظرف مدت 14 روز از تاريخ درج آگهي فراخوان نوبت دوم با مراجعه به سايت 
www.setadiran.ir، نسبت به چاپ و تكميل »فرم تعهد نامه ارائه كالا مطابق با استانداردهاي شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب« و بارگذاري آن به همراه مدارك و مستندات، بر 

اساس موارد مندرج در جدول ارزيابي كيفي )براي معاملات كمتر از بيست برابر نصاب معاملات متوسط( در سامانه ستاد اقدام نمايند.
كسب حداقل نمره 60 در ارزيابي كيفي، جهت دريافت اسناد مناقصه توسط فروشندگان/ سازندگان الزامي است.

اسناد و مدارک مناقصه پس از برگزاری فرآيند ارزيابی کيفی و ارسال دعوتنامه، از طريق سامانه ستاد براي مناقصه-گران واجد شرايط ارسال خواهد شد.
ضمناً مبلغ تضمين شركت در مناقصه -/000ر500ر694 ريال مي باشد.

خريد كالاي ايمني و ترابري اداره تداركات خريد كالاي داخلي )تلفن :  061-341-23343(

مبلغ تضمين)ريال(شماره فراخوان در سامانه ستادمقدار كالاموضوع مناقصهتعداد قلم

-/000ر500ر0002001092288001191694ر60 جعبه 50 تايي معادل 3 ميليون عددماسک سه لايه1 

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصه عمومي دو مرحله ای از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

بديهی است کليه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه 
پيشنهاد های خارج از سامانه ستاد هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمايند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت WWW.SPGC.IR مراجعه و يا با شماره تلفن های 07731313989 تماس حاصل فرمايند.

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

نوبت دوم

2001097224000036 شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران

R2 - 01/038مناقصهR2-0040123-RK  تقاضای شماره مناقصه و تقاضا 

ELECTRO MOTOR SIEMENS موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی

3/357/760/600  ريال مبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار

تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هيات وزيران مي باشد. نوع تضمين شركت درفرايند ارجاع كار

67/155/212/000  ريال مبلغ برآوردي مناقصه

5 روز پس از درج آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ايران می باشد. آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي در سامانه ستاد 

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دريافت اسناد می باشد. آخرين مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزيابي كيفي )رزومه( در سامانه ستاد

پس از ارزيابی کيفی مناقصه گران، مستندات دريافت پيشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طريق سامانه ستاد ارسال می گردد. آخرين مهلت بارگزاری پيشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد 

استان بوشهر- شهرستان عسلويه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- فاز2و3-ساختمان مديريت پالايشگاه دوم آدرس مناقصه گزار

شناسه آگهي : 1448189 شركت ملي گاز ايران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

فراخوان ارزيابي كيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي يك مرحله اي به شماره  ۴۰۱/6۹6
مربوط به خدمات تأمين خودروهاي استيجاري نيمه سنگين و سنگين در منطقه عملياتي 

چشمه خوش/دهلران/سركان 
شماره فراخوان ۲۰۰۱۰۹۱863۰۰۰۰7۲

1- شركت بهره برداري نفت و گاز غرب در نظر دارد فراخوان ارزيابي كيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي خدمات تأمين خودروهاي استيجاري نيمه سنگين و سنگين در منطقه عملياتي چشمه خوش/ 
دهلران/ سركان به شرح مندرج در كتابچه مناقصه، از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نمايد. كليه مراحل برگزاري فراخوان ارزيابي كيفي از دريافت و تحويل اسناد استعلام ارزيابي كيفي 
تا ارسال دعوتنامه و ساير مراحل مناقصه، صرفاً از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و به درخواستها و مداركي كه غير از اين ارسال 
گردد ترتيب اثر داده نخواهد شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند. 

اطلاعات و اسناد مناقصه عمومي پس از برگزاري فرآيند ارزيابي كيفي و ارسال دعوت نامه از طريق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد.
2- مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي: روز يکشنبه مورخ 1401/11/23
3- مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابي كيفي: روز يکشنبه مورخ 1401/12/07

4- مبلغ برآورد اوليه وتقريبي مناقصه ومحل تأمين اعتبار: 162/261/966/765 ريال- منابع داخلي 
5- نوع و كيفيت و كميت خدمات: تأمين خودروهاي استيجاري نيمه سنگين و سنگين شامل خودروهاي نيمه سنگين )ميني بوس، كاميون 6 تن، لجن كش و...( و سنگين )كاميون و كمپرسي جرثقيل، 

اتوبوس و...( مجموعاً حدود 29 دستگاه به صورت 16 ساعته، 24 ساعته و سرويسي با راننده
6- محل و مدت اجراي خدمات: منطقه عملياتي چشمه خوش/ دهلران/ سركان- به مدت 12 ماه شمسي

7- نوع و مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار: ضمانت نامه معتبر بانكي يا واريزوجه نقد به مبلغ 8,113,098,338 ريال
8- پيش پرداخت: به ميزان پانزده درصد نرخ پيشنهادي پيمانكار برنده در مقابل ارائه ضمانت نامه بانكي معتبر.

9- مدارك و مستندات مورد نياز:
1-9- بارگذاري فرم تكميل شدهي استعلام ارزيابي كيفي و مدارك و مستندات مربوطه. 

2-9- بارگذاري گواهي تأييد صلاحيت معتبر و مرتبط با موضوع مناقصه از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي. 
3-9- بارگذاري اساسنامه، آگهي تأسيس و آخرين تغييرات هيأت مديره. 

4-9- ارائه گواهي صلاحيت ايمني پيمانكاران يا نامه تأييد صلاحيت ايمني موقت در زمان انعقاد قرارداد. 
5-9- بارگذاری صورت های مالی حسابرسی شده معتبر منتهی به سال 1400 جهت ارزيابی کيفی الزامی است. )عدم ارائه برابر اصل شده اين بند در زمان انعقاد قرارداد به منزله استنکاف از امضای قرارداد 

می باشد(
10- نام، نشاني و اطلاعات تماس مناقصه گزار:

كرمانشاه، ميدان سپاه، بلوار زن، پلاك 42 ، كدپستي 6714677745 ، شركت بهرهبرداري نفت و گاز غرب، دبيرخانه كميسيون مناقصات. 
تلفكس امور حقوقي و قراردادها 38374180-083/ مركز تلفن  38370072-083 / كارشناس امور حقوقي )داخلي 2213( / كارشناس امور قراردادها )داخلي 2218( / دبيرخانه كميسيون مناقصات 

)داخلي 2522(
11- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه:
مركز تماس: 41934-021 / دفتر ثبت نام: 88969737 و 85193768 

نوبت اول: 1401/11/12          نوبت دوم: 1401/11/16

 شركت بهره برداري
 نفت و گاز غرب

نوبت اول

شناسه آگهي : ۱۴۴778۴

روابط عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز غرب

آگهي مناقصه عمومي شماره 
 ۲۰۰۱۰۰5۲65۰۰۰3۴8

شهرداري كرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شوراي اسلامي شهر پروژه مندرج در جدول ذيل را از طريق مناقصه عمومي به پيمانكاران واجد 
شرايط واگذار نمايد.

شهرداری کرج

اداره امور قراردادها و پيمانها - شهرداري كرج

1- سپرده شركت در مناقصه به يكي از روش هاي ذيل ارايه گردد: ضمانت نامه بانكي معادل مبلغ فوق كه به مدت 90 روز اعتبار داشته و قابل تمديد 
باشد يا واريز فيش نقدي به مبلغ فوق به حساب 700786948623 بانك شهر 2- برندگان نفر اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد 
نشوند سپرده آنان به ترتيب ضبط خواهد شد. 3- مبلغ 1/000/000 ريال به عنوان هزينه خريد اسناد به حساب 700785313795 به نام شهرداري 
كرج از طريق سامانه الكترونيك دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مي بايست واريز گردد. 4- متقاضيان مي توانند از تاريخ انتشار 
آگهي تا س�اعت 13:00 تاريخ 1401/11/16 جهت خريد اسناد مناقصه به سامانه الكترونيك  دولت )ستاد( مراجعه نمايند. 5- شركت كنندگان 
مي بايست ضمن بارگذاري ضمانت نامه شركت در مناقصه در سامانه ستاد نسبت به تحويل اصل ضمانتنامه تا ساعت 13:00 تاريخ 1401/11/26 به 
آدرس كرج - ميدان توحيد - بلوار بلال- شهرداري كرج طبقه هفتم اداره امور پيمانها و قراردادها اقدام نمايند. 6- در صورت بروز هرگونه تناقض 
در موارد مندرج در آگهي با سامانه ستاد ملاك عمل سامانه ستاد خواهد بود. 7- پيشنهادات رسيده در مورخ 1401/11/30 در كميسيون عالي 

معاملات شهرداري كرج مطرح و پس از بررسي و كنترل برنده مناقصه اعلام خواهد شد. 8- هزينه چاپ آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد.
٭جهت كسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن 35892423-026 تماس يا به سايت www.karaj.ir مراجعه نماييد / 107

درصد تهاتر قراردادرتبه لازممبلغ سپرده به ريالمبلغ پروژه به ريالشرح پروژهرديف

1
 اجراي ديوار ضلع غربي بلوار جمهوري شمالي
 سازمان عمران و بازآفريني فضاهاي شهري 

 با برآورد كل
50 %چهار ابنيه2/160/000/000 43/193/258/254



ادامه از صفحه اول| 
دشواري تشريفات گمركي و زمان بر بودن فرآيندهاي 
مربوط ب��ه رويه هاي گمركي را از آن جمله دانس��ت 
و يادآور ش��د كه قوانين و دس��تورالعمل هاي متعدد 
گمركي و زيرساخت هاي ضعيف و ناكارآمد، مشكلات 
عديده اي را براي كسب و كار بنگاه ها ايجاد كرده است.

رضا پديدار دش��واري در ترخيص بخشي از كالاهاي 
اس��تراتژيك صنعت انرژي كشور از جمله تجهيزات 
مربوط به سوپرآلياژها را از ديگر مشكلات شركت هاي 
حوزه انرژي در گمرك ايران بيان كرد و يادآور شد كه 
برخي استانداردهاي گمرك با استانداردهاي جهاني 
مطابقت ندارد كه به زمان بر شدن ترخيص كالاها در 

گمرك دامن زده است.
در ادامه، س��يدعلي محمد ابويي مهري��زي، رييس 
سنديكاي توليدكنندگان لوله و پروفيل فولادي ايران، 
با انتقاد از عدم اجراي ماده 16 قانون امور گمركي كه 
نحوه تعيين ارزش گمرك��ي كالاي صدوري را اعلام 
مي كند، گفت: مبناي ارزش گذاري فولاد و ساير فلزات، 
يك منبع خارجي با عنوان متال بولتن است. در حالي 
كه اعتبار تشكل هاي داخلي اين حوزه در اعلام قيمت، 

كمتر از اين منبع نيست.
او افزود: اجازه دهيد ك��ه بخش خصوصي ارزش پايه 
گمركي را بر مبناي واقعيت هاي كش��ور ارايه كند تا 

مشكلات در اين بخش به حداقل برسد.

   تعيين شاخص براي تشريفات گمركي
رييس انجمن صنايع ل��وازم خانگي نيز با بيان اينكه 
زم��ان ترخيص ب��راي واردات ح��دود 35 روز و براي 
صادرات حدود 25 روز برآورد مي شود، خواستار تسريع 
در انجام تش��ريفات و در عين حال تعيين ش��اخصي 
براي زمان انجام تشريفات گمركي شد. يكي ديگر از 
مش��كلاتي كه دانيالي به آن اشاره كرد، بازرسي هاي 
مكرر از كالاه��اي وارداتي بود كه به گفت��ه او زمان و 
هزينه بسياري از فعالان اقتصادي هدر مي دهد. رييس 
انجمن صنايع لوازم خانگي در ادامه از ضرورت تغيير 
شاخص هاي تعيين كيل مصرف كه اكنون بر مبناي 

كيلو است، سخن گفت.
دبير انجمن حمل ونقل س��ريع اس��تان تهران نيز در 
اين نشس��ت، به صدور بيش از هفت هزار مطالبه نامه 
از سوي فرودگاه بين المللي حضرت امام خميني )ره( 
براي شركت هاي حمل سريع اشاره كرد و با بيان اينكه 
شركت هاي حمل سريع، مالك كالا نيستند بلكه تنها 
حم��ل و جابه جايي كالاها را برعه��ده دارند، تصريح 
كرد كه به رغم نامه نگاري و جلس��ات متعدد و اذعان 
دس��تگاه هاي ذي ربط به اين موضوع كه شركت هاي 
حمل س��ريع مال��ك كالاها نيس��تند، همچنان اين 

مطالبات از اين شركت ها درخواست مي شود.
به گفت��ه نظري، علاوه بر مطالبه از س��وي ش��ركت 
فرودگاه بين المللي حضرت امام خميني )ره(، بازبيني 
مابه التفاوت تعرفه كالا نيز در دس��توركار قرار گرفته 
اس��ت. وي همچنين اجازه فعاليت به ش��ركت هاي 
حمل ونقل سريع از سوي گمرك ايران منوط به اخذ 
مجوز از درگاه هيات مقررات زدايي شده كه مشكلات 
ديگري را براي شركت هاي اين بخش ايجاد كرده است. 
امير بابايي نماينده اتحاديه توليد و تجارت آبزيان به 
حياتي ب��ودن ورود موقت براي تجار و ش��ركت هاي 

اين بخش، اش��اره كرد و يادآور شد كه پس از تحريم 
روسيه از سوي كشورهاي غربي، اين كشور در تامين 
برخي محصولات دريايي به ايران روي آورده كه مساله 
ورود موقت و سخت گيري هاي داخلي در اين بخش، 
مشكلاتي را براي تجارت محصولات آبزيان با روسيه 

ايجاد كرده است.
همچنين در اين جلس��ه، محمدي از انجمن صنايع 
پليمر ايران، مشكلات مربوط به اجازه صادرات كامپاند 

را با رييس كل گمرك ايران مطرح كرد.

  فرآيند طولاني استعلام 
علي تبيانيان، دبير كميت��ه  انرژي هاي تجديدپذير 
س��نديكاي صنعت ب��رق خواس��تار اص��لاح روش 
ارزش گذاري پايه صادراتي به طور ويژه در مورد صنعت 
برق شد و گفت: اطلاعاتي در گمرك براي تعيين ارزش 
پايه صادرات وجود دارد كه صادركنندگان را با مشكل 
مواجه كرده است. در حالي كه تشكل ها  مي توانند نقش 
پررنگي در اصلاح اين رويه و واقعي سازي ارزش ها ايفا 
كنند. همچنين اصلاح تعيين مبناي وزني واردات نيز 
يك ضرورت انكارناپذير است. رضا قنبري دبير انجمن 
نوردكاران ف��ولاد ايران هم ضمن ارايه درخواس��تي 
مبني بر واگذاري امور اجرايي به انجمن ها، خواستار 
جلوگيري از خام فروشي براي ممانعت از رقيب تراشي 
در منطقه شد. در ادامه، سيد شجاع الدين امامي رئوف 
كه به نمايندگي از انجمن صنايع نساجي در اين جلسه 
حضور يافته  بود، به ضرورت تغيير مبناي محاس��به 
رطوب��ت بازيافتي محصولاتي وارداتي چون پش��م و 
پنبه اشاره كرد و گفت در مورد تعيين ارزش هاي پايه 
صادراتي توافق خوبي با گمرك حاصل ش��ده، اما در 
برخي مواقع اين ارقام بالاتر از توافقات ثبت  مي شود و 
ايجاد مشكل مي كند. او همچنين گفت: گمرك به دليل 
ضعف ارتباط با تشكل ها، استعلام هاي خود را از وزارت 
صمت دريافت مي كند كه اين فرايند بس��يار زمان بر 
است. از اين رو براي كاهش اين بوروكراسي، توصيه ما 
اين است كه ارتباط گمرك با تشكل ها تقويت شود و 

استعلام ها از همين منابع صورت گيرد.
حسام الدين حلاج، معاون امور بين الملل اتاق تهران 
نيز طي سخناني خواستار برقراري مجدد وب سرويس 
ميان گم��رك و اتاق تهران براي صدور برخط گواهي 

مبدا صادركنندگان ش��د. همچني��ن مريم خزاعي، 
معاون بررسي هاي اقتصادي اتاق تهران، ضمن قدرداني 
از ارايه آم��ار مورد نياز اتاق تهران توس��ط گمرك، از 
عدم اطلاع رس��اني ش��فاف در مورد بخش��نامه ها و 
محدوديت ه��ا و عوارض انتقاد كرد و خواس��تار درج 
اين مقررات در سايت گمرك شد. او همچنين بر لزوم 
برقراري ارتباط الكترونيكي گمرك با شركاي تجاري 

كشور تاكيد كرد.

  پاسخ رييس گمرك
به گلايه فعالان اقتصادي

در ادامه اين جلس��ه، محم��د رضواني فر، رييس كل 
گمرك ايران در پاسخ به مشكلات و درخواست هاي 
مطرح شده از سوي نمايندگان تشكل هاي حاضر در 
اين نشست، ابتدا در سخناني، وظيفه قاطع گمرك را 
در تسهيل گري كسب و كار كارآفرينان و تجار كشور 
عنوان كرد و يادآور شد كه تصميمات و بخشنامه هاي 
گمرك با نظر تشكل ها و انجمن هاي تخصصي تدوين 

و تنظيم خواهد شد.
رضواني فر در خصوص پيشنهاد مطرح شده از سوي 
دبيركل اتاق تهران مبني بر استقرار مشاور يا رابط از 
بخش خصوصي اعلام آمادگ��ي كرد. وي همچنين، 
انتقاد و گلايه فعالان اقتص��ادي از گمرك در رابطه با 
تضييع حقوق ارباب رجوع در اين س��ازمان، تصريح 
كرد كه رويه هاي اين بخش نياز به بازطراحي دارد و در 

دستوركار گمرك نيز قرار گرفته است.
رضواني فر همچنين از س��رمايه گذاري گمرك براي 
احداث توس��عه س��امانه گمرك و رفع مشكلات اين 
بخش خبر داد. رييس كل گمرك در عين حال، يادآور 
ش��د كه ميز خدمت در محل گمرك پس از بررسي و 
تكميل سازوكارهاي واقعي آن راه  اندازي خواهد شد 
و تا پيش از آن، وي به همراه معاونان گمرك ايران در 
قالب يك برنامه زمان بندي شده، پاسخگوي مراجعه 
حضوري فعالان اقتصادي در اين سازمان خواهند بود.

وي همچني��ن در خصوص ورود موقت و مش��كلات 
مربوط به آن نيز تصريح كرد كه پيش��نهاد مشخص 
گمرك در اين رابطه به وزارت صمت ارسال شده است.

رضواني فر در ادامه با اش��اره به اينكه منشأ 92 درصد 
بخش��نامه هاي ابلاغي گمرك، ساير نهادها هستند، 
پيش��نهاد كرد از تش��كل هاي مختلف يك نفر رابط 

به گمرك معرفي شود تا بخش��نامه ها پيش از ابلاغ 
به اطلاع اين رابط و تش��كل مربوطه برس��د. او افزود: 
در دي ماه كه تلاش كرديم هيچ بخش��نامه اي صادر 
نشود، 45 بخشنامه صادر شد كه البته خاستگاه آنها 
وزارتخانه ها و نهادهاي تابعه آنها بودند. حتي در مورد 
برخي بخش��نامه ها نگران اجراي آنها هستيم. با اين 
حال ما تصميم داريم كه از ماه آينده همه بخشنامه ها 
را روي س��ايت گمرك بارگذاري كني��م. او در ادامه با 
اشاره به اعتراض فعالان اقتصادي به بازرسي هاي مكرر 
محموله ها در گمركات گفت كه بايد مشخص باشد 
كه چند درصد هر اظهارنامه اي بايد مورد بازرس��ي و 
نمونه گيري قرار گيرد. او همچنين خطاب به فعالان 
اقتصادي گفت كه مصاديقي از عدم هماهنگي ساعات 
كار گمركات و بنادر را اعلام كنند تا مورد رس��يدگي 

قرار گيرد.
ريي��س كل گمرك با بيان اينك��ه »توليدكنندگان، 
ولي نعمتان ما هس��تند« افزود: در قوانين تسهيل گر 
كه به رفع موانع توليد اش��اره دارد، زمان پاسخگويي 
به اس��تعلامات 7 روز اعلام شده است. چنانچه پاسخ 
استعلام به س��رعت اعلام شود تش��ريفات صادرات 
بايد ظرف 4 س��اعت در گم��ركات انجام گي��رد. اما 
مشاهده مي كنيم كه دريافت پاسخ استعلام از برخي 
س��ازمان هاي مس��وول حدود 9 ت��ا 10 روز به طول 
مي انجامد. به همين دليل قرار است كه در بهمن ماه، 
متوسط زمان ارسال پاسخ به استعلام گمرك توسط 

22 دستگاه مرتبط را منتشر كنيم.
او همچنين گفت: به دنبال ساز و كاري هستيم كه كيل 
مصرف را نيز اصلاح كنيم و در اين زمينه از مش��ورت 

تشكل ها استفاده خواهيم كرد.
رضوان��ي ف��ر در ادام��ه به دلاي��ل تاخي��ر در صدور 
مطالبه نامه ها مبتني بر نرخ ETS اشاره كرد و گفت: 
درخواس��ت جلوگيري از خام فروش��ي ني��ز مطالبه 
شايسته اي اس��ت و طبق تبصره 6 قانون بودجه سال 
1401 بايد از صادرات فراورده هاي خام فلزي و فولادي 
عوارض دريافت شود اما هنوز هيچ كد تعرفه و درصدي 
براي اين عوارض اعلام نشده است. در لايحه 1402 نيز 
8 حكم به گمرك بازمي گردد و درخواست ما اين است 
كه اين احكام چنان شفاف باشد كه راه هرگونه تفسير 
را ببندد. در عين حال اعلام فهرست كفايت نمي كند؛ 
چرا كه زبان گمرك بر مبناي كد تعرفه است. بنابراين 
در اين احكام بايد كد تعرفه هم��راه با درصد عوارض 

مشخص باشد.
رضواني فر با بيان اينكه در لايحه بودجه سال 1402 
معافيت واردات ماشين  آلات بازگشته است، ادامه داد: 
فعالاني كه موفق به ترخيص ماشين  آلات خود در سال 
1401 نشده اند مي توانند براي جلوگيري از متروكه 
ش��دن، نامه اي از گمرك دريافت ك��رده و ترخيص 

ماشين آلات خود را به سال 1402 موكل كنند.
او همچنين در ادامه گفت: هر تش��كلي كه از گمرك، 
اطلاعاتي درخواست كند ما ارايه خواهيم كرد و تقاضاي 
ما اين است كه اين تشكل ها نتايج مطالعات خود را نيز 
در اختيار گمرك قرار دهند تا در اختيار دستگاه هاي 
سياس��ت گذار قرار دهيم. رضواني فر ب��ا بيان اينكه 
وب سرويس ارتباط آنلاين گمرك و اتاق تهران براي 
صدور گواهي مبدا به دليل تحريم ها قطع شده، از تلاش 

براي برقراري مجدد اين ارتباط سخن گفت. 

رويداداخبار 7
.Wed  صنعت،معدن و تجارت Feb 1. 2023  2424   چهارشنبه 12 بهمن 1401    10 رجب 1444  سال نهم    شماره

مجوز واردات
خودروهاي دست دوم به صمت 
سخنگوي كميسيون صنايع و معادن مجلس گفت: 
اعضاي كميس��يون صنايع و معادن در جريان بررسي 
پيشنهادات نمايندگان درباره بودجه 1402 با واردات 
خودروهاي دس��ت دوم با عمر كمتر از 5 سال موافقت 
كردند. به گزارش خبرگزاري تسنيم، روح الله عباس پور 
در تشريح نشست كميسيون صنايع و معادن مجلس، 
گفت: در جلس��ه امروز )ديروز( پيش��نهادات اعضاي 
كميس��يون درباره لايحه بودجه س��ال 1402 مورد 
بررسي قرار گرفت. نماينده مردم بوئين زهرا و آوج در 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه پيشنهادات امروز 
نمايندگان مربوط به حوزه ارتباطات، معادن و صنايع بود، 
افزود: در اين نشست موضوع ماليات بر درآمد حاصل از 
صادرات مواد و محصولات معدني و پتروشيمي ها مورد 
بررس��ي قرار گرفت. وي با اشاره به يكي از پيشنهادات 
تصويب ش��ده در نشست كميسيون صنايع و معادن، 
اضافه كرد: در يكي از اين پيشنهادات به وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اجازه داده شد براي توسعه حمل و نقل، 
تنظيم بازار و كاهش مصرف سوخت، خودروي دست 
دوم با عمركمتر از 5 سال وارد شود. اين نماينده مردم در 
مجلس يازدهم در تشريح مزاياي اين پيشنهاد، توضيح 
داد: از آنجا كه اين خودروها از پيش توليد شده، فرآيند 
واردات آن نسبت به خودروهاي نو كوتاه تر است، از سوي 
ديگر قيمت اين خودروها نسبت به خودروي نو كمتر 
است، بنابراين تعداد خودروهاي وارداتي افزايش مي يابد.

مذاكره صمت با بورس براي حل 
مشكل عرضه خودروهاي وارداتي 
براساس مذاكرات وزارت صمت با سازمان بورس براي 
حل مشكل عرضه خودروهاي وارداتي در بورس، احتمالا 
ظرف دو هفته آينده خودروهاي چانگان وارداتي در بورس 
كالا عرضه شوند و بخش اول اين خودروها تا پايان سال 
وارد كشور خواهد شد.با توجه به بررسي هاي انجام شده 
به نظر مي رسد ظرف دو هفته آينده خودروهاي چانگان 
وارداتي در بورس كالا عرضه شوند. با اين وجود بورس كالا 
شرايطي را در مورد تضمين تامين كالا دارد كه مورد تاكيد 
سازمان بورس اس��ت. در خصوص عرضه خودروهاي 
خارجي از اين نظر كه ريسك تامين وجود دارد سازمان 
بورس ايراداتي را به آن وارد مي داند. س��يد رضا فاطمي 
امين وزير صمت در گفت وگو با تسنيم در اين خصوص 
گفت: در حال رايزني با مقامات سازمان بورس هستيم تا 
به راه حلي در خصوص عرضه خودروهاي وارداتي برسيم. 
لازم به ذكر است كه روز گذشته نيز مجيد عشقي رييس 
سازمان بورس گفته بود اگر تحويل خودروهاي خارجي 
به موقع انجام نشود ايجاد مشكل خواهد كرد، در نتيجه 
بايد به نحوي ريسك عرضه مديريت شود. اگر مدلي از 
س��وي وزارت صمت ارايه شود كه ريسك عرضه را از 
بين ببرد، بورس با آن موافقت خواهد كرد.با توجه به 
اين اظهارات در صورتي كه مساله مدل عرضه خودروها 
بين وزارت صمت و سازمان بورس حل شود، به زودي 
ش��اهد عرضه خودروه��اي خارجي در ب��ورس كالا 
خواهيم بود. گفتني است، براساس پيگيري هاي انجام 
شده قرار است تا اولين بخش از محموله خودروهاي 

چانگان وارداتي تا پايان سال وارد كشور شود.

ايران رتبه اول رشد
توليد فولاد بين 27 كشور دنيا

توليد فولاد ايران در س��ال 2022 به 30.6 ميليون تن 
رسيد و 8 درصد نسبت به سال گذشته رشد داشت. ايران 
بين 27 كشور برتر توليدكننده فولاد رتبه اول را به خود 
اختصاص داده است. آمار انجمن جهاني فولاد از توليد اين 
فلز استراتژيك در كشورهاي مختلف جهان منتشر شد. 
بر اساس اين آمار در سال 2022، ميزان كل توليد فولاد 
دنيا به عدد يك ميليارد و 878 ميليون تن رسيده و 4.2 
درصد نسبت به توليد سال گذشته كاهش يافته است. 
يك ميليارد و 13 ميليون تن از توليد مرتبط با كش��ور 
چين است كه 53 درصد از كل توليد فولاد دنيا را شامل 
مي ش��ود. بر اس��اس اين آمار توليد فولاد ايران در سال 
2022 به رقم 30.6 ميليون تن رسيد و 8 درصد نسبت به 
سال گذشته افزايش يافت. توليد 30.6 ميليون تن فولاد 
در سايه تامين انرژي پايدار سبب شد تا ايران جايگاه دهم 
توليد فولاد دنيا در س��ال 2022 را به دست بياورد. لازم 
به ذكر است، رشد توليد فولاد ايران در ميان 27 كشور 
توليد كننده برتر فولاد با نرخ 8 درصد در جايگاه اول قرار 
دارد. نكته قابل توجه در مساله توليد فولاد سال 2022 
تاثير جنگ اوكراين و تحريم انرژي روسيه بر كشورهاي 
اروپايي است. در اين راستا، توليد فولاد كشورهاي اروپايي 
نظير آلمان، ايتاليا، فرانسه، اسپانيا و انگليس به ترتيب 
8.4 درصد، 11.6 درص��د، 13.1 درصد، 19.2 درصد و 
15.6 درصد نسبت به سال گذشته كاهش داشته است. 
همچنين توليد فولاد اوكراين نيز در سال 2022 به 6.3 

ميليون تن رسيد و 70.7 درصد كاهش داشت.

استفاده از درهم براي واردات
از چين و 7  قلم كالا محدود شد 
بر اس��اس اطلاعيه جديد س��امانه جام��ع تجارت، 
ثبت س��فارش هاي با ن��وع ارز درهم ي��ا داراي رديف 
تخصيص ارز با ن��وع ارز درهم )كه فاق��د تامين ارز يا 
ترخيص بوده اند( با كشور مبدا/ذي نفع/توليدكننده 
چين، تعليق ش��ده اند. به گزارش خبرنگار اقتصادي 
خبرگزاري تسنيم، سامانه جامع تجارت اعلام كرد، پيرو 
مصوبه كميته هماهنگي سياست هاي ارزي و تجاري، 
از اين پس ثبت س��فارش تعرفه هاي 85171390، 
 ،85176290  ،85171210  ،84713020
98870312، 84717090 و 84713040 با نوع ارز 
»درهم«،  ممنوع است همچنين ثبت سفارش هاي با 
نوع ارز درهم ي��ا داراي رديف تخصيص ارز با نوع ارز 
درهم )كه فاقد تامين ارز يا ترخيص بوده اند( با كشور 

مبدا/ذي نفع/توليدكننده چين، تعليق شده اند.

مركز تجاري در افغانستان، 
اسفند افتتاح مي شود

مع��اون وزير صمت ضمن اش��اره به تج��ارت 1.5 
ميليارد دلاري ايران و افغانستان در 9 ماهه امسال 
گف��ت: اميدواريم با افتتاح مركز تج��اري ايران در 
افغانس��تان روابط تجاري فيما بين گسترش يابد. 
سيد محمد موسوي امروز در نشست توسعه تجارت 
بين ايران و افغانستان اظهار داشت: طي 9 ماهه سال 
جاري 1.5 ميليارد دلار مراوده تجاري بين ايران و 
افغانستان صورت گرفته اس��ت كه به هيچ عنوان 
اين رقم قابل قبول نيست. وي افزود: ما مي خواهيم 
در كشور افغانس��تان س��رمايه گذاري كنيم و در 
رشد پايدار اين كش��ور مشاركت داشته باشيم. در 
همين جا از تجار دو كش��ور ب��ه خصوص صنعت 
گران ايراني دعوت مي كنم از فرصت افغانس��تان 
اس��تفاده كنند و نسبت به تكميل زيرساخت هاي 
افغانس��تان اقدام كنند و كاري كه اس��تعمارگران 
در افغانس��تان نكرده اند را ما انجام دهيم. موسوي 
گف��ت: ما قصد داريم كه افغانس��تان را به س��مت 
فناوري، احداث زيرس��اخت ها و توس��عه ساخت 
سوق دهيم. معاون تجهيزات و ماشين آلات وزير 
صمت به حوزه تجهيزات پزشكي دركشور اشاره و 
تصريح كرد: در حال حاضر حجم بازار محصولات 
تجهيزات پزشكي در ايران 2.7 ميليارد دلار است 
كه از اين ميزان 1.2 ميليارد دلار توسط شركت هاي 
ايراني ساخته مي شود كه مي توانيم از اين بخش به 
كشور افغانستان صادرات داشته باشيم. همچنين 
مي توانيم در اين حوزه نخب��گان افغان را پرورش 
دهي��م. وي ادامه داد: حجم تجارت ماش��ين آلات 
و تجهي��زات در اي��ران 19 ميلي��ارد دلار بوده كه 
هم اكنون به 17 ميليارد دلار رس��يده است. از اين 
ميزان 9 ميليارد دلار مربوط به واردات و 8 ميليارد 
دلار س��اخت داخل است؛ موسوي گفت: به عنوان 
مثال دستگاه ونتيلاتور كه اروپا تحريم كرده بود را 
در ايران توليد كرده و چند روز پيش در نمايشگاهي 
در معرض ديد عموم ق��رار داديم. همچنين تمام 
تجهيزات اتاق عمل ايراني را در ايران مي س��ازيم. 
بنابراين مي توانيم موارد مصرفي تجهيزات پزشكي 
افغانس��تان را تأمين كنيم. اين مساله براي كشور 
افغانستان نيز س��ود دارد زيرا به راحتي و با اعتماد 
كامل مي تواند كالاها را در مرز تحويل بگيرد. معاون 
وزير صمت تأكيد ك��رد: اميدواريم با افتتاح مركز 
تجاري ايران در افغانستان طي اسفندماه سال جاري 
گام رو به جلويي براي توسعه روابط دو كشور برداريم.

گره هاي صادرات فولاد باز شود
مديرعامل ش��ركت فولاد ايران ب��ا بيان اينكه بايد 
گره هاي صادرات فولاد باز شود، گفت: از وارد كننده 
فولاد در 10 س��ال گذش��ته به صادر كننده فولاد 
تبديل ش��ده ايم. محم��د آقاجانلو در نخس��تين 
هماي��ش ارزيابي عملك��رد مجتمع هاي هفتگانه 
فولادي كش��ور كه ديروز 11 بهمن م��اه در اهواز 
برگزار شد، اظهار كرد: رتبه دهم توليد فولاد در دنيا 
و رتبه هفتم ظرفيتي را در دنيا داريم. طي 10 سال 
گذش��ته با تمام ناملايمات داخلي و خارجي رشد 
ظرفيت و توليد فولاد كشور به طور متوسط حدود 
8 تا 12 درصد رقم خورده اس��ت. به گزارش ايسنا، 
وي افزود: طي 10 سال گذشته ايران از وارد كننده 
بودن شمش و محصولات فولادي به صادركننده 
عمده تبديل شده و خام فروشي كاهش يافته است. 
مديرعامل شركت فولاد ايران با بيان اينكه شركت 
فولاد خوزستان يكي از بازوهاي اصلي توليدكننده 
فولاد كشور است، گفت: اگر بحث هاي انرژي امسال 
اجازه مي داد توليد بسيار بيش��تري در واحدهاي 
توليدكننده فولادي كشور محقق مي شد. آقاجانلو 
عنوان كرد: از حدود 3.5 ميليون تن واردات فولاد 
در 10 سال گذشته اكنون به عدد صفر رسيده ايم. 
اين مساله در بحث صادرات برعكس شده است و از 
صادرات نزديك به صفر در گذشته، در حال رسيدن 
به صادرات 6 يا 7 ميليون تني هس��تيم. وي ادامه 
داد: با توجه به اينكه كش��ور در حال رسيدن به 
ظرفيت بالاي توليد فولاد هستيم همه بايد كمك 
كنند تا مش��كلات صادرات مرتفع شود. با توجه 
به ظرفيت 50 ميليون تني فولاد كش��ور و توليد 
30 تا 40 ميلي��ون تني و اينكه نياز داخل حدود 
20 ميليون تن است بايد به بحث صادرات فولاد 
توجه جدي شود. مديرعامل شركت فولاد ايران 
با بيان اينكه بايد گره هاي صادرات فولاد باز شود، 
گفت: شركت فولاد خوزستان با توجه به ظرفيت 
بالايي كه دارد در حوزه صادرات بسيار مي تواند 

موثر باشد و نقشي تعيين كننده داشته باشد.

چه خبر از بازار گوشت و مرغ؟ 
معاون وزير جهادكش��اورزي ضمن اشاره به اينكه 
قيمت مرغ تا پايان س��ال افزايشي نخواهد داشت، 
از آغاز روند كاهش قيمت گوش��ت قرم��ز در بازار 
خبر داد. به گزارش ايسنا، حسين دماوندي نژاد در 
نشست خبري كه به مناسبت دهه فجر برگزار شد، 
با بيان اينكه قيمت گوشت مرغ تا پايان سال تغييري 
نخواهد داشت، گفت: ذخاير بسيار خوبي در شركت 
پشتيباني امور دام داريم و برنامه هاي توليدي كه 
به توليدكنندگان ارايه شده از شاخص هاي توليد، 
جوجه هاي ريخته ش��ده تا خروجي ها مش��خص 
مي كند كه توليد به ميزان كاف��ي خواهد بود. وي 
اضافه كرد: براي بهمن، اسفند و همچنين براي 
ماه رمضان ذخاير بس��يار خوبي در گوشت مرغ 
خواهيم داشت. معاون امور توليدات دامي وزارت 
جهادكش��اورزي به وضعيت بازار گوش��ت قرمز 
اشاره كرد و گفت: بازارگوشت قرمز درگير دلالي 
و واسطه گري شده بود كه با واردات گوشت گرم 
بازار به ثبات رسيده اس��ت و اين ثبات ادامه دار 

خواهد بود و قيمت ها نيز كاهشي خواهد شد.

فعالان اقتصادي در حضور متولي گمرك، چالش هاي گمركي را فهرست كردند

گمرك؛آفلاين!

اعضاي انجمن نظارت بر انتخابات تصويب كردند

تمديد مهلت ثبت نام در انتخابات اتاق ها

پاسخ وزارت جهاد به گزارش »تعادل«

بر اساس تصويب اعضاي انجمن نظارت بر انتخابات، 
داوطلبان عضويت در هي��ات نمايندگان تا پايان روز 
يكشنبه 16 بهمن براي ثبت مهلت ثبت نام دهمين 
دوره انتخابات اتاق هاي بازرگاني سراسر كشور تمديد 
شد؛ اين مهلت سه روزكاري بوده و طبق اين مصوبه، 
داوطلبان عضويت در هيات نمايندگان اتاق هاي استاني 
تا پايان روز يكش��نبه 16 بهمن براي ثبت نام فرصت 
دارند. جهانبخش س��نجابي، دبير انجمن نظارت بر 
انتخابات اتاق هاي سراسر كشور در گفت وگو با »اتاق 
ايران آنلاين« ضمن اش��اره به تمدي��د زمان ثبت نام 
داوطلبان عضويت در دهمين دوره هيات نمايندگان 
اتاق هاي سراسر كشور، يادآور شد: يك نكته مهم درباره 
انتخابات، لزوم احراز اهلي��ت راي دهندگان حقيقي 
است. او تصريح كرد: راي دهندگان حقيقي براي احراز 
اهليت فعاليت تجاري و اقتصادي خود بايد مستندات 

لازم را پي��ش از روز راي گيري ارايه ك��رده و به تاييد 
انجمن نظارت بر انتخابات برسانند. البته اين موضوع 

درباره افراد حقيقي و حقوقي متفاوت است.
سنجابي درباره شرايط لازم براي احراز اهليت تجاري 
و اقتصادي راي دهندگان حقيقي گفت: اين افراد علاوه 
بر ش��رايط عضويت و دارا بودن حداقل دو سال سابقه 
عضويت پيوسته يا ناپيوسته، طبق آيين نامه تشكيل 
و نحوه فعاليت هيات نمايندگان اتاق ايران و اتاق هاي 
شهرستان و اصلاحات آنكه به تصويب هيات نمايندگان 
اتاق ايران و ش��وراي عالي نظارت رس��يده است، بايد 
مدارك و مستندات مربوط به حداقل يكي از مواردي 

كه در ادامه به آن اشاره مي شود را ارايه دهند.
بر اس��اس اظهارات دبير انجمن نظ��ارت بر انتخابات 
اتاق هاي سراسر كش��ور مدارك موردنظر شامل ارايه 
اظهارنام��ه مالياتي براي حداقل مدت يك س��ال در 

طول دوره عضويت، ارايه ليس��ت پرداخت حق بيمه 
ش��اغلان تامين اجتماعي حداقل يك سال در طول 
دوره عضوي��ت، گواهي انتخاب به عنوان صادركننده 
يا توليدكننده نمونه و داشتن حداقل دو سال سابقه 
مديري��ت )مديرعاملي يا عضوي��ت در هيات مديره( 
شركت هاي اقتصادي كه حداقل داراي يكي از شروط 

فوق هستند، مي شود.
سنجابي تاكيد كرد: اشخاص حقوقي به شرط دارا بودن 
حداقل دو سال سابقه عضويت پيوسته يا ناپيوسته و 
معتبر بودن كارت عضويت تا روز راي گيري كه دهم 
اسفند سال جاري است، بدون هيچ گونه ثبت نام، مجاز 

به راي دادن هستند.
او از راي دهندگان حقيقي فاقد كارت بازرگاني خواست 
تا پايان روز يكش��نبه 30 بهمن با مراجعه به سامانه 
ثبت نام ات��اق ايران، تكميل فرم ه��اي مربوطه، درج 

توضيحات لازم و بارگذاري اسناد مرتبط با هر بند، براي 
احراز اهليت خود ثبت نام كنند. البته بايد توجه داشت 
اشخاص حقيقي كه علاوه بر كارت عضويت اتاق ايران 
داراي كارت بازرگاني معتبر تا تاريخ دهم اسفند سال 
جاري هستند به صورت سيستمي فرآيند احراز اهليت 
آنها انجام مي شود و نياز به ثبت نام در سامانه ندارند و 
در ص��ورت عدم احراز اهليت، مراتب از طريق پيامك 

به اطلاع ذي نفعان مي رسد تا اقدام به ثبت نام كنند.
سنجابي ضمن تاكيد بر ثبت دقيق اطلاعات در سامانه، 
از فعاليت دبيرخانه اجرايي انجمن نظارت بر دهمين 
دوره انتخابات اتاق هاي سراس��ر كش��ور خبر داد كه 
آمادگي لازم براي رفع هرگونه ابهام و مشكل احتمالي 
در فرآيند ثبت اطلاعات را دارند و از طريق شماره هاي 
57-85732950 و نمابر 88345710 پاس��خگوي 

راي دهندگان و نامزدهاي انتخابات هستند.

 سردبيرمحترم روزنامه تعادل 
 با سلام 

 احتراماًً؛ نظر به مطلب منتش��ر شده درآن روزنامه 
در مورخ 1401/11/04 كدخبر 197087 باعنوان 
»واگذاري غيرقانوني امتياز واردات 13 ميليون تن 
كالاي اساسي« مقتضي است طبق قانون مطبوعات، 
توضيحات وزارت جهادكشاورزي درخصوص ادعاي 
كذب واردات ميليون ها تن كالاي اساس��ي را درآن 
روزنامه و درهمان صفحه و س��تون براي روشنگري 

افكار عمومي منتشر نماييد. 
ن��گارش و انتش��ار ادع��اي مطرح ش��ده مربوط به 
اوايل س��ال1401 اس��ت كه بلافاصله به دس��تور 
رييس جمهور اقدام براي بررس��ي اين ادعا صورت 
گرفت، بر اين اساس وزارت اطلاعات در تاريخ 21 تير 

ماه سال جاري با انتشار بيانيه اي هر گونه اختلاس 
و ارتش��ا را در موضوع مذكور قويا ردكرد. در بخشي 
از بيانيه آمده اس��ت؛ »با توجه به ش��ايعات و اخبار 
منتش��ره در خصوص فس��اد مالي به ويژه اختلاس 
و ارتش��ا در فرايند توزيع نهاده هاي دامي در وزارت 
جهادكشاورزي و اجراي دستور رييس جمهور مبني 
بر بررس��ي موضوع، به اين وسيله اعلام مي دارد؛ بر 
اساس بررسي و رصد اطلاعاتي، ادعاي بروز اختلاس 
و ارتشا صحت نداش��ته و مستندي در اين زمينه به 
دس��ت نيامده اس��ت.« بهادري جهرمي سخنگوي 
دولت نيز در 9تير ماه سال جاري با صراحت ادعاي 
اخت��لاس و ارتش��ا را تكذيب كرد و اظهار داش��ت: 
»حتي يك دلار به اين ش��ركت پرداخت نشده و به 
واسطه اين پيش��گيري هيچگونه جرم و فسادي در 

دستگاه هاي نظارتي قوه مجريه اتفاق نيفتاده است.« 
وزارت جهادكشاورزي هم در همان زمان به همراه 
مسوولان مربوطه در رسانه ملي و ديگر مطبوعات، 

اقدام به شفاف سازي كرده است. 
بناب��ر اين، انتش��ار مجدد ادعايي كه قبلًا از س��وي 
نهادهاي امنيت��ي و نظارتي تكذيب ش��ده و طرح 
آن در اي��ن برهه از زمان، ش��ائبه سياس��ي كاري و 
س��نگ اندازي را به ذه��ن متبادر مي كن��د. از اين 
رو وزارت جهادكش��اورزي اع��لام م��ي دارد ك��ه 
»امنيت غذايي« و »پيشرفت، توسعه و خودكفايي 
كش��اورزي« ايران اسلامي را در س��رلوحه فعاليت 
خود قرار داده و اين ماموريت را با عزم راسخ به انجام 
مي رس��اند. اين وزارتخانه ش��اه بيت انجام وظايف 
خود را در مبارزه با فس��اد و مافياي س��ازمان يافته 

براي عدم دس��تيابي به استقلال و خودكفايي ايران 
سربلند مي داند و براي برچيدن بساط رانت جويي، 
ويژه خواري و دس��تيابي به »اقتدار غذايي« از هيچ 
تلاش��ي فروگذار نخواهد كرد و در اين راه پرافتخار، 
سنگ اندازي كارش��كنان را با كوشش جهادگرانه و 
بي وقفه خنثي خواهد كرد و با ياري خداوند متعال 
و همراهي دلسوزان به ويژه اصحاب رسانه و افسران 
جنگ نرم كه همچون گذشته ياري گر بودند، مسير 
رش��د و پيش��رفت را خواهد پيم��ود. وزارت جهاد 
كشاورزي بار ديگر از ارباب جرايد و صاحبان تريبون 
درخواست دارد، در انعكاس مطالبي از اين دست و در 
بررسي صحت و سقم آن، دقت لازم را مبذول دارند 
تا عرصه روش��نگري و آگاهي بخشي آلوده به بغض 

سياسي و بعضاً خلاف گويي نگردد. 

جوابيه
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خبرروز

احتمال بارداري مجدد »ايران«
مديركل محيط زيست سمنان با بيان اينكه براي تشخيص بارداري»ايران«، اين يوزپلنگ ماده احتمالا حدود ۵۰ روز ديگر سونوگرافي 
خواهد ش��د، گفت: نگهداري و پرورش »آذر« و »توران« به افزايش تجربه داخلي در زمينه تكثير و رشد توله يوزپلنگ آسيايي در 
شرايط اسارت كمك كرده است. اكنون نمي توان با اطمينان كامل گفت كه آيا »ايران« باردار شده است يا خير، اما اين مساله در آينده 
با تشكيل كارگروه هاي تخصصي مشخص خواهد شد. ما فعلا در شرايط مشابه زمان حاضر سال گذشته هستيم و فقط جفت گيري 
موفق دو يوزپلنگ را ثبت كرده ايم و مانند سال قبل براساس برنامه زمان بندي شده كارگروه توليد مثل و زايمان را تشكيل خواهيم 

داد، اما فعلا تا حدود ۴۰ روز آينده صبر مي كنيم تا رفته رفته اقدامات لازم براي تشخيص بارداري و مراحل بعدي را انجام دهيم. 

هيات امنايي شدن مدارس دولتي؛ تغيير زمان آموزش بر اساس اقليم

تحصيل رايگان حق تمام فرزندان ايران است

گزارش

گليماندگار|
 خبرها كوتاه اما بسيار تامل برانگيز است، از 
خبري كه معاون آم��وزش و پرورش اعلام 
كرد مبني بر امكان هيات امنايي ش��دن مدارس دولتي 
در سال تحصيلي 1۴۰3-1۴۰2 تا تغيير زمان بازگشايي 
مدارس بر اساس اقليم از س��وي وزير آموزش و پرورش. 
البته سال هاست كه سيستم آموزشي كشور ما بر اساس 
آزمون و خطا پيش م��ي رود، از اينكه يك زماني مدارس 
ترمي ش��دند، بعد دوباره به حالت قبلي بازگشتند و بعد 
از آن دوره متوسطه 3 ساله شد و...  به اين ترتيب تمامي 
روش هاي تحصلي به تمامي امتحان شده بود كه ناگهان 
همه گيري كرونا باعث شد تا وزارت آموزش و پرورش به 
خاطر بياورد يك بخش مهم را در اين آزمون و خطاها جا 
انداخته است، آن هم آموزش مجازي است. هر چند تجربه 
سه ساله اين آموزش نه تنها باعث نشد كه در اين زمينه 
پيشرفتي حاصل شود كه مش��كلات عديده جديدي را 
هم به وجود آورد و حالا كه بعد از تمام شدن كرونا باز هم 
به دلايلي مانند آلودگي بيش از حد هوا آموزش ها به طور 
مجازي انجام مي شود و وزير آموزش وپرورش نسبت به اين 
مساله موضع منفي دارد، ابتدا به اين فكر كردند كه بايد 
شاخص آلودگي هوا را براي بازگشايي مدارس دستكاري 
كنند، اما وقتي وزارت بهداشت و سازمان محيط زيست به 
اين مساله واكنش نشان دادند و انجام چنين عملي را غير 
علمي و خطرناك دانستند، وزير آموزش و پرورش به اين 
فكر افتاده تا زمان بازگشايي مدارس را تغيير بدهد، تغيير 
بر اساس اقليم. از سوي ديگر سال هاست بسياري از اوليا 
دانش آموزان از دريافت وجه هاي غيرقانوني توسط مدارس 
از آنها گلايه دارند و آموزش و پرورش هيچ چاره اي براي 
آن نينديشيده چرا كه اگر قرار باشد مدارس از بچه ها پول 
نگيرند هزينه هايشان براي اين وزارت خانه بالا مي رود و 
حالا كه ديگر كار را يكسره كرده و از هيات امنايي شدن 
مدارس دولتي خبر مي دهند يعني مجوز دريافت پول هر 
چند كه باز هم معاون وزير آموزش و پرورش سعي كرده 
در اين خبر توضيح دهد كه مدارس هيات امنايي هم پولي 
براي شهريه دريافت نمي كنند در حالي كه كمترين شهريه 

اين مدارس تا سال گذشته 2 ميليون تومان بوده است.

    هيات امنايي شدن مدارس دولتي؛
 پايان اصل 37 قانون اساسي

چندي پيش اما معاون وزير آموزش و پرورش از طرح اين 
وزارتخانه براي هيات امنايي كردن مدارس دولتي خبر 
داد. هر سال زمان ثبت نام دانش آموزان كه فرا مي رسد، 
مسوولان آموزش و پرورش اعلام مي كنند كه دريافت پول 
از سوي مدارس دولتي، هيات امنايي و... به عنوان شهريه 
خلاف قانون است. اما جالب اينجاست كه هيچ سالي اين 
قانون اجرا نشده و به جاي آن خلاف قانون در همه مدارس 
جريان دارد، با نام كمك به مدرسه، خريد لوازم مورد نياز 
دانش آموزان و... پول هايي را از والدين آنها دريافت مي كنند، 
از سوي ديگر مدارس هيات امنايي هيچگاه مدارس رايگان 
نبوده اند و هميشه از دانش آموزان شهريه دريافت مي شده 
است، اصلا اين مدارس بر اساس مشاركت هاي مردمي 
اداره مي شود و همين امر اين مدارس را از لواي دولتي خارج 
مي كند. اما اتفاق تلخ آنجاست كه وقتي مدارس دولتي 
هيات امنايي مي شوند ديگر اصل 37 قانون اساسي كه بر 
تحصيل رايگان براي تمامي افراد كشور تاكيد دارد وجاهت 
قانوني خود را از دست مي دهد، به اين ترتيب حقي ديگر از 
حقوق دانش آموزان بي بضاعت ضايع مي شود همانطور 
كه در س��ه سال كرونا باعث ش��د تا بيش از 3 ميليون 
دانش آموز به دليل عدم دسترسي به وسايل الكترونيك 

مورد نياز براي تحصيل از حق تحصيل محروم شوند. 

    چه كساني اين تصميمات را مي گيرند
حسين كيان پور، جامعه شناس درباره تاثيرات اين قبيل 
تصميم ها به »تعادل« مي گويد: معلوم نيست چه كساني 
پشت چنين تصميم هايي قرار دارند، اما سال هاست كه 
آموزش و پرورش حتي نتوانس��ته مانع دريافت هزينه 
مدارس دولتي از اوليا دانش آموزان ش��ود، حالا چطور 
ممكن است كه بگويند مدارس هيات امنايي حق دريافت 
شهريه ندارند، اين رفتارها پايه هاي تحصيل در كشور را 
سست مي كند و ما را به جايي مي برد كه ديگر آسيب هاي 
اجتماعي قابل كنترل نخواهد بود. هر چه ميزان افرادي 
كه ترك تحصيل مي كنند بيش��تر شود قطعا بر تعداد 
افرادي كه به بزه هاي اجتماع��ي روي مي آورند افزوده 

خواهد شد، نفرت اجتماعي افزايش پيدا مي كند، افراد 
بيش از پيش با مساله تبعيض اجتماعي مواجه مي شوند 

و ماحصل تمامي اين اتفاقات مي تواند فاجعه بار باشد. 

    آغاز سال تحصيلي بر اساس اقليم
وزي��ر آموزش و پرورش گفت: در طرح جديد ش��روع 
سال تحصيلي، زمان آموزش بر اساس ساعات مناطق 
مختلف تنظيم مي شود. يوس��ف نوري در خصوص 
ط��رح وزارت آموزش و پرورش براي جبران يادگيري 
دانش آموزان، افزود: براي جبران يادگيري ها روش��ي 
بايد براي دانش آموزان تهيه كنيم كه هنوز نتيجه اي 
به جمع بندي نرسيده اس��ت. او يكي از راه هاي وزارت 
آموزش و پرورش براي جبران كسر يادگيري را مدرسه 
مجازي دانس��ت و گفت: مدرسه مجازي پس از ثبت 
مجوزهاي لازم مي تواند فعال شود. محدوديت هايي 
داريم براي مث��ال تقويم زماني آم��وزش يكي از اين 
محدوديت هاست كه از اول مهر تا پايان شهريور است. 
او در خصوص تغيير زمان سال تحصيلي گفت: طرحي 
را مجلس آورد؛ ما در شوراي انقلاب فرهنگي نظر نهايي 
را داديم؛ در اين طرح زمان آموزش و س��ال تحصيلي 
بر اساس ساعات مناطق مختلف تنظيم شود و ديگر 
محدوديت مهر تا شهريور را نداشته باشيم و در اقليم هاي 

متفاوت زمان سال تحصيلي متفاوت باشد.

    طرح هاي ناپخته
 و اظهارنظرهاي غير علمي

البته اين طرح تغيير زمان بازگشايي مدارس هنوز بسيار 
ناپخته و غير قابل اجرا به نظر مي رس��د، وزير آموزش و 
پرورش ه��م در اين زمينه به دنبال جلب آرا و ش��نيدن 
نظرات و پيشنهادات جديد است، اما اينكه به ناگهان چنين 
مساله اي بدون اينكه مورد بررسي قرار بگيرد از سوي يك 
مقام ارش��د عنوان مي شود، مي تواند اين زنگ خطر را به 
صدا در بياورد كه ممكن است اين طرح هم به سرنوشت 
بسياري از طرح هاي پيشنهادي كه هيچ وقت مورد بحث 
و بررسي علمي قرار نگرفتند و اجرايي شدند و البته هزينه 

و مشكلات زيادي از خود به جاي گذاشتند، دچار شود. 

سياوش كشاورز، كارشناس آموزش درباره اين اظهارنظر 
وزير بهداشت به تعادل مي گويد: عموما يكي از بزرگ ترين 
اش��تباهاتي كه مس��وولان ما مرتكب مي ش��وند، بيان 
طرح هاي ناپخته و اظهارنظرهاي غير علمي اس��ت. اين 
اتفاق چالش ها و بحث هايي را رقم مي زند كه اصلا شايد 
نيازي هم به آن نباشد، اين انرژي بخش مهمي از جامعه را 
مي گيرد. ما هنوز نمي دانيم اين طرح چقدر مورد بررسي 
قرار گرفته اس��ت، اصلا امكان اجرايي شدن دارد يا نه. او 
مي افزايد: اگر شما زمان شروع به كار مدارس را با توجه 
به اقليم هر منطقه بخواهيد تغيير دهيد بايد همه چيز را 
بر اين اساس تغيير دهيد، تكليف خانواده هاي شاغلي 
كه سر كار مي روند و زمان كار و مدرسه بچه ها را با هم 
هماهنگ كرده اند چه مي شود. اگر قرار باشد امتحاني 
برگزار شود چه اتفاقي رخ خواهد داد، در اين صورت ما 
نمي توانيم امتحان هاي مهم و امتحان نهايي را به صورت 
سراسري برگزار كنيم، اينها هم سوالاتي است كه در 

پس اين طرح بايد به آن پاسخ داده شود. 

    صحبت از تغيير سبك زندگي است
مينو عرفاني، روانشناس كودك و نوجوان در مورد 
تاثيراتي كه اجرايي شدن اين طرح مي تواند بر روي 
دانش آموزان و بازده تحصيلي آنها داش��ته باش��د، 
مي گويد: وقتي چنين پيش��نهادي مطرح مي شود 
در واقع ما مي خواهيم س��بك زندگي افراد را تغيير 
دهيم، يعني دانش آموزاني كه سال ها عادت كرده اند 
اول مهر به مدرس��ه بروند و در نهايت تابس��تان را 
تعطيل باشند، با چالشي مواجه مي كنيم كه شايد 
اصلا ب��راي آن آمادگ��ي ندارند، م��ا نمي توانيم به 
يك باره دست به چنين تغييرات گسترده اي بزنيم 
و توقع داش��ته باش��يم همه به راحتي با آن سازگار 
شوند. او مي افزايد: چنين رفتاري آشفتگي روحي 
براي دانش آموزان به همراه خواهد داشت، قطعا بر 
بازده تحصيلي آنها تاثير مي گ��ذارد همانطور كه 
به يك باره رفتن در قابل سيس��تم آموزش مجازي 
باعث شد تا بسياري از دانش آموزان با افت تحصيلي 

مواجه شوند، ما نمي توانيم مشكلات را با به وجود 
آوردن يك مشكل تازه تر حل و فصل كنيم. 

    اجراي پايلوت بايد مد نظر باشد
اين روانش��ناس كودك و نوج��وان در بخش ديگري 
از س��خنانش به تعادل مي گويد: اگر قرار باشد چنين 
طرحي اجرايي شود، ابتدا بايد مورد بررسي قرار بگيرد و 
نمي توان اميد داشت كه به زودي به اجرا در بيايد، بعد 
از آن هم امكان اجراي سراسري آن وجود ندارد، بچه ها 
عموما با تغييرات خوب كنار مي آيند اما وقتي پاي درس 
و مدرس��ه به ميان مي آيد از يك الگوي خاص پيروي 
مي كنند و مايل به تغيير آن نيستند. پس اين طرح بايد 
ابتدا به صورت خيلي محدود و پايلوت اجرايي شود. بايد 
دانش آموزاني در اين طرح شركت كنند كه مشكلات 
يادگيري نداشته باشند، يا به دليل اجرايي شدن اين 
طرح دچار اختلال و آشفتگي نش��وند، در واقع بايد از 

نظر روحي آمادگي پذيرش اين تغيير را داشته باشند.

با اجرايي شدن طرح هاي بدون بررسي، آموزش و پرورش به كدام سو مي رود؟

رويداد

رييس گروه پيشگيري قرارگاه ستاد 
ملي مقابله ب��ا كرونا ضمن تش��ريح 
وضعيت كوويد و واريانت هاي جديد 
آن در جهان و ايران، گفت: اگر وضعيت 
موجود ادام��ه يابد، احتم��الا در بهار 
خيزي از كرونا خواهيم داش��ت و بايد 
توجه داش��ته باش��يم كه براي كشور 
بسيار سخت خواهد بود كه دوباره مانند 

زمستان 13۹۸ در زمينه پاندمي كرونا دچار غافلگيري 
شويم. دكتر حميدرضا سوري درباره وضعيت سويه هاي 
جديد امُيكرون در جهان و ايران و ويژگي هاي آنها، گفت: 
واريانت هاي جديدي كه در حال حاضر جامعه بشري با 
آن مواجه است، از چند نظر ويژگي خاص دارند و حداقل 
در دو هفته اول ژانويه، روند رو به افزايشي را در موارد ابتلا، 
مرگ و حتي بستري مي بينيم؛ به طوري كه در هفته اول 
ژانويه 2۰23، حدود سه ميليون مورد جديد ابتلا به كرونا 
و 11 هزار مرگ ناشي از كرونا در جهان داشتيم. از ابتداي 
كرونا تا نيمه اول ژانويه 2۰23 نيز حدود شش ميليون و 

7۰۰ هزار مرگ در جهان گزارش شده است.

    پيش بيني موج جهاني كرونا 
در اوايل بهار

 XBQ1  و XBB او اف��زود: دو رده فرع��ي امُيكرون ك��ه
هس��تند، جزو زيرس��ويه هاي در گردش در بسياري از 
كشورها بوده و به عنوان يك نگراني جهاني تلقي مي شوند 
كه تاكنون در بيش از 7۰ كش��ور گزارش ش��ده اند. اگر 
بخواهيم از وضعيت، تفس��ير درست داشته باشيم، بايد 
توجه كنيم كه عمدتا گسترش اپيدمي باتوجه به گسترش 
سريع س��اب واريانت هاي امُيكرون در شرق آسيا، روند 
اجتناب ناپذيري داشته و دارد و در كوتاه مدت بعيد به نظر 
مي آيد كه تا پايان زمستان افزايش چشمگير يا اوج جديد 
را در جهان داش��ته باشيم؛ اما پيش بيني مي شود كه در 
اوايل بهار و در ارديبهشت و خرداد يك موج جهاني كوچك 
ديده شود. البته از آنجايي كه كل اپيدمي كوويد 1۹ ايستا 
نبوده و پوياست و به طور دايم در حال درنورديدن دنياست، 
بسته به اينكه تحركات جمعيتي در جهان چگونه اتفاق 
افتد، اين اوج جهاني ممكن است در كشورهاي مختلف 
تغيير كند و ممكن است در كشور ما هم ايجاد شود. منتها 
اگر اقدامات مناسب مديريت اپيدمي انجام شود، مي توان 

اين اوج را در كشورها از جمله كشور ما كنترل كرد.

    كشورهايي كه بيشترين ميزان ابتلا 
و مرگ كرونايي را داشته اند

 BA۵  سوري با بيان اينكه در حال حاضر در دنيا هنوز
و دودمان ه��اي آن به عنوان واريانت غالب هس��تند، 
اما احتمالا در غلبه س��اب واريانت ها ني��ز تغييراتي را 
شاهد باش��يم، گفت: در حال حاضر بيش از ۹۸ درصد 
واريانت هاي غالب مربوط به امُيكرون و زيرخانواده هاي 
آن است كه  BA۵ غالب تر است. در عين حال در سطح 
كش��ورها، برخي كش��ورها طي يكي دو ماه اخير، در 
موارد ابتلا و مرگ  ناشي از كرونا، روند افزايشي داشته و 
برخي كشورها هم در اين زمينه روند كاهشي داشتند. 

به عنوان مث��ال ژاپن، امريكا، برزيل، 
چين و ... اكثرا روند افزايشي داشتند 
و بيش��ترين مرگ هفتگ��ي هم در 
امريكا، ژاپن، برزيل و چين بوده است. 
البته درب��اره چين نمي توان قضاوت 
درس��تي كرد. زيرا اطلاعات موثقي 
ندارد و سيستم گزارش دهي درستي 
ندارد. اگر بخواهيم به استناد اطلاعات 
منتش��ره چين وضعيت را تحليل كنيم، ممكن است 
گمراه ش��ويم. بنابراين بهتر است كه خيلي چين را در 
محاسبات مان براي پيش بيني هاي آينده، لحاظ نكنيم.

    روي »پرخطرها« متمركز شويم
س��وري درباره استراتژي هاي پيش��گيري براي مقابله با 
موج هاي احتمالي كرونا، گف��ت: در اين زمينه همچنان 
در س��طح جهاني تاكيد بر اين است كه بر روي گروه هاي 
پرخطر متمركز شويم. زيرا شرايط اپيدمي در سال گذشته 
يا يك س��ال ونيم قبل و در زماني كه دلتا حاكم بود، فرق 
كرده است. نمي توانيم نس��خه هاي آن زمان را در شرايط 
فعلي تكرار كنيم. آنچه كه در حال حاضر توصيه مي شود، 
تمركز ب��ر گروه هاي پرخطر با اولوي��ت دادن به آنها براي 
واكسيناسيون شان، مراقبت هاي فعال و آموزش هايي مانند 

رعايت پروتكل ها، دسترسي به داروهاي موثرتر و ... است.

    واكسن هاي كرونا 
بر واريانت هاي جديد موثرند؟

او درباره وضعيت اثربخشي واكسن هاي كرونا بر واريانت هاي 
جديد، گفت: واقعيت اين است كه اثربخشي واكسن ها بر 
واريانت امُيكرون و ساب واريانت هاي آن، علي رغم اينكه 
هنوز موثر هس��تند، اما كاهش يافته است. بر اين اساس 
وظيفه نظام س��لامت هر كش��وري يا دنيا اين است كه با 
واكسن هاي جديد كه اثربخشي بيشتري روي واريانت هاي 
جديد دارند، به مقابله با اپيدمي رود. بنابراين نياز داريم كه 
واكسن هاي نسل جديد را توليد كنيم كه اثربخشي بيشتري 
نسبت به امُيكرون داشته باشد. در عين حال اين كار هم 
بسته به اين است كه پلتفرم واكسن ها چه باشد. به عنوان 
مثال در واكسن هاي غيرفعال، كه عمده واكسن هاي موجود 
در كشور ما، جزو اين واكسن ها هستند، بايد از ويروس هاي 
غيرفعال جديد كه اكنون غالب هس��تند، استفاده كنند. 
البته به طور كلي توصيه مي شود كه به سمت واكسن هاي 
MRNA حركت شود. بنابراين مهم است كه واكسن هاي 

جديد عليه واريانت هاي جديد كرونا توليد شود.

    چه كساني واكسن مجدد كرونا بزنند؟
سوري با بيان اينكه حتي بعد از دو تا سه دز تزريق واكسن 
كرونا، كاهش ايمني بعد از مدتي درباره همه واكسن ها 
محسوس است، اظهار كرد: به طوري كه بعد از طي حدود 
2۰ هفته كه تقريبا ش��ش ماه اس��ت، عملا ايمني افراد 
واكسن زده يا مبتلا شده به كرونا به شدت كاهش مي يابد. 
بر همين اساس هم توصيه مي شود كه گروه هاي پرخطر 
اگر بيش از شش ماه از آخرين ابتلا يا واكسيناسيون شان 

مي گذرد، حتما واكسن مجدد تزريق كنند.

خيز بعدي كوويد، احتمالا در بهار
رويخطخبر

بررسي ۴۱۱ پروژه فاقد مجوز زيست محيطي
رييس س��ازمان حفاظت محيط زيست درباره جايگاه 
ارزش گذاري بوم س��ازگان در برنامه ريزي كشور گفت: 
تعهد كرديم كه ارزش گذاري محيط زيست كل كشور 
انجام شود تا زماني كه ارزش ها را ندانيم، نمي توانيم ميزان 
خسارت به آنها را حساب كنيم. علي سلاجقه افزود: 1۶7 
لايحه در سازمان محيط زيس��ت در قالب يك سامانه 
قرار داده ش��ده كه بايد اين لوايح صحت سنجي شوند و 
با داشته هاي ما مطابقت داشته باشد. اصلًا نمي پذيريم 
كه اين داده ها غلط باشد. رييس سازمان حفاظت محيط 
زيست در ادامه گفت: تعهد كرديم كه ارزشگذاري محيط 

زيست در كل كش��ور انجام شود تا زماني كه ارزش ها را 
ندانيم، نمي توانيم ميزان خسارت به آنها را حساب كنيم. 

اگر توان اكوسيس��تم را نقشه سازي كنيم مي توانيم به 
سمت توسعه برويم و توسعه نبايد پشت در معطل بماند. او 
تاكيد كرد: لفظ بي معناي »محيط ايست« توسط كساني 
كه دركي از محيط زيست ندارند، مطرح شده و چماقي 
است كه بر سر محيط زيست كشور مي خورد. بايد در بعد 
خسارات و هزينه هاي ايجاد آلايندگي و تخريب اعداد و 
ارقامي را مشخص كنيم. سلاجقه در پايان گفت: بايد از 
س��ير قهقرايي محيط زيست كشور جلوگيري كنيم و 
جايگاه محيط زيست كشور را ارتقا دهيم كه اميدوارم 

اين نشست شروعي براي اين اتفاق باشد.

۱۹ درصد مدارس كشور نياز به بازسازي و مقاوم سازي دارند
معاون عمراني وزير آموزش و پرورش و رييس سازمان 
نوسازي و تجهيز مدارس كشور گفت: تقريبا 1۹ درصد 
از مدارس كشور نياز به تخريب، بازسازي و مقاوم سازي 
دارند و در واقع 1۰۴ ه��زار كلاس درس در حال حاضر 
چنين وضعيتي دارند. حميدرضا خان محمدي در مورد 
تغيير در كاربري فضاهاي آموزشي و غيراستاندارد شدن 
اين مكان ها توضيح داد: كارشناس ها مدارس را مي سازند 
و به وزارت آموزش و پرورش تحويل مي دهند و ش��ايد 
به همين دليل امكان بررسي تغييراتي كه احيانا داخل 
مدرسه اي ايجاد شود توس��ط ما وجود ندارد. در كل ما 
با توجه به اس��تانداردهايي كه داريم، تعداد راه پله لازم 

براي خروج دانش آموزان را پيش بيني مي كنيم و ساير 
موارد نيز به همين ترتيب از قبل بررس��ي و پيش بيني 
لازم برايش انديشيده مي ش��ود. او افزود: اگر مواردي از 

تغييرات در كاربري مدرسه اي رخ داده است، حتما بايد 
گزارش شود و آموزش و پرورش نيز بايد سريعا موضوع 
را پيگيري كند. به طور مثال يك راه پله براي بحران به 
كار مي آيد و نبايد راه خروج دانش آموزان بسته باشد. 
خان محمدي تاكيد كرد: درهاي مدارس؛ در كلاس و 
در خروجي مدرسه بايد به سمت بيرون بازشو باشد و 
بايد به همه اين نكات ريز دقت كنيم و استاندارد بودن 
آن را مدنظر قرار بدهيم. همانطور كه در حوزه استفاده 
از گاز در كلاس هاي درس تذكراتي داده شد و امروز 
به استاندارد رسيده است، بايد در مورد حفظ كاربري 

استاندارد فضاهاي آموزشي نيز حساس باشيم. 

ادامهازصفحهاول

 مشكلات اقتصادي
و خانه هاي كوچك

 فرزن��دان پس��ر بس��يار راحت تر اس��ت و آنها 
مي توانند س��اعات بيش��تري را از خانه غيبت 
كنند، اما از طرف ديگر به دام افتادن آنها براي 
روي آوردن به انواع بزه هاي اجتماعي نيز بسيار 
راحت تر است. قبل از هر چيز والدين بايد سعي 
كنند از ميزان تنش ها در خانه كم كنند، در واقع 
نبايد اجازه بدهند موقعيت تنش زايي در خانه 
ايجاد ش��ود، از زدن حرف هايي كه احساسات 
نوجوان را تحريك مي كند، بپرهيزند، كوچكي 
خانه و نداشتن فضاي خصوصي حتي زوجين 
را هم با مشكلات عديده مواجه مي كند و روابط 
آنها به سردي مي گرايد، اما اگر اين مشكلات در 
مقابل فرزندان گفته شود، تنش ها بيشتر خواهد 
شد، پس براي اين فضاي كوچك خانه خود را 
آرام نگه داريد سعي كنيد به فرزندانتان بيشتر 
محبت كني��د، در مورد مس��ائل و موضوعات 
مختلف با يكديگر به بحث و گفت وگو بپردازيد، 
ساعتي را به بودن در كنار هم و بيان اتفاق هاي 
روز اختصاص دهيد. ش��ايد اين مسائل خيلي 
فانتزي به نظر برسد اما همين كارهاي كوچك 
و كم اهميت مي تواند محيط خانه را از آش��وب 
و تنش دور نگ��ه دارد.  برخي از پ��در و مادرها 
س��عي دارند با يادآوري زندگي هاي گذشته به 
فرزندان خود ياد بدهند كه با شرايط كنار بيايند 
و شكايتي نداشته باشند، اين روش كاملا اشتباه 
اس��ت. ش��ايد س��ال هاي چنداني از زماني كه 
چندين خانواده در يك خانه زندگي مي كردند 
و هر كدام تنها يك اتاق داشتند نگذشته باشد، 
اما وقتي به سرعت تغيير نسل ها نگاه مي كنيم 
و سرعتي كه زندگي ما در آن دستخوش تغيير 
و تحول ش��ده اس��ت، بايد بپذيري��م كه توقع 
داشتن از فرزندان براي اينكه به راحتي با فضاي 
كوچك يك خانه كنار بيايند كار ساده اي نيست. 
متاسفانه شرايط اقتصادي هم به گونه اي رقم 
خورده كه بسياري از خانواده ها پيوسته دچار 
اس��ترس و اضطراب هستند و همين مساله به 
چالش هاي درون خانه دامن مي زند. اما مي توان 
با كمي صبر و مديريت نه اينكه تمام مشكلات 
را به يك باره از ميان برداشت كه حداقل فضايي 
قابل تحم��ل را در خانه به وجود آورد، بيش��تر 
بار اين كار ب��ر دوش والدين خواه��د بود. آنها 
نمي توانند از نوجوانان انتظار داشته باشند كه 
شرايط را درك كنند. نمي توانند با برخوردهاي 
تند مانع از اعتراض هاي آنها شوند. اين رفتارها 
تنها به تنش هاي درون خانواده دامن مي زند، 
بايد س��عي كنيد با روحيه باش��يد و شرايطي 
را در خان��ه فراهم كنيد كه فرزن��دان به جاي 
فراري بودن از آن اش��تياق بازگشت به خانه را 

داشته باشند.


